
موانع دولتی بر سر راه مشارکت مردم در جهش تولید

علی فــروزان فر   نایب رئیــس انجمن اقتصاد 
ایران با اشــاره به نقش پررنگ دولت در اقتصاد، 
عدم حضور مــردم در ســرمایه گذاری و تولید را 
نتیجه سیاست های نادرست و سلطه شرکت های 
دولتی و خصولتی دانست. واپسین روزهای سال 
۱۴۰۳ بهانه ای بود تا به ســراغ ارزیابی مجموعه 
مدیریتی کشــور رفته و با توجه به نامگذاری این 
سال )سال جهش تولید با مشارکت مردم( که در 
حال پایان است، در گفت وگو با فرشاد پرویزیان، 
نایب رئیــس انجمن اقتصاد ایران، به مشــکلات 
اصلــی مردمی ســازی اقتصاد و کاهــش نقش و 
مشــارکت مردم در جهش تولیــد بپردازیم.او در 
بخش اول از این گفتگو، از محدودیت های بخش 
خصوصی، مشکلات تأمین مالی، نقش بانک ها در 
تخصیــص منابع و چالش های خصوصی ســازی 

صنعت خودرو سخن گفت.

مشارکت مردم در اقتصاد؛ ضرورتی
 برای معیشت

پرویزیان با اشــاره بــه اینکه مردم بــرای اداره 
معیشــت خود ناچار به کار و مشارکت در اقتصاد 
هســتند، گفت: مردم کار می کننــد! پس اینکه 
می گویند مردم در اقتصاد مشــارکت نمی کنند، 
اشتباه است. مردم در اقتصاد مشارکت می کنند، 
چون اگر مشارکت نکنند، زندگی شان نمی گردد.

وی در ادامه افزود: البته اگر منظور از مشــارکت، 
مشارکت بیشــتر مردم در ســرمایه گذاری و در 
نتیجه تولید بیشتر است، باید بگویم در اقتصادی 
که ۸۰ درصد آن در دست دولت است، دولت باید 
پای خود را از اقتصاد بیرون بکشــد، مردم بلدند 

کار کنند.«

پدیده Crowding Out و تنگ شدن 
عرصه بر بخش خصوصی

نایب رئیس انجمن اقتصاد ایران با اشاره به پدیده 

Crowding Out در اقتصاد توضیح داد: به زبان 
ســاده، اگر مقداری پول در شــبکه بانکی باشد 
و همه آن پول را یک شــرکت بزرگ خصولتی یا 
دولتی بگیرد، آیا پولــی باقی می ماند که مثلًا یک 
نفر وام بگیرد و تراکتور بخرد؟او ادامه داد: به طور 
کلی، از این پدیده به عنوان تنگ شــدن عرصه بر 
بخش خصوصی یاد می شــود. یعنــی در اقتصاد، 
برخی فعالیت های بزرگ، آثار جانبی و حاشیه ای 

دارند که بخش های دیگر را ناکارآمد می کنند.

مشکلات دسترسی به منابع مالی برای 
مردم و بخش خصوصی 

پرویزیان با بیان اینکه افــراد عادی برای دریافت 
وام با موانع زیادی روبه رو هستند، گفت: شما اگر 
بخواهید وام بگیرید، حتی باید ســیاهه جهیزیه 
مادر مادربزرگ تان را هم ارائه دهید. بعد هم باید 

بررسی کنند که طرح شما سودآور است یا نه.
او با اشــاره بــه تخصیــص گســترده منابع به 
شــرکت های بــزرگ خصولتی افــزود: آیا برای 
شــرکت های بزرگ خصولتی که نفــوذ و قدرت 
دارند، این بررســی ها هــم انجام می شــود؟ نه 
اینکه بگوییم آن ها بد هســتند، اما آن ســطح از 
بررسی های کارشناســانه برای این شرکت ها به 
درستی انجام نمی شــود و ممکن است منابع به 

سمتی برود که لزوماً کارایی اقتصادی ندارند.

نقش شبکه بانکی در تخصیص منابع
این کارشناس اقتصادی همچنین به نقش شبکه 
بانکی در اقتصاد اشــاره کرد و گفت: شبکه بانکی 
خودش به شــرکت های زیرمجموعه خودش وام 
می دهد. بانک هــا هلدینگ ها دارنــد؛ این بانک 
به هلدینــگ آن بانک وام می دهــد و آن بانک به 

هلدینگ این بانک وام می دهد.
وی به عنــوان یک نمونــه توضیــح داد: در این 
سیســتم )نظام بانکــی( یک نفر پیدا می شــود 

که از یک بانــک وام می گیرد، بعد بــا آن وام یک 
بانک جدید تأسیس می کند، و آن بانک جدید به 
زیرمجموعه های خود وام می دهد و ساخت وساز 
می کند. بعد همین بانک بــه تنهایی ۲۵ درصد 

نقدینگی کشور را افزایش می دهد.
پرویزیان با طرح این سوال که »آیا وظیفه بانک، 
بانک داری است یا بنگاه داری؟« افزود: آیا بانکی 
که منابعــش را به خودش اختصــاص می دهد، 
همان بررســی هایی را انجام می دهد که برای وام 
به من و شما انجام می دهد؟ آیا کارهای آن لزوماً 

اقتصادی است و کارایی لازم را دارد؟

اقتصاد دولتی و محدودیت های
 بخش خصوصی

نایب رئیس انجمــن اقتصاد ایران بــا بیان اینکه 
مبالغ و اعداد بزرگ در اختیار شرکت های بزرگ 
است، گفت: کســی قدرت رقابت با آن ها را ندارد 
و خیلی اوقات پول به جایی مــی رود که کارایی 
ندارد. مردم در چنین شــرایطی عملًا نمی توانند 
رونق اقتصادی ایجــاد کنند یا تولید بیشــتری 
انجام دهنــد. چرا؟ چون همه اقتصاد در دســت 

دولت است.

تاکید بر نقش بخش خصوصی
پرویزیان در ادامه با اشاره به سخنان مقام معظم 
رهبری گفت: »خلاصه همــه این حرف ها به این 
می رســد که مقام معظم رهبــری فرمودند: آقا! 
بگذارید بخــش خصوصی کار کنــد.« ای کاش 
کسانی که این قدر ادعای ولایت مداری می کنند، 
به معنــای واقعی بــه ســخنان ولی فقیه گوش 
می دادند. وقتی ایشان این قدر بر بخش خصوصی 

تأکید می کنند، باید دست از سر اقتصاد برداریم.
این صاحب نظر اقتصادی در واکنش به تغییرات 
عرصه صنعت خــودرو و انتقــال مدیریت آن به 
بخش خصوصی بعد از ۵۰ ســال گفــت: در پی 
آغاز فرآیند خصوصی ســازی صنعت خودرو بعد 
از ۵۰ ســال، واکنش های گســترده ای از سوی 
برخی مدیــران و کارکنان این صنعت مشــاهده 
می شــود. ایــن در حالی اســت کــه منتقدان 
معتقدند بسیاری از مدیران فعلی خودروسازی، 
وابســته به نهادهای دولتی و مجلس هستند و با 
تغییر ساختار، موقعیت شــغلی خود را در خطر 

می بینند.
پرویزیان با اشــاره به اینکه از آبدارچی، کارکنان 
عادی و پایین ترین ســطح مدیران تــا معاونان 
ارشد، بسیاری از افراد شــاغل در صنعت خودرو، 
به نوعی وابســته به نهادهای دولتــی و مجلس 
هستند گفت: بســیاری از این افراد اغلب پس از 
بازنشســتگی از دســتگاه های دولتی، مجلس 
و…، در شرکت های خودروسازی مشغول به کار 
شــده اند و اکنون با تغییر ســاختار و ورود بخش 

خصوصی، موقعیت خود را در خطر می بینند.

عضو کمیسیون اجتماعی در گفتگو با »خریدار«  از وضعیت اسفبار مردم انتقاد کرد

ورت توزیع کالابرگ تا ثبات اقتصادی ضر
 مصوبه مرکز فضای مجازی کفایت می کند مصوبه مرکز فضای مجازی کفایت می کند

 تنظیم گری رمـزدارایی ها  تنظیم گری رمـزدارایی ها 
نیاز به قانون جدید نداردنیاز به قانون جدید ندارد
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پزشکیان:
وهای محلی   بهره گیری از ظرفیت ها و نیر

ح های توسعه دریا محور در اولویت باشد در طر

رهبر انقلاب:
حوزه علمیه وام دار آیت الله جوادی آملی است

غلبه نگاه سیاسی برای استیضاح وزیر اقتصادی

مدیرعامل فولاد مبارکه در آیین تکریم و معارفه 
مدیرعامل این شرکت:

فولاد مبارکه مدل مردمی سازی 
اقتصاد را رقم می زند

 بحران آب ایران؛ زاییده سوءمدیریت
 و تغییرات اقلیمی
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 مدیریت مصرف با سهمیه بندی برق
 تبدیل تهدید به فرصت

یاسین جوادی  صنعت برق یکی از زیربناهای اساسی برای توسعه اقتصادی 
و اجتماعی هر کشور است.  

با افزایش روزافزون مصرف برق،نیاز به توســعه زیرساخت های تولیدی بیش  
از پیش احساس می شود. اما در سال های اخیر، صنعت برق کشور با مشکلات 
جدی در مســیر توســعه ظرفیت تولید مواجه شده اســت. در این یادداشت 
عوامل کلیدی مرتبط با عدم توسعه تولید برق بررسی و تحلیل می شود. ریشه 
اصلی مشکلات صنعت برق،  ناترازی مالی اســت. این ناترازی به معنای عدم 
تعادل بین درآمدها و هزینه های این صنعت اســت که دلایل مختلفی ازجمله 

قیمت گذاری غیرواقعی برق و یارانه های گسترده دارد.

یادداشت

رشد ۲۲ درصدی صادرات به اوراسیا

صفحه 4

صفحه 3

پیام رئیسی -شهردار هشتگرد

شهرداری هشتگرد در نظر دارد به استاد بودجه سال ۱۴۰۳ نسبت به برگزاری و انجام تشریفات قانونی مناقصه عمومی خرید لوازم مورد نیاز جهت 
تجهیز و بهسازی چاه های آب از طریق سامانه تدارکات الکترونیک دولت به شرح ذیل اقدام نماید. 

1- نام و نشانی مناقصه گزار: شهرداری هشتگرد واقع در شهر هشتگرد - بلوار آیت الله خامنه ای - سایت اداری - ساختمان اداری شهرداری 
2- نشانی محل اجرای پروژه : سطح شهر هشتگرد 

3- موضوع مناقصه : خرید لوازم مورد نیاز جهت تجهیز و بهسازی چاه های آب 
4- مبلغ مناقصه: ۲۰/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال) به حروف بیست میلیارد ریال( 

5- سپرده شرکت در مناقصه مبلغ ۱/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰ )به حروف یک میلیارد ریال می باشد که می بایست به یکی از روشهای ذیل ارائه گردد: 
ضمانتنامه بانکی معادل مبلغ ۱۵ که از تاریخ درج آخرین آگهی مناقصه دارای حداقل ۹۰ روز اعتبار و قابل تمدید باشد و یا واریز فیش نقدی به حساب 

۱۰۰۱۰۰۲۰۹۱۸۱۵ بانک شهر شعبه هشتگرد که شعبه ۵۳۹ 
6- مناقصه گران جهت دریافت اسناد مناقصه می بایست از تاریخ ۱۴۰۳/۱۲/۰۷ لغایت ۱۴۰۳/۱۲/۱۴ از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت اقدام 

نمایند. 
7- مدت اعتبار پیشنهادها )موضوع بند ی ماده »۲« و بند )الف( ماده »۲۱« قانون می بایست از تاریخ ارائه پیشنهاد قیمت ها به مدت ۲۵ روز اعتبار 

داشته باشد. 
8- مناقصه گران جهت ارائه پیشنهادات می بایست از تاریخ ۱۴۰۳/۱۲/۱۴ لغایت ۱۴۰۳/۱۲/۲۵ از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت اقدام نمایند. 

هزینه چاپ آگهی بعهده برنده مناقصه است. ۱۴۰۳/۱۱/۲۹ 
تاریخ انتشارنوبت اول: ۱۴۰۳/۱۲/۰۱

تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۳/۱۲/۰۷

    آگهی مناقصه عمومی
 به شماره ۲۰۰۳۰۰۵۷۶۹۰۰۰۰۵۰  مرحله اول 

نوبت دوم

سید جعفر موسوی -  شهردار چهارباغ

 آگهی مناقصه عمومی آگهی مناقصه عمومی
 به شماره های 2003005317000035و 2003005317000036)تجدید( 

 شهرداری چهارباغ در نظر دارد برابر مجوز شورای اسلامی شهر چهارباغ ، پروژه های مندرج در جدول ذیل را از طریق مناقصه عمومی با جزئیات مندرج در اسناد مناقصه با بهره گیری از سامانه تدارکات الکترونیکی دولت
 )www.setadiran.ir(  ثبت شده در سامانه به صورت الکترونیکی به پیمانکاران واجد شرایط واگذار نماید.

ردیف اعتباریشرح پروژهردیف
بودجه مصوب سال ۱۴۰۳ 

با احتساب ارزش افزوده)ریال(
مبلغ سپرده شرکت 

نحوه پیشنهاد قیمتتوضیحاتدر مناقصه )ریال(
محل اجرا

۱
تجدید مناقصه احداث و 
تکمیل پارک محله ای 

مهدی آباد

پادار در متمم و 
اصلاح بودجه ۱۴۰۳

۴۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰
۲.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰

پیمانکار باید دارای 
رتبه ۵ ابنیه و ظرفیت 

کاری مجاز باشد.

فهارس بهای 
ابنیه،تأسیسات برقی و 

مکانیکی ۱۴۰۳
مهدی آباد

جابجایی تیر های برق خیابان ۲
شهدا مهدی آباد

پادار در متمم و 
اصلاح بودجه ۱۴۰۳

۴۰.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰
۲.۰۰۰.۰۰۰.۰۰۰

پیمانکار باید دارای 
رتبه ۵ نیرو و ظرفیت 

کاری مجاز باشد.

فهرست بهای اجرایی مهر 
ماه سال ۱۴۰۳شرکت 

توزیع نیروی برق

خیابان شهدا 
مهدی آباد

زمان انتشار در سامانه :  1403/11/30 ساعت 8:00 صبح                            
مهلت دریافت اسناد مناقصه: 1403/12/07 ساعت 13:00

تاریخ بازدید : از 1403/11/30 لغایت 1403/12/18                                 
 آخرین مهلت ارسال پیشنهاد قیمت : 1403/12/18 ساعت 13:00  

زمان بازگشایی جابجایی تیر برق : 1403/12/18 ساعت 00 :14                 
 زمان بازگشایی پارک محله ای : 1403/12/18 ساعت 14:30                                                  

1- سپرده شرکت در مناقصه به یکی از روشهای ذیل ارائه گردد ضمانت نامه بانکی معادل مبلغ فوق که به مدت 
۹0 روز اعتبار داشته و قابل تمدید باشد و با واریز فیش نقدی به مبلغ فوق به حساب 0105543287003 بانک 

ملی شعبه چهارباغ )2401 کد(.
 2- برندگان نفر اول و دوم و سوم مناقصه هرگاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتیب ضبط 

خواهد شد.
3- شهرداری در رد یا قبول هر یک از پیشنهادها مختار است.

 4- متقاضیان میتوانند از تاریخ انتشار آگهی تا ساعت 13:00 تاریخ 1403/12/07 جهت خرید استاد مناقصه به 
سامانه الکترونیک دولت )ستاد( مراجعه نمایند.

 5- شرکت کنندگان میبایست ضمن بارگذاری ضمانت نامه شرکت در مناقصه در سامانه ستاد نسبت به تحویل 
اصل ضمانت نامه تا ساعت 13:00 تاریخ 1403/12/18 به آدرس چهارباغ – بلوار شهید سردار سلیمانی – 

ساختمان شهرداری طبقه همکف دبیرخانه اقدام نمایند.
 6- در صورت بروز هرگونه تناقض در موارد مندرج در آگهی با سامانه ستاد ملاک عمل سامانه ستاد خواهد بود. 
7- پیشنهادات رسیده در مورخ 1403/12/18 ساعت 14:00 و 14:30 در کمیسیون عالی معاملات شهرداری 

چهارباغ مطرح و پس از بررسی و کنترل برنده مناقصه اعلام خواهد شد.
 8 - هزینه چاپ آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد.

توجه : برگزاری مناقصه صرفاً از سامانه تدارکات الکترونیکی دولت می باشد و کلیه مراحل فرآیند مناقصه شامل 
دریافت اسناد مناقصه، پرداخت تضمین شرکت در مناقصه ،ارسال پیشنهاد قیمت و اطلاع از وضعــیت برنده 
بودن مناقصه گران محترم از این طریق امکان پذیر می باشد.علاقه مندان به شرکت در مناقصه می بایست جهت 
ثبت نام و دریافت گواهی الکترونیکی )توکن( با شماره های ذیل تماس حاصل نمایند: مرکز پشتیبانی و راهبری 

سامانه:021-1456
اطلاعات تماس دفاتر ثبت نام استانها، در سایت سامانه)www.setadiran.ir( بخش » ثبت نام/ پروفایل مناقصه 

گر« موجود است.    
سایت به  یا  و  تماس   252 داخلی   44562500-026 تلفن  شماره  با  بیشتر  اطلاعات  کسب  جهت    

http://www4baagh.ir/fa  مراجعه نمائید.
تاریخ انتشار نوبت اول:   1403/11/30                                                                                         

 تاریخ انتشار نوبت دوم :   1403/12/07   

نوبت دوم



سخنرانی وزیر خارجه در بخش عالی رتبه »کنفرانس خلع سلاح« در ژنو

وری است عراقچی: انعقاد یک کنوانسیون جامع در خصوص تسلیحات هسته ای، ضر

پزشکیان:

ح های توسعه دریا محور در اولویت باشد وهای محلی در طر بهره گیری از ظرفیت ها و نیر

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rسه شنبه      7   اسفند 1403    شماره 1815

 مدیریت مصرف با سهمیه بندی برق
 تبدیل تهدید به فرصت

یاســین جوادی  صنعت برق یکی از زیربناهای اساسی برای توسعه 
اقتصادی و اجتماعی هر کشور است.  

با افزایش روزافزون مصرف برق،نیاز به توسعه زیرساخت های تولیدی 
بیش  از پیش احساس می شود. اما در سال های اخیر، صنعت برق کشور 
با مشکلات جدی در مسیر توســعه ظرفیت تولید مواجه شده است. در 
این یادداشت عوامل کلیدی مرتبط با عدم توســعه تولید برق بررسی 
و تحلیل می شود. ریشــه اصلی مشــکلات صنعت برق،  ناترازی مالی 
اســت. این ناترازی به معنای عدم تعادل بین درآمدها و هزینه های این 
صنعت است که دلایل مختلفی ازجمله قیمت گذاری غیرواقعی برق و 
یارانه های گســترده دارد. در نتیجه صنعت برق توان مالی کافی برای 
تامین هزینه های جاری و سرمایه گذاری های جدیدرا ندارد. بر اساس 
آمار منتشر شــده در صورت های مالی شــرکت توانیر، از سال ۱۳۹۸ 
تاکنون تراز مالی شــرکت توانیر منفی بوده و در سال ۱۴۰۰ بدهی این 
شــرکت ۱۹ هزار میلیارد تومان بوده و مقدار زیان این شــرکت از سال 

۱۳۹۸ تا پایان ۱۴۰۱ بالغ بر ۵۰ هزار میلیارد تومان است.
این وضعیــت به عنوان نقطه آغازین مشــکلات دیگــر عمل می کند. 
تا اوایل دهه ۹۰ شمســی، ناترازی مالی این صنعت توســط دولت و به 
پشتوانه درآمدهای سرشــار نفتی پوشش داده می شــد، اما با افزایش 
بدهی ها به علت گســترش صنعت و مصــارف آن و همچنین کاهش 
درآمدهای نفتی، ناترازی مالی صنعت برق جبران نشــده و هم اکنون 
شــاهد ناترازی مالی گســترده و انباشــته طی حداقل یک دهه اخیر 

هستیم.
یکی از نتایج مســتقیم ناتــرازی مالی، انباشــته  شــدن بدهی ها به 
تولیدکننــدگان بــرق اســت. شــرکت های تولیدکننده بــه دلیل 
عــدم دریافت به موقــع مطالبات خود با مشــکلات جــدی در تامین 
هزینه های عملیاتی، نگهداری و ســرمایه گذاری مواجه می شوند. این 
وضعیت باعث کاهش تمایل تولیدکنندگان به مشــارکت در توســعه 
زیرســاخت های جدید می شــود. از ســوی دیگر، عــدم تامین مالی 
هزینه های نگهداری در این مدت، باعث افزایش حوادث در نیروگاه ها و 

کاهش بهره وری آن ها شده است.
زمانی که بدهی ها پرداخت نمی شود و بازده ســرمایه گذاری تضمین 
نمی گــردد، توســعه نیروگاه های جدیــد و زیرســاخت های مرتبط 
غیراقتصادی می شود. دراین شرایط، تولیدکنندگان ترجیح می دهند 
به جای سرمایه گذاری در توســعه ظرفیت، فعالیت های خود را محدود 
یا متوقف کنند؛ فلذا دیگر شــاهد ورود ســرمایه بخش غیردولتی در 
حوزه توســعه ظرفیت نیروگاهی نیستیم.در این شــرایط دولت ملزم 
به تامیــن مالی به وســیله منابع خود اســت. در چند ســال اخیر نیز، 
عمده افزایش ظرفیــت صنعت برق نیز از طریق تامیــن مالی دولتی و 
شبه دولتی صورت گرفته است. اما طی سال های اخیر و افزایش ناترازی 
بودجه دولــت و کاهش بودجه هــای عمرانی، ســرمایه گذاری جهت 

افزایش ظرفیت تولید نیز با کندی مواجه شده است.
در حالی که ســرمایه دولتی برای توســعه ظرفیت تولید کافی نیست، 
سیاست گذاری های ناکارآمد باعث شده اند سرمایه گذاران غیردولتی 
نیز علاقه ای به ورود به این حوزه نداشــته باشند. این مساله باعث شده 
است که توسعه زیرســاخت ها به شدت محدود شــود. مهم ترین علت 
عدم ورود ســرمایه غیردولتی بعد از قیمت گذاری دستوری حوزه برق، 
تخصیص برق تامین شده توســط صنایع با سرمایه گذاری خودشان یا 
قراردادهای دوجانبه بــه بخش خانگی و تجــاری در ایام پیک مصرف 
است. در این شــرایط، صنایع در صورت ســرمایه گذاری برای توسعه 
ظرفیت و تامین نیاز خــود نیز، از رفع نیاز خــود مطمئن نخواهد بود و 
این امر انگیزه بخش خصوصی و صنایع را برای ســرمایه گذاری جهت 

توسعه ظرفیت بیش ازپیش کاهش می دهد.
برای توقف روند فعلی و حرکت به ســمت توســعه ظرفیت نیروگاهی، 
باید ریسک سرمایه گذاری در بخش ســاخت نیروگاه را کاهش داده و 
همچنین قابلیت تعریف پروژه های سودده را افزایش داد. از سوی دیگر 
باتوجه به ملاحظات اجتماعی و سیاسی نیز، پیشنهاد افزایش ناگهانی 
قیمت نیز امکان پذیر نیســت. در این شــرایط سیاست مدیریت تقاضا 
به وسیله سهمیه بندی برق می تواند اهداف مذکور را بدون تغییر قیمت 
قابل توجه در کوتاه مــدت محقق کند.در این الگو، برق تولید شــده در 
صنعت برق به دودســته برق یارانه ای و برق بازار آزاد تقسیم می شود. 
برق یارانه ای برقی اســت که قیمت آن کمتر از قیمت تمام شده است 
و دولت خــود را متعهد به پرداخت مابه التفــاوت آن به تولیدکنندگان 
کرده است. برق بازار آزاد نیز برقی است که باقیمت کشف شده در بازار 

و با سوخت بدون یارانه عرضه می شود.
مطابق این الگو دولت اعلام می کند که میزان تولید برق کشور تاکنون 
برق یارانه ای خواهد بود و مطابق تصمیم دولت، میان مصرف کنندگان 
بخش هــای مختلف توزیع می شــود. بدیــن صورت که پهنه کشــور 
به حوزه های مختلف تقســیم می شــود و مطابق جمعیت و صنایع هر 
حوزه و ملاحظات دولت، به هر بخش میزان سهمیه برق تخصیص داده 
می شود و دولت دیگر تعهدی نســبت به تامین برق به میزان تقاضای 
حوزه مذکور ندارد. توزیع برق میــان مصرف کنندگان در هر بخش نیز 
برعهده شرکت های توزیع برق و برق منطقه ای است. بدین صورت که 
برق هر حوزه در اختیار شــرکت طرف قرارداد قرار گرفته و آن شرکت 
مطابق سیاست تدوین شــده دولت، مدیریت توزیع سهمیه تخصیصی 

را برعهده خواهد داشت.
در صورت اعمال این سیاســت، میــزان کمبود برق بــرای هر بخش 
مشــخص خواهد شــد و درصورتی که مصرف کننــدگان تصمیم به 
ســرمایه گذاری جهــت تامین نیــاز باقی مانده خود کننــد، مطمئن 
خواهند بود کــه تامین بــرق از محل جدیــد پایدار بوده و ریســک 

سرمایه گذاری به صورت قابل توجهی کاهش پیدا خواهد کرد.
در شرایط فعلی که کشــور با آن مواجه اســت، قطعی برق بخش های 
مختلف از جمله بخش خانگــی اجتناب ناپذیر اســت؛ بنابراین دولت 
تصمیم عقلایی آن اســت که دولت با سهمیه بندی سالانه ظرفیت برق 
به جای اعلام جداول خاموشی به صورت هفتگی، هم نارضایتی عمومی 
مردم و صاحبان صنایع را کاهش داده و همچنین از این شــرایط برای 
ایجاد بســتری جهت جذب ســرمایه غیردولتی برای افزایش ظرفیت 

تولید برق استفاده کند.

نتانیاهو »رژیم الجولانی« را تهدید کرد
نخست وزیر رژیم صهیونیستی، عناصر حاکم بر سوریه را تهدید کرد.

 به نقل از الجزیره، بنیامین نتانیاهو نخست وزیر رژیم صهیونیستی روز 
یکشنبه در مقابل تعدادی از افســران صهیونیست در شهر حولون واقع 
در جنوب تل آویو گفت: ما خواهان آن هستیم که جنوب سوریه تبدیل 

به منطقه عاری از سلاح به صورت کامل، شود.
وی افزود: تــل آویو هرگز به حاکمان جدید ســوریه اجازه نمی دهد در 

جنوب دمشق مستقر شوند.
نتانیاهو گفت: اســتان های القنیطــره، درعا و الســویداء باید عاری از 
سلاح شوند. هرگز اجازه نمی دهیم از سمت طایفه دروزی ها در جنوب 

سوریه تهدیدی علیه ما مطرح شود.
لازم به ذکر اســت که بعد از ســقوط نظام بشار اسد در ســوریه، رژیم 
صهیونیستی علاوه بر بمباران شدید این کشور اقدام به تجاوز زمینی و 

اشغال مناطق مختلف آن کرده است.
رژیم تروریســتی الجولانی نیز تاکنون اقدام جدی برای بیرون کردن 

اشغالگران از خاک سوریه انجام نداده است.

یادداشت

تریبون

 رهبر معظم انقــلاب، حوزه علمیــه را وام دار آیت الله 
جوادی آملی دانســتند و گفتند: تفسیر تسنیم کاری 
بزرگ و از افتخارات شــیعه و حوزه اســت که تنظیم و 
نگارش فهرســتی فنّی و موضوعی برای استفاده بهینه 

از محتوای این تفسیر مرجع ضروری است.
 بیانــات رهبــر معظــم انقــلاب اســلامی در دیدار 
دســت اندرکاران برگزاری همایش بین المللی تفسیر 
تسنیم که در تاریخ ۴ اســفند ۱۴۰۳ برگزار شده بود، 
صبح امــروز در محل برگــزاری این همایــش در قم 

منتشر شد.
رهبر انقلاب در این دیدار، با تجلیل از شخصیت ممتاز 
آیت الله جوادی آملی مفسّر بزرگ قرآن کریم و صاحب 
تفسیر تسنیم، حوزه علمیه را وام دار مجاهدت این عالم 
فرزانه در ممارســت بیش از ۴۰ ســاله برای تحقیق و 
تدریس و تألیف تفسیر تسنیم دانستند و افزودند: البته 
فعالیت های آیت الله جوادی آملی در زمینه علوم عقلی 

و نقلــی و کارهای فقهی، فلســفی و عرفانی 
ایشــان همگی مهم و درخور تقدیر است اما 
هیچکدام قابل مقایســه با کار تفسیر قرآن 

ایشان نیست.
حضرت آیت الله خامنه ای تفسیر تسنیم را 
مایه افتخار شــیعه و حوزه علمیه خواندند 
و در بیــان برخی خصوصیات این تفســیر 

گفتند: قــوت تفکــر عقلانی مفسّــر محترم، کمک 
زیادی به فهم نکات لطیف و ظریــف نهفته در آیات 
قرآن کرده است. همچنین این تفسیر مشابه تفسیر 
المیزان اما به روزتر و با گســتردگی بیشتر، سرشار از 
مطالب دانستنی و قابل اســتفاده و در واقع یک دائرة 

المعارف جامع است.
حضرت آیت الله خامنه ای، تنظیم و نگارش فهرســتی 
فنّی و موضوعی برای اســتفاده بهینــه از محتوای این 

تفسیر مرجع را ضروری دانستند.

ایشان با ابراز تأســف از کم توجهی به مقوله 
تفســیر در حوزه هــای علمیه، یــاد علامه 
طباطبایــی صاحــب تفســیر المیــزان به 
عنوان بنیان گذار توجه به تفســیر و مفاهیم 
قرآنی در حــوزه علمیه را گرامی داشــتند و 
خاطرنشــان کردند: برگــزاری حدود ۲۰۰ 
درس تفسیر قرآن در حوزه علمیه قم، مژده و 
خبر خوبی اســت که باید این رویکرد را تقویت و پایدار 

کرد.
رهبر انقلاب، تکمیل ترجمه عربی تفسیر تسنیم برای 
استفاده از آن در جهان اســلام را ضروری خواندند و از 
آیت الله جوادی آملی و گروه محققان این تفسیر تشکر 

و قدردانی کردند.
در ابتدای این دیدار، آیــت الله اعرافی مدیر حوزه های 
علمیه کشــور گزارشــی از برگزاری همایش تفسیر 
تســنیم و ویژگی ها و رویکردهای ممتاز این تفسیر از 

جمله رویکرد موضوعی و تقریبی و نــگاه روز آن ارائه 
کرد.حجت الاسلام والمسلمین ســعید جوادی آملی 
رئیس موسسه »اسِــراء« نیز در این دیدار درباره شیوه 
نگارش و تنظیم تفسیر تســنیم و گروه های تحقیقی و 
پژوهشی که در این زمینه همراه بوده اند،گزارشی بیان 
و سلام آیت الله جوادی آملی به رهبر انقلاب اسلامی را 

ابلاغ کرد.
تفسیر تســنیم، تألیف حضرت آیت الله جوادی آملی 
اســت که در ۸۰ جلد گردآوری و نوشــته شده است. 
تالیف این تفســیر نتیجه ۴۰ ســال تدریس وتحقیق 
آیــت الله جــوادی آملی و همــکاری دههــا محقق و 
پژوهشــگر در قالب گروه های پژوهشــی است که در 

شمار »تفاسیر قرآن به قرآن« جای دارد. 
روش مؤلف، ذکر آیه یا آیات مورد نظر و بررســی آنها 
طی چهار مرحله  اســت: »گزیده تفســیر«، »تفسیر 

آیه«، »لطایف و اشارات« و »بحث روایی« بوده است.

 رئیس ســتاد کل نیروهای مســلح راه حل مشکلات 
اقتصــادی و فرهنگــی را مراجعه به مــردم و توجه به 

بخش خصوصی دانست.
 سرلشــکر محمد باقــری رئیس ســتاد کل نیروهای 
مسلح در همایش ملی بسیج مردم و منابع ملی در دفاع 
مقدس با بیان اینکه حداقل دو یا ســه قرن ملت ایران 
باید از طریق دســتاوردهای دفاع مقدس روحیه خود 
را حفظ کند و سرش را بالا بگیرد، گفت: دستاوردهای 
بزرگی از دفاع مقدس حاصل شــده که ایجاد انسجام 
و وحــدت ملی، ارتقای ســرمایه اجتماعی و توســعه 
مقاومــت در برابر دشــمنان و خوداتکایــی به معنای 

واقعی کلمه را ما می توانیم از آن جمله است.
وی افــزود: ممکن اســت عــده ای مایل به 
پوشیدن لباس بسیج نباشند ولی به امنیت و 
اقتدار کشور اعتقاد دارند و همه اقشار کشور 
در بسیج عهده دار مسئولیت هستند و سپاه 

پشتیبانی آن را بر عهده دارند.
رئیس ستاد کل نیروهای مسلح با بیان اینکه 

بســیج میراث دفاع مقدس و پشــتیبان ملت هست و 
خواهد بود، اظهار داشــت: امروز و فردا چاره ای جز این 
نداریم و الگوی نجات دهنده کشور از مشکلات مراجعه 
به مردم است.سرلشــکر باقری با اشــاره به اینکه اگر 

بخواهیم مشکل اقتصاد را حل کنیم مراجعه 
به بخش خصوصی و مــردم و همچنین برای 
حل مشکلات فرهنگی نیز مراجعه به فعالین 
مردمی این بخش راه حل اســت، گفت: یار 
جبهه حق کم اســت و کارش سخت است و 
مردم باید پای کار بیایند و اگر دولت به نقش 
مردم غلظت بدهد و جدی بگیرد مشــکلات 
حل خواهد شــد.وی با بیــان اینکه در روز گذشــته 
مراسم تشییع و خاکسپاری شــهدای محور مقاومت 
تبدیل به یک حماســه ماندگار در تاریخ منطقه غرب 
آسیا و کشور لبنان شــد، بیان کرد: حماسه بی بدیلی 

که بزرگی و عظمت شــهید بزرگوار سیدحسن نصرالله 
و شهید سید هاشــم صفی الدین در پی ریزی مقاومت 
ضدصهیونیستی و توسعه آن و شکل دهی به حزب الله 
قهرمان صورت دادند.سرلشکر باقری افزود: این مراسم 
نماد قدرشناسی مردم لبنان و مراســم سراسر ایران، 
قدرشناســی ملت ایران از این عزیــزان بزرگوار و خود 
یک مبدا برای توســعه تفکر مقاومت و تفکر بســیجی 
در جهان اســلام خواهد شــد.وی افزود: هر کشوری 
که قدرت بیشــتری دارد به طور طبیعی دارای حوزه 
نفوذ وســیع تری اســت و تهدیدات از او دور می شود و 

فرصت های بیشتری در اختیار او قرار می گیرد.

رهبری

مسلح

خریدار   وزیر امور خارجه کشــورمان در 
نشست عالی رتبه ســال ۲۰۲۵ کنفرانس 
خلع سلاح ســازمان ملل متحد گفت: عدم 
رعایت تعهدات الــزام آور قانونی مربوط به 
خلع سلاح هســته ای به ویژه بر اساس ماده 
۶ معاهده ان پی تــی، منجر به تضعیف رژیم 
خلع سلاح و کنترل تســلیحات می  شود و 
لازم اســت جامعه بین المللی، کشورهای 
دارای تســلیحات هســته ای را در قبــال 
تعهدات حقوقیِ بین المللی خود پاســخگو 

کند.
 ســیدعباس عراقچــی، وزیــر خارجــه 
کشورمان که در ساعات پایانی روز یکشنبه 
۵ اســفندماه، وارد ژنو، مقر اروپایی سازمان 
ملل متحد شــد، امروز، دوشنبه در نشست 
عالیرتبه کنفرانس خلع سلاح این سازمان 

سخنرانی کرد.
کنفرانــس امــروز یکــی از مهم تریــن 
رویدادهــای بین المللی در حــوزه امنیت 
جهانــی و کنترل تســلیحات اســت. این 
نشســت با ســخنرانی آنتونیــو گوترش، 
دبیرکل ســازمان ملل متحد آغاز شد و در 
جریان آن، اهــداف و اولویت های این دوره 

مشخص خواهدشد.
سیدعباس عراقچی در بخش عالی نشست 
کنفرانس خلع ســلاح، ضمن ابراز نگرانی از 
تهدید جدی ســلاح های هسته ای و عواقب 

فاجعه بار انسانی و زیست محیطی، خواستار 
حفظ موضوع خلع سلاح هسته ای به عنوان 
بالاتریــن اولویت ســازمان ملــل متحد و 

جامعه جهانی شد.
وی همچنین انعقاد یک کنوانسیون جامع 
در خصوص تسلیحات هسته ای را ضروری 

دانست.
وزیر امور خارجه کشــورمان اظهار داشت: 
عدم رعایــت تعهــدات الــزام آور قانونی 
مربوط به خلع ســلاح هســته ای به ویژه بر 
اســاس ماده ۶ معاهده ان پی تــی، منجر به 
تضعیف رژیم خلع سلاح و کنترل تسلیحات 
می  شــود و لازم اســت جامعه بین المللی، 
کشــورهای دارای تســلیحات هسته ای را 
در قبال تعهدات حقوقــیِ بین المللی خود 

پاسخگو نماید.
وزیــر خارجه ایران، گســترش مخاصمات 
مسلحانه با وجود تنش های ژئوپلیتیکی را 
نگران کننده دانســت و یادآوری کرد برخی 
از کشــورها بــا بهانه های امنیتــی، مبالغ 
هنگفتی را صــرف تولید و ذخیره ســازی 
تسلیحات کرده، و به تکرار چرخه معیوب نا 
امنی و خونریزی در منطقه و جهان، کمک 

می کنند.
وی افزود: رژیم اســرائیل بی سابقه ترین و 
ددمنشــانه ترین اقدامات نظیر نسل کُشی، 
جنایــات جنگی و جنایت علیه بشــریت را 

در غزه مرتکب شده اســت. تجاوز اسرائیل 
به غزه، منجــر به ویرانی ایــن باریکه و قتل 
عام بیش از ۴۶۰۰۰ نفــر که اکثراً کودکان، 
زنان و ســالخوردگان هســتند شده است. 
در طول تاریخ، هرگز چنیــن تعداد زیادی 
از خبرنــگاران، کادر درمــان و کارکنــان 
ســازمان ملل در یک درگیری مســلحانه 
کشــته نشــده اند. هرگز نبایــد جنایات 
جنگی، پاکسازی قومی، جابجایی اجبرای 
و گرسنگی دسته جمعی اعمال شده توسط 

رژیم اسرائیل، بدون مجازات باقی بماند.
عراقچی تاکید کرد: ســلاح های کشــتار 
جمعی از جمله ســلاح های هســته ایِ در 
اختیار رژیم اســرائیل، همچنان تهدیدی 
جدّی بــرای صلــح و امنیــت منطقه ای و 
جهانی اســت. این امر، مانــع ایجاد منطقه 
عاری از سلاح های هســته ای در خاورمیانه 
که برای اولین بار در ســال ۱۹۷۴ میلادی 

توسط ایران پیشنهاد شد، می گردد. 
جامعه بین المللی باید این رژیم را پاسخگو 
نموده و آن را وادار به عضویــت در معاهده 
عدم اشــاعه هســته ای بعنــوان یک عضو 
غیرهســته ای، امحای کامــل و غیر قابل 
برگشت تســلیحات هســته ای خود و قرار 
دادن کلیــه فعالیت های هســته اش تحت 
نظارت های جامع آژانس بین المللی انرژی 

اتمی )IAEA( نماید.

وزیر امور خارجه کشــورمان اشــاره ای نیز 
بر ضــرورت غیرتسلیحاتی ســازی ماورای 
جو داشــت و افزود: ایران بار دیگر بر موضع 
همیشگی خود در مورد استفاده صلح آمیز 
از ماورای جو تاکیــد و هرگونه تلاش برای 
تحمیل اقدامات قهری یک جانبه که حقوق 
مسلم ملت ها برای بهره برداری صلح آمیز از 

فضا را نقض می کنند، قاطعانه رَد می کند.
کنفرانس خلع سلاح سازمان ملل متحد که 
در ســال ۱۹۷۸ میلادی ایجاد شده است، 
تنها نهاد مذاکراتــی چندجانبه بین المللی 
شــامل ۵۶ دولت از حیث نظامــی مهم از 

جمله کشــورمان در زمینه خلع ســلاح و 
کنترل تسلیحات اســت که وظیفه مذاکره 
برای انعقاد معاهدات بین المللی ناظر بر این 

حوزه را بر عهده دارد.
هر ســاله، بخش عالی رتبه کنفرانس خلع 
ســلاح ســازمان ملل، در اواخر ماه فوریه 
)اوایل اسفند( در ژنو برگزار می شود. در این 
نشست، مقامات عالی رتبه کشورهای عضو 
ضمن طرح مواضع ملی خــود در خصوص 
موضوعات مهم در حوزه صلح و امنیت بین 
المللی و خلع سلاح و کنترل تسلیحات، به 

رایزنی و تبادل نظر با یکدیگر می پردازند.

رهبر انقلاب: حوزه علمیه وام دار آیت الله جوادی آملی است

سرلشکر باقری: راه حل مشکلات اقتصادی و فرهنگی مراجعه به مردم است

خریدار  رئیس جمهور بر ضرورت اولویت 
دادن به مــردم و ظرفیت هــای محلی در 
اجرای همــه طرح های توســعه دریا محور 
تاکید کرد و از مسئولان این بخش خواست 
تا گزارشی دقیق از اقدامات انجام شده تهیه 

و ارائه کنند.
یکی دیگر از جلســات توســعه دریا محور 
صبح روز دوشــنبه به ریاســت مســعود 
پزشــکیان و با حضور اعضا برگزار و رئیس 
و مسئولان سازمان حفاظت محیط زیست 
گزارش مبسوطی در خصوص ظرفیت های 
توســعه دریا محــور، چالش هــای محیط 
زیســتی حوزه دریــا و ســواحل، عوامل و 
منابع آلودگی دریا، اثر تغییر اقلیم بر دریای 
خزر و تالاب های ســاحلی، پیشــنهادات 
و راهکارهــای برون رفــت از چالش هــای 
پیش رو و ضرورت اجرای اقتصاد آبی و سایر 
طرح ها و برنامه های اجرایــی مرتبط ارائه 

کردند.
رئیس جمهور پیرو مطلب مطرح شــده در 
این گزارش مبنی بر عــدم اقدام اجرایی در 
مورد برخی مجوزهــای صنعتی و تولیدی 
ارائه شده از جمله در مناطق دریایی، دستور 
داد که آخریــن وضعیت کلیــه مجوزهای 
صادر شــده در مدت یــک ماه بررســی و 
اطلاعات آنها جمع بندی شود تا آن دسته از 
مجوزهایی که هنوز اجرایی نشده اند، باطل 
و زمینه واگــذاری آنها به ســرمایه گذاران 

جدید فراهم شود.
پزشــکیان در ادامه بــه موضــوع اجرای 

برخی طرح ها و اقدامات زیســت محیطی 
در خوزســتان اشــاره کرد و با بیان اینکه 
خوزســتان یک گوهر گرانبهاســت، اظهار 
داشــت: تکمیــل طرح های جمــع آوری 
فاضــلاب، مهــار و مدیریت گــرد و غبار و 
رســیدگی به وضعیــت آلاینده های نفتی 
به خصــوص در زمینه ســوختن گاز در فلر 
تأسیسات بالادستی نفت و گاز باید در قالب 
یک برنامــه جامع و مدون کارشناســی، با 
اولویت بالا و با مشــارکت همه دستگاه های 

مســئول به طور جدی پیگیــری و هر چه 
سریع تر به نتیجه نهایی برسد.

رئیس جمهــور همچنین تأکیــد کرد که 
موضوع جمع آوری فاضلاب در استان های 
ســاحلی باید یکبار برای همیشــه در قالب 

یک طرح جامع ساماندهی شود.
پزشــکیان همچنین بر اهمیــت تکمیل و 
به روزرســانی طرح آمایش ســرزمینی با 
مشــارکت کارشناســان و صاحب نظران 
کشــوری و منطقه ای و ابــلاغ آن به عنوان 

یکی از اسناد ناظر در زمینه تفویض اختیار 
به اســتانداران تأکید و تصریح کرد: باید با 
نگاه و روش هایی متفــاوت کارها را به پیش 
ببریم، چرا که اگر نــگاه و روش های موجود 
نتیجه بخش بود، بعد از ۴۶ سال با این حجم 
از ناترازی هــا و مشــکلات در زمینه هــای 
مختلــف از جمله بــرق و ســوخت مواجه 

نبودیم.
رئیس جمهور به موضوع اســکراپ )اسقاط 
و بازیافت کشتی های فرســوده( نیز که در 

جلسه مطرح شد، اشاره کرد و گفت: در این 
زمینه نیز دستورالعمل دقیقی با ملاحظات 
زیست محیطی و توجیهات اقتصادی تهیه 
و ابلاغ کنید و پــس از آن نیز بر کیفیت اجرا 
و رعایت آن به شــکل دقیق نظارت داشته 

باشید.
پزشــکیان همچنین از ســازمان حفاظت 
محیط زیســت خواســت تا با اســتفاده از 
فناوری های روز به شــکل برخــط و روزانه 
عرصه هــای طبیعــی را رصد و سیاســت 
جلوگیــری از تخریــب محیط زیســت و 
تغییر کاربری اراضــی را جایگزین تخریب 
تاسیســات و اماکن احداث شــده در این 

اراضی کند.
رئیس جمهور با تأکید بــر ضرورت اولویت 
دادن به مــردم و ظرفیت هــای محلی در 
اجرای همه طرح های توســعه دریا محور، 
از مســئولان این بخش خواست تا گزارشی 
دقیق از اقدامات انجام شــده تهیــه و ارائه 

کنند.
وی در ادامه به موضوع تفویــض اختیار به 
استانداران اشاره کرد و گفت: در این زمینه 
باید ابتدا با تشــکیل گروه های کارشناسی 
از میان کارشناسان دستگاه های ملی مثل 
وزارتخانه ها و ســازمان های دولتی در کنار 
دســتگاه های محلی مثل اســتانداری ها، 
موضوعات و اختیارات مــورد نیاز، با رعایت 
ملاحظات و مقتضیات محلی شناســایی و 
کیفیت رسیدگی به آنها و چارچوب اجرایی 

آنها به شکل دقیق مشخص شود.
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 ارز ترجیحی 38500 منتفی شد
عقب نشینی دولت از رویکرد تورم زا

با وجود تأکید دولت روی افزایش ۴۰درصدی نــرخ ارز واردات کالای 
اساسی، بعد از شــوک ارزی دی ماه امسال و هشــدارهای رسانه ای و 
پیگیری هیئت عالی نظارت مجمع تشخیص مصلحت نظام، تخصیص 

دلار ۲۸۵۰۰تومانی برای سال بعد تثبیت شد.
به گزارش تسنیم، در جلسه اخیر ســتاد تنظیم بازار، محمدرضا عارف، 
معاون اول رئیس جمهور، اعلام کرد که نرخ ارز کالاهای اساســی برای 
ســال آینده با همان نرخ مصوب ۲۸,۵۰۰ تومان تأمین خواهد شــد و 

میزان ارز مورد نیاز برای تأمین این کالاها تغییری نخواهد کرد.
این تصمیم در حالی اتخاذ شــده اســت که پیش تــر در لایحه بودجه 
۱۴۰۴ و مصوبه مجلس شــورای اســلامی، نرخ ارز کالاهای اساســی 
۳۸,۵۰۰ تومان تعیین شــده بود؛ یعنی حدود ۴۰ درصد بالاتر از نرخ 

فعلی.

تغییر رویکرد دولت و مجلس: عقب نشینی از سیاست های تورم زا
این تغییــر رویکرد نشــان دهنده عقب نشــینی دولــت و مجلس از 
سیاست های تورم زایی است که پیش تر در لایحه بودجه دیده می شد. 
به نظر می رسد یکی از دلایل اصلی تشدید نوسانات و التهاب های ارزی 
در ماه های اخیر، ســیگنال های نگران کننده ای بود که از لایحه بودجه 
۱۴۰۴ به فعالان اقتصادی مخابره شد. افزایش نرخ ارز کالاهای اساسی 
به ۳۸,۵۰۰ تومان می توانســت تأثیرات تورمی قابل توجهی بر اقتصاد 

داشته باشد و فشار بیشتری بر دوش مصرف کنندگان وارد کند.

نقش رسانه ها و مجمع تشخیص مصلحت نظام در تثبیت
 نرخ ارز

با پیگیری های رســانه ای و تأکید بر ضرورت تثبیت نــرخ ارز، دولت و 
مجلس از مواضع قبلی خود کوتاه آمدنــد و نرخ ۲۸,۵۰۰ تومان را برای 
کالاهای اساسی حفظ کردند، این تصمیم با حمایت هیئت عالی نظارت 
مجمع تشــخیص مصلحت نظام نیز همراه بود که بر لزوم جلوگیری از 
تشــدید تورم و حفظ ثبات ارزی بر مبنای برنامه هفتم توســعه تأکید 
داشــت. این برنامه بر ضرورت کنتــرل تورم و ایجاد ثبــات در بازار ارز 

به عنوان بخشی از اهداف کلان اقتصادی کشور تأکید می کند.

تأثیرات مثبت این تصمیم بر بازار و مصرف کنندگان
این عقب نشــینی از سیاســت های تــورم زای ارزی می تواند به عنوان 
گامی مثبت در جهت کاهش نگرانی های بــازار و جلوگیری از افزایش 
بی رویه قیمت ها تلقی شــود. با تثبیت نرخ ارز کالاهای اساسی، انتظار 
می رود فشــار تورمی بر اقلام ضروری کاهش یابد و آرامش نســبی به 
بازار بازگردد، این اقدام همچنین می توانــد اعتماد فعالان اقتصادی و 

مصرف کنندگان را به سیاست های اقتصادی دولت افزایش دهد.

چالش های پیش ِرو در مدیریت بازار ارز و کنترل تورم
با وجود این تصمیم مثبت، همچنان چالش های جدی در مدیریت بازار 
ارز و کنترل تورم وجود دارد. نوسانات نرخ ارز در بازار آزاد، کاهش ارزش 
پول ملی، و فشارهای ناشی از تحریم ها از جمله عواملی هستند که ثبات 
اقتصادی را تهدید می کنند. برای مقابله با این چالش ها، نیازمند اتخاذ 
سیاســت های هماهنگ و بلندمدت از ســوی دولت و مجلس هستیم. 

این سیاست ها باید شامل اصلاح ساختارهای اقتصادی، افزایش تولید 
داخلی، و کاهش وابستگی به درآمدهای نفتی باشد.

ضرورت هماهنگی بین قوا برای تحقق اهداف اقتصادی
برای دســتیابی به ثبات اقتصادی و کنترل تورم، هماهنگی بین قوای 
مجریه و مقننه ضروری است. دولت و مجلس باید با همکاری یکدیگر و 
با در نظر گرفتن مصالح ملی، سیاست هایی را تدوین کنند که نه تنها به 
کاهش تورم منجر شود، بلکه رشد اقتصادی پایدار را نیز به همراه داشته 
باشــد، این امر نیازمند دوری از تصمیمات کوتاه مدت و تورم زا و تمرکز 

بر برنامه های بلندمدت و ساختاری است.

چشم انداز آینده: تثبیت اقتصادی یا ادامه نوسانات؟
با توجه به تصمیــم اخیر و رویکــرد متفاوت دولــت و مجلس، به نظر 
می رسد گامی هرچند کوچک در جهت تثبیت اقتصادی برداشته شده 
است، اما سؤال اینجاســت؛ آیا این اقدامات کافی خواهد بود یا نوسانات 
ارزی و تورمی همچنان ادامه خواهد یافت؟ پاسخ به این سؤال به میزان 
تعهد دولت و مجلس به اجرای سیاســت های هماهنــگ و بلندمدت 
مبتنی بر تثبیت از جمله ثبات نرخ محاسبات ارز در گمرک و... بستگی 
دارد، در غیر این صورت، خطر بازگشت التهاب های ارزی و تشدید تورم 

همچنان وجود خواهد داشت.

بدهی عمومی جهانی ۱۰۲ هزار میلیارد دلار شد
بدهی دولتــی جهانی از ۵۹.۷ هــزار میلیارد دلار در ســال ۲۰۱۵، به 

۱۰۲.۱ هزار میلیارد دلار در سال ۲۰۲۴ رسیده است.
 بدهی دولتــی جهانی از ۵۹.۷ هــزار میلیارد دلار در ســال ۲۰۱۵، به 
میزان ۴۲.۴ هزار میلیارد دلار افزایش یافتــه و به ۱۰۲.۱ هزار میلیارد 

دلار در سال ۲۰۲۴ رسیده است.

این سطح بدهی، فقط در سال ۲۰۲۳، افزایش پنج هزار میلیارد دلاری 
داشته است.

با نگاهی به آینده، پیش بینی می شــود که سطح بدهی دولتی، سریع تر 
ازآنچه قبلًا انتظــار می رفت افزایش یابد، زیرا سیاســت های دولت در 
پرداختن به ریســک های بدهی، در بحبوحه پیری جمعیت و افزایش 

هزینه های مراقبت های درمانی، شکست خورده است.
بعلاوه، افزایــش تنش های ژئوپلیتیکــی می تواند منجــر به افزایش 

هزینه های دفاعی شود و بر بودجه های دولت فشار بیاورد.
انباشــت بدهی دولتی آمریکا برابــر ۳۵ هزار میلیــارد دلار به عنوان 
بزرگ ترین اقتصاد جهان، همچنان در حال افزایش است و ۳۴.۶ درصد 

از کل بدهی دولتی جهان را تشکیل می دهد.

بازار

 کوروش شرفشــاهی،  خبرنگار پارلمانی 
در شــرایطی که ادعا می شــود مردم در 
شــرایط مناســبی قرار دارند، آمارها چیز 
دیگری می گوید. دلار بشــدت اوج گرفته 
و ریال بی ارزش تریــن روزهای خود را می 

گذراند، روندی که پایانی ندارد. 
به گزارش خریدار، در حالــی که ادعا می 
کنیم دلار هیچ تاثیری بر اقتصاد ما ندارد، 
در عمل بی ثباتــی دردآوری را تحمل می 
کنیم. برای آنکه مــردم به ویژه دهک های 
پایین جامعه بتوانند این شــرایط را تحمل 
کنند، راهکاری بســیاری تعریف می شود 
که تاکنون هیچکدام موثر نبوده و نتوانسته 
درد مردم را درمان کنــد. گرانی بیداد می 
کند و ســفره های مردم به ویژه کارگران و 
دهک های پایین جامعــه روز به روز خالی 

تر از گذشته می شود.
تازه ترین رویکردی که برای ســاماندهی 
این آشــفته بازار اقتصادی تعریف شــده، 
تخصیــص کالابرگ به خانوارهاســت. در 
حالی که نظام توزیع در اختیار واســطه ها 
و دلالان است و ســود کلانی به جیب می 
زنند، دلیل این همه اصرار برای تخصیص 

کالا برگ وجود ندارد.
 البته کالا برگ هم بحران دیگری اســت. 
دولت به جای آنکه کالاها به ویژه کالاهای 
اساسی را به قیمت مناسب و بدون واسطه 
بدست مردم برساند، پول به حساب مردم 
می ریزد تــا همچون دوره های گذشــته، 
هیچیــک از کالاهایی که تعیین شــده، 
بدست مردم نرســد و مردم  ناچار شوند به 
جای کالاهای اساســی، چیپــس، پفک و 
نوشــابه بخرند. روندی که بــه هیچ وجه 

مدیریت نمی شود.
مردمی که در بدترین شــرایط به ســر می 
برند، چشم بدهان مسوولان دوخته اند که 
وزیر تعاون، کار و رفــاه اجتماعی به عنوان 
مســوول کالابرگ، اعلام کــرد: به منظور 
حمایــت از مردم به خصــوص دهک های 
مختلف برای ماه مبارک رمضان کالابرگ 
تا ۱۰ اسفند تعلق می گیرد. احمد میدری 
افزود: کالابرگ به ســه دهــک اول جامعه 
به میزان ۵۰۰ هــزار تومان و بــرای بقیه 
دهک ها یعنی دهک های ۳ تــا ۷ به مبلغ 

۲۵۰ هزار تومان به ازای هر فرد اختصاص 
می یابد. وی با بیان اینکــه کالابرگ به ۷۰ 
درصــد جامعه تعلق می گیــرد، گفت: ۱۱ 
قلم کالای اساســی در قالــب کالابرگ در 

فروشگاه ها به مردم ارائه خواهد شد.
مدتی از این اظهارات میدری نگذشت که 
بار دیگر اعلام کرد: ابتدا قــرار بوده منابع 
تخصیصی به کالابــرگ الکترونیکی برای 
هر مرحله ۱۵ همت باشــد که به ۳۰ همت 
رســید. وی گفت: یــک دوره از کالابرگ 
قبل از عید نوروز اجرا خواهد شد و در سال 

آینده نیز ادامه می یابد. 
وی افزود: قبل از ماه رمضان در ۱۰ اسفند 
اولین نوبت کالابرگ را به ۷ دهک درآمدی 

می دهیم. 
وزیر تعاون گفت: به ۳ دهــکِ اول به ازای 
هر نفر ۵۰۰ هزار و به ۴ دهک  بعدی هر نفر 
۳۵۰ هزار پرداخت می شــود تا از ۱۱ قلم 

کالای منتخب استفاده کنند.
از آنجا که دولت با کسری بودجه شدید رو 
به رو شــده و منبع تامین اعتبار کالا برگ 
مشخص نبود، مسعود پزشــکیان رییس 
دولــت چهاردهم اعــلام کرد کــه مجوز 
برداشــت یــک میلیــون دلار از صندوق 

ذخیره ارزی را از رهبــری دریافت کرده تا 
کالابرگ را اجرایی کند.

در این رابطــه با مهدی اســماعیلی عضو 
کمیســیون اجتماعــی و نماینــده میانه 
در مجلس شــورای اســلامی گفــت و گو 
کردیم. وی به تشریح اهمیت کالابرگ در 
وضعیت کنونی پرداخت و گفت: در شرایط 
بی ثبات اقتصادی کنونی، قشــر عظیمی 
از جامعه به ویژه حقــوق بگیران، کارگران 
و بازنشســتگان تحت فشــارهای شدید 

اقتصادی و معیشتی قرار دارند.
عضو کمیسیون اجتماعی مجلس شورای 
اســلامی با تاکید بر اینکه مصوبه مجلس 
مبنی بــر اختصاص کالابــرگ باید هرچه 
سریعتر اجرایی شود گفت: برای آنکه نظام 
ســلامت مردم بر هم نخورد، باید نیازهای 
اساســی مردم از طریق کالابــرگ تامین 

شود.
وی با تاکید بر اینکه هر فــرد باید ۲۵ قلم 
کالای اساســی شــامل ویتامیــن و مواد 
پروتیینی را به صورت معمول دریافت کند 
تا بدن او در ســلامت باقی بماند گفت: این 
۲۵ قلم کالا باید بــرای تمامی مردم تامین 
شــود و قرار نیســت فقط قشــر مرفه این 

کالاها را بگیرند و بقیه اقشــار از آن محروم 
بمانند.

اسماعیلی نســبت به تبعات گرانی و تورم 
افسارگسیخته هشدار داد و گفت: شرایط 
بد اقتصادی باعث شــده کــه بخش قابل 
توجهی از مردم نتوانند ایــن ۲۵ قلم کالا 
را دریافت کنند و دچار ســوتغذیه شدید 
شــده اند زیرا توان مالــی لازم برای تامین 
این ۲۵ قلم کالای اساســی را برای خود و 

اعضای خانواده ندارند.
وی با ابراز تاسف از اینکه مدتهاست اقتصاد 
ایران ثبات و پایــداری لازم را ندارد گفت: 
مدیریت اقتصــادی و عملکــرد دولت در 
سالهای گذشــته به گونه ای نبوده و نیست 
که شــاهد تامین حداقل ها بــرای تمامی 

اقشار جامعه باشیم.
نماینده میانه در مجلس شــورای اسلامی 
با هشــدار نســبت به اینکه با محرومیت، 
ســوتغذیه و بیماری و مشــکلات شدید 
در بســیاری از افراد روبرو هســتیم گفت: 
وضعیت ناپایدار و شــکننده مــردم باعث 
شــد گزینه کالابرگ را برای مدیریت این 

چالش ها در مجلس تعریف کنیم.
وی بــا تاکید بــر اینکه چالــش جدی در 

کالابرگ، انحراف از مســیر اصلی اســت 
گفت: بی شک افرادی که نیازهای دیگری 
دارند که شــاید در اولویت هم نباشــد، به 
جای آنکه پــول کالابــرگ را صرف خرید 
۲۵ قلم کالای اساسی کنند، در بخش های 
دیگــری هزینــه می کننــد که بــا هدف 
قانونگذار بســیار فاصله دارد و خواســت 

قانونگذار این نبوده است.
اســماعیلی با تاکید بر اینکه دولت مسئول 
اجرای کالابرگ اســت گفــت: دولت باید 
مســیری را برگزیند کــه کالابرگ صرف 
خرید ۲۵ قلم کالای اساســی شــود و به 

انحراف نرود.
وی با تاکید بر اینکه دولــت باید به صورت 
مستمر بر روند اجرای کالابرگ و توزیع ۲۵ 
قلم کالا نظارت داشته باشد گفت: مجلس 
نیز باید عملکرد دولــت را زیر نظر بگیرد و 
چنانچه از مسیر اصلی فاصله داشت، دولت 
را به مســیر اصلی بازگردانــد و البته باید 
مطمئن شویم که اعتبار کالابرگ در مسیر 

اصلی هزینه می شود.
عضو کمیسیون اجتماعی مجلس شورای 
اســلامی با تاکید بر اینکــه کالابرگ طرح 
موقتی نیســت که فقط بــرای ماه رمضان 
اجرایی شــود گفت: کالابــرگ مرحله به 
مرحله و به صورت مســتمر باید انجام شود 
که مرحله اول برای ماه رمضان، مرحله دوم 
عید نوروز و مرحله ســوم برای سال جدید 
است.وی با تاکید بر اینکه تا وقتی مشکلات 
اقتصــادی حل نشــده، بایــد اختصاص 
کالابرگ ادامه یابد گفت: نمی توانیم انتظار 
داشــته باشــیم بخش بزرگی از جامعه در 
محرومیت قرار گیرند، کالاهای اساســی 
به دستشــان نرســد و در معــرض انواع 

بیماری ها قرار بگیرند.
اســماعیلی با تاکید بر اینکه تا زمان آرام 
گرفتن بازار و ثبــات اقتصادی اختصاص 
کالابــرگ ادامه خواهد داشــت گفت: تا 
زمانی که مــردم به ویژه حقــوق بگیران 
و دهک های پایین جامعــه با حقوقی که 
دریافت می کننــد بتواننــد حداقل های 
زندگی را تامین کنند، کالابرگ باید ادامه 
داشــته باشــد و نمی توانیم آن را از چرخه 

زندگی مردم حذف کنیم.

غلبه نگاه سیاسی برای استیضاح وزیر اقتصادی
  خریدار   بیشــتر کارشناســان و عقلای علم اقتصاد 
در روزهای اخیر بر این اعتقادند که موضوع اســتیضاح 
وزیری که تنها ۶ مــاه از حضــورش در راس وزارتخانه 
گذشته بیشــتر سیاســی بوده و موضوعات و مشکلات 

اقتصادی در اولویت استیضاح کنندگان نیست.
 ۳۰ بهمن ماه دکتر مسعود پزشکیان رئیس جمهوری 
اســلامی ایران در ســاختمان آبی بانــک مرکزی به 
صورت ســرزده حضور یافت تا بــه مخالفان رئیس کل 
اثبات کند که پشــت تیم اقتصادی خود است و برنامه 
های تیم را با قدرت و جدیت پشتیبانی می کند؛ او پیش 
از آنکه به بانک مرکــزی برود به همــراه تیم اقتصادی 
خود به نشست غیرعلنی و غیررســمی مجلس رفت و 
با نمایندگان درباره افزایش قیمت ارز و سیاســت های 
آینده اقتصادی با توجه به اقدامات دولت جدید آمریکا 

برای بازگرداندن فشار حداکثری توضیح داد.
بعد از آن بود کــه محمدباقر قالیبــاف رئیس مجلس 
شورای اسلامی در سخنانی کوتاه که مربوط به توضیح 
درباره حضور رئیس جمهوری در صحن بود گفت که در 
این جلســه موضوعات اقتصادی به طور دقیق و مفصل 
بحث شد و تصمیمات خوبی بخصوص در حوزه مسائل 
و معیشــت و موضوعات اقتصادی در بــازار ارز و بورس 
گرفته شــد.وی تاکید کرد: امیدوارم تصمیمات امروز 
بتواند از مشــکلات اقتصــادی در عرصه های مختلف 

گره گشایی کند.
اما پس از گذشت ســاعاتی از پایان جلسه، ویدیویی از 
یک نماینده در فضای مجازی از ســخنرانی اش در این 
جلسه در فضای مجازی منتشر شــده که از نمایندگان 
خواســته بود به جای اســتیضاح وزیر اقتصــاد، وی را 
محاکمه کنند. همین موضوع این ذهنیت را ایجاد کرد 
که ممکن است برخی از نمایندگان به دنبال استیضاح 

همتی باشند.
اما بعد از آن رئیس جمهــوری به دفتر فرزین رئیس کل 
بانک مرکزی رفت و در ســخنانی از وی حمایت قاطعی 
داشــت و گفت که آمده ام تا به شایعات درباره جابجایی 

رئیس کل پایان دهم.
وی که به منظور بررســی و حمایت از اقدامات کنترلی 
بانک مرکزی بــر بازار طلا و ارز، در نشســت رئیس کل 
و مدیران بانک مرکزی حضــور یافته بود، در واکنش به 
شــایعات جابجایی و برکنــاری فرزین اظهار داشــت: 
»شایعاتی ســاخته و در رسانه ها منتشــر کرده اند؛ در 
این شــایعات افرادی را عزل می  کنند و بــر می  دارند و 
افرادی را هم منصوب می  کنند. ما امروز هم در مجلس 
و هم اینجا از طریق رســانه  ها اعلام می  کنیم که دست 
به دســت هم خواهیــم داد و با کمک هم مشــکلات 
مختلفی را که مردم در کشور با آن مواجه هستند، حل 

می کنیم.«
اما فــردای آن روز بعــد از اعــلام وصول اســتیضاح 
عبدالناصــر همتی وزیــر اقتصاد در صحــن مجلس، 

پزشکیان در یک دیدار اعلام نشده به ساختمان وزارت 
اقتصاد در باب همایون رفت و در جلسه با وزیر و معاونان 
وزارتخانه حضور یافت و با اشاره به برخی مباحث مطرح 
شده درباره اســتیضاح وزیر امور اقتصادی و دارایی، با 
بیان اینکه روز گذشته در جلسه غیرعلنی با نمایندگان 
به برخی ســوالات و ابهامات آنها پاسخ گفته شد و طی 
روزهای آینده نیز دولت و مجلس در این زمینه تعاملات 
بیشتری خواهند داشت، تصریح کرد: یکی از مهمترین 
اشکالات کشور ما این است که به وقت وقوع مشکلات به 
جای اینکه به دنبال علت و راهکار رفع مشکل باشیم، به 

دنبال مقصر و حذف افراد هستیم.
پزشــکیان با طرح این پرســش که اگــر دکتر همتی 
اســتیضاح شــود، آیا مشــکلات ارزی و ناترازی های 
مالی اصلاح خواهد شــد؟، افزود: ما بــه دنبال تعمیق 
همکاری ها و هماهنگــی با قوای دیگــر در چارچوب 
راهکارهــای علمــی و کارشناســی هســتیم، تمام 
تصمیمات و سیاســتگذاری های اقتصادی در جلســه 
شورای عالی هماهنگی اقتصادی ســران سه قوه اتخاذ 
شــده و اینکه بخواهیم یک نفر را مقصــر جلوه دهیم 

بی انصافی است.
رئیس جمهور تأکیــد کرد: ما اطمینــان داریم که اگر 
دست به دست هم بدهیم، چشم از بیرون مرزها برداریم 
و به خدای متعــال تکیه کنیم قــادر خواهیم بود، همه 

مشکلات کشور و مردم را حل کنیم.

غیبت درخواست کنندگان استیضاح در جلسه 
کمیسیون اقتصادی

یک نکته که شــاید در ایــن روزها در هیاهوی رســانه 
چندان دیده نشــد، برگزاری جلســه بررسی تقاضای 
اســتیضاح وزیر اقتصاد در کمیسیون اقتصادی مجلس 
بود که ۳۰ بهمن ماه برگزار شــد؛ در این جلسه و از بین 

۸۹ نفری که گفته می شــد تقاضای اســتیضاح را امضا 
کردند، نزدیک به ۳۰ نفر حضور داشــتند که حدود ۱۲ 
نفر از آنان نقطه نظرات، محورها و موضوعات مورد نظر 

خود را مطرح کردند.
این بدان معناســت که از ۸۹ نفر امضــا کننده تنها ۳۰ 
نفر حاضر شــدند که به پاســخ های وزیر اقتصاد گوش 
دهند و ۵۹ نفر دیگر حتی به خــود زحمت ندادند که به 
کمیســیون اقتصادی بروند و صحبت های وزیر اقتصاد 

را گوش دهند.
بهتر اســت چند ماه به عقب برگردیم؛ در جلســه رای 
اعتماد همتی در ۲۸ مردادماه امســال یعنی کمتر از ۶ 
ماه پیش، حســین صمصامی که زمانی هم سرپرست 
وزارت اقتصاد بود و در ماههای گذشــته دلار ۲۰ هزار 
تومانی را مطرح کرده است، محســن زنگنه که مدرک 
دکتری علوم اقتصادی )گرایش اقتصاد اســلامی( خود 
را از دانشگاه اسلامی شریف هدایت الله اندونزی گرفته 
اســت و فاطمه محمدبیگی کــه دارای مدرک دکتری 
عمومی اســت، به مخالفت با وزارت همتی پرداختند و 
بحث هایی را درباره زمان مســئولیتش بر بانک مرکزی 
مطرح کردند.اما استیضاح همتی بیشتر از جایی جدی 
شد که وی محکم درباره واگذاری مدیریت ایران خودرو 
به بخــش خصوصی که عمــده ســهام آن را در اختیار 
دارند، ایستاد و خواســتار برگزاری قانونی مجمع ایران 
خودرو آن هم با پشــتوانه تاکید رهبــر معظم انقلاب 

اسلامی مبنی بر حمایت از بخش خصوصی شد.
ایران خودرو واحد تولیدی بســیار مهمی اســت چون 
یکی از بزرگترین بخش های صنعتی کشــور بوده که با 
توجه به پیگیری های گســترده نمایندگان مجلس در 
سالیان گذشــته، این خودروســازی در برخی از نقاط 
کشور مانند خراســان، آذربایجان، مازندران، کرمانشاه 
و فارس اقدام به گســترش مراکز خود کرده است و در 

تمامی این مراکز، بسیاری از افراد جویای کار با سفارش 
های نمایندگان پیشین و کنونی، مشغول به کار شدند و 
همین موضوع باعث افزایش هزینه های این خودروساز 
شده و به همین دلیل هزاران میلیارد تومان هزینه های 

اضافی سالیانه بر دوش کشور قرار می دهد.

فدا کردن منافع مردم به پای منافع جناحی
از طــرف دیگر برخــی از منتقدان مدعی هســتند که 
همتی طرفدار افزایش قیمت دلار و طلا و رشد تورم در 
جامعه است و با سخنان خود به بازار سیگنال می دهد؛ 
این درحالیســت که همه می دانند و می دانستند که با 
بازگشــت ترامپ به صحنه ریاســت جمهوری آمریکا، 
افزایش قیمــت دلار در بازار آزاد به دلیــل جنبه های 
روانی و سیاسی آن غیرقابل اجتناب بوده است، اتفاقی 
که نظیر آن را در بهار ۱۳۹۷ و خــروج آمریکا از برجام 

شاهد بودیم.
افزایش قیمت طــلا نیز خارج از تصمیمــات یک وزیر 
اســت؛ بازارهای جهانی طلا بــه دنبــال تصمیم ها و 
سیاســت های ترامپ و گروکشــی هــای اقتصادی او 
از کشــورهای دیگر رو به افزایش نهــاده و در بازارهای 
جهانی قیمت این فلز زرد افسار گسیخته است و می رود 
تا رکورد زنی کند و با این حساب قیمت آن در بازار ایران 

نیز کاهشی نخواهد بود.
از این رو تحلیل هایی که همتی داشته، دقیق و صحیح 
بوده و نشــان می دهد که او بــه عنوان ســکاندار تیم 
اقتصادی دولت اشــراف دقیقی از بازارهــای داخلی و 

تحولات بین المللی دارد.
مهدی پازوکی اقتصــاددان در گفت وگو بــا خبرنگار 
ایرنا درباره اســتیضاح وزیر اقتصاد گفــت: اگر موضوع 
استیضاح همتی، موضوع قیمت ارز است که مسئولیت 
آن با بانک مرکزی اســت و رئیس بانک مرکزی مستقل 
انتخاب می شود و حکم مســتقیم از رییس جمهوری 

دارد.
وی با بیان اینکه به نظر می رسد استیضاح برای وزیری 
که تنها ۶ ماه اســت که کار خود را شــروع کرده بیشتر 
جنبه سیاســی دارد، ادامه داد: در دولت قبل بسیاری از 
افراد در وزارت اقتصاد به عنوان مشاوری که هیچ کاری 
انجام نمی دادند حضور داشــته و پول های هنگفتی نیز 
دریافت می کردند و آقای همتی جلــوی این ریخت و 

پاش ها را گرفته است.
این اقتصــاددادن افزود: همیــن افــراد همچنان در 
دستگاه های حکومتی به خصوص نمایندگانی که تنها 
۴ درصد از رای مردم را همراه خــود دارند، دارای نفوذ 
هســتند و وزیر اقتصاد را تحت فشــار قرار می دهند و 

موضوع استیضاح کاملا سیاسی است.
به نظر می رســد که طی روزهای آینده با رایزنی هایی 
که میان دولتمردان و بخش های مختلف انجام خواهد 

شد، موضوع استیضاح و زوایای آن بیشتر آشکار شود.
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تفاهم نامه اتاق اصناف ایران و ستاد تسهیل 
امضا شد

تفاهم نامه اتاق اصناف ایران با ستاد تسهیل و رفع موانع تولید پیرامون 
همکاری طرفین در راستای تقویت مبانی نظام صنفی و مشارکت امضا 
شد.تفاهم نامه اتاق اصناف ایران با ستاد تسهیل و رفع موانع تولید طی 
نشستی با حضور محمدباقر آقاعلیخانی دبیر ستاد تسهیل و رفع موانع 
تولید کشور، قاسم نوده فراهانی، رئیس اتاق اصناف ایران و اعضای این 

ستاد در محل اتاق اصناف ایران امضا شد.
بر اســاس اعلام اتاق اصناف ایران، این تفاهم نامه که در دویســتمین 
جلسه ســتاد تســهیل و رفع موانع تولید کشور امضا شــد؛ پیرامون 
همکاری طرفین در راســتای تقویت مبانی نظام صنفی و مشارکت در 
سیاست گذاری، تصمیم گیری و مدیریت حل مسائل صنوف تولیدی، 
خدمات و خدمات فنی و ارجاع مســتقیم مشکلات واحدهای صنفی از 

طرف اتاق اصناف ایران به ستاد تسهیل و رفع موانع تولید است.
دبیر ستاد تسهیل و رفع موانع تولید کشور در این نشست بیان کرد: این 
ستاد، همان جایی اســت که مجموعه نواقص در حوزه مدیریت کشور 
و مســائل و مشــکلات را بیش از هر جای دیگری می بیند و برای رفع 
آن مصوباتی دارد. این مصوبات تا کنون مورد اعتماد ســایر دستگاه ها 
بوده اســت؛ چرا که پیش از طرح موضوع در ستاد، در کمیته های فنی و 
تخصصی و جلسات دبیرخانه مورد بررسی های دقیق قرار می گیرد. لذا 

در سال گذشته ۹۳ درصد مصوبات این ستاد اجرایی شده است.
محمدباقــر آقاعلیخانی افزود: به جهت تســریع در امر مدیریت تولید، 
ما در نظر داریم در هر سازمانی، ســتادی تشکیل دهیم تا موضوعات به 
کیفیت بررسی شود. طی این تفاهم نامه، ســتادی نیز در اتاق اصناف 
ایران تشــکیل خواهد شد و پس از بررســی موضوعات، مصوبات ستاد 

اصناف، به طور مستقیم به ستاد اصلی ارجاع داده خواهد شد.
وی بیان کرد: فرهنگ ســازی و اصلاح مســیر تولید، مصرف، چرخه 
اقتصاد و حتی بهره وری موضوعات مهمی است که از اتاق اصناف ایران 

بر می آید و این فرهنگ سازی ها باید از پایه شکل بگیرد.
قاســم نوده فراهانی رئیس اتاق اصنــاف ایران نیز گفــت: مقام معظم 
رهبری، در بحث اقتصاد تاکید بر تولید و مشــارکت مردم دارند؛ و شما 
می بینید که در هیچ جای دنیــا، دولت ها تجارت نمی کنند. بلکه دولت 
باید نقش کنترل و نظارت عالیه را داشته باشــد.افزود: پیش از تحریم، 
بازار ایران به نوعی کارمندانی برای تولیدکنندگان چینی، کره ای و … 
بودند اما یک مزیت تحریم این بود که در تولید، پیشــرفت های خوبی 
داشــتیم.وی گفت: ۶۰۰ هزار واحد صنفی تولیدی، امــروز ذیل اتاق 
اصناف ایران فعالیت دارند و همین ها هســتند که چرخه صنایع بزرگ 
را نیز به گردش درآورده اند و به عنوان نمونه لــوازم یدکی آنها را تولید 
می کنند. با این وجود، شــاهدیم که دولــت حمایت هایی که از بخش 

صنایع دارد را مشمول صنوف تولیدی نمی کند.
رئیس اتاق اصناف ایران بیان کرد: تغییرات مداوم نرخ ارز، قدرت پیش 
بینی بازار را از ما گرفته است و به همین علت در تأمین مواد اولیه تولید 

چنان مشکلاتی داریم که به ناچار میزان تولید را نیز کاهش داده است.

نوده فراهانی اظهار کرد: ما در همکاری کامل با ستاد تسهیل و رفع موانع 
تولید هستیم و از این تفاهم نامه اســتقبال می کنیم. یکی از مشکلاتی 
که باید در این ســتاد مطرح شود، رفع تداخل ســه قانون نظام صنفی، 
تسهیل صدور مجوزها و کسب و کار است. بیشــتر وقت ما را رفع موانع 
قانونی می گیرد و فرصت های نوآوری را از ما می گیــرد و ما امیدواریم 

این مشکلات به زودی حل و فصل شود.

وش صنایع زیر سایه ناترازی انرژی  تولید و فر
کاهش یافت

در دی ماه امســال تولید و فروش شرکت های صنعتی بورسی نسبت به 
ماه قبل )آذر( به ترتیب با کاهش ۵.۴ درصــدی و ۳.۹ درصدی مواجه 

شده است.
مرکز پژوهش های مجلــس در گزارش پایش بخــش حقیقی اقتصاد 
ایران در دی ماه ســال ۱۴۰۳، بخش صنعت و معدن آورده است: طی 
دی ماه سال ۱۴۰۳ شاخص تولید بخش صنعت مبتنی بر شرکت های 
صنعتی بورسی نسبت به ماه مشابه ســال قبل با کاهش ۷.۶ درصدی و 
نسبت به ماه قبل )آذر ۱۴۰۳( با کاهش ۵.۴ درصدی مواجه شده است.

در این ماه نســبت به ماه مشابه ســال قبل از بین ۱۵ رشــته فعالیت 
صنعتی بورســی تنها ۴ رشته فعالیت افزایش در شــاخص تولید و ۱۱ 

رشته فعالیت کاهش در شاخص تولید را تجربه کرده اند.
رشــته فعالیت هــای »تجهیزات برقی«، لاســتیک و پلاســتیک« و 
»کک و پالایش« بیشترین سهم را در افزایش شــاخص تولید و رشته 
فعالیت هــای »محصولات فلزی بــه جز ماشــین آلات و تجهیزات«، 
»ســایر کانی غیر فلزی« و »کاشی و سرامیک« بیشــترین سهم را در 
کاهش شــاخص تولید داشــته اند.همچنین طی دی ماه سال ۱۴۰۳ 
نســبت به ماه قبل رشــته فعالیت هــای »خودرو و قطعــات«، کک و 
پالایــش« و »دارو« افزایش در شــاخص تولید و رشــته فعالیت های 
»سایر کانی غیر فلزی«، »فلزات پایه« و »کاشی و سرامیک« بیشترین 
سهم در کاهش شــاخص تولید را داشــته اند.همچنین شاخص تولید 
شرکت های معدنی بورسی نسبت به ماه مشابه سال قبل با افزایش ۱.۵ 

درصدی و نسبت به ماه قبل با افزایش ۸.۶ درصدی مواجه شده است.

کاهش 1.4 درصدی فروش صنایع
طی دی ماه ســال ۱۴۰۳، شــاخص فروش بخش صنعــت مبتنی بر 
شرکت های صنعتی بورسی نسبت به ماه مشابه سال قبل با کاهش ۱.۴ 
درصدی و نسبت به ماه قبل )آذر ۱۴۰۳( با کاهش ۳.۹ درصدی مواجه 
شده است.در این ماه نسبت به ماه مشابه سال قبل تنها ۴ رشته فعالیت 
افزایش در شاخص فروش و ۱۱ رشته فعالیت کاهش در شاخص فروش 
داشته اند. رشــته فعالیت های تجهیزات برقی لاستیک و پلاستیک و 
کاشی و سرامیک بیشترین ســهم را در افزایش شاخص فروش و رشته 
فعالیت های خودرو و قطعات، ســایر کانی غیر فلــزی و چوب و کاغذ 

بیشترین سهم را در کاهش شاخص فروش داشته اند.
همچنین در این ماه نســبت به ماه قبل، بیشــترین ســهم در افزایش 
شاخص فروش متعلق به رشته فعالیت های تجهیزات برقی محصولات 
فلزی به جز ماشــین آلات و تجهیزات و کک و پالایش بیشترین سهم 
در کاهش شــاخص فروش متعلق به رشــته فعالیت های »کاشــی و 

سرامیک«، »فلزات پایه« و »سایر کانی غیر فلزی« بوده است.
بر این اساس شاخص فروش شــرکت های معدنی بورسی نسبت به ماه 
مشابه ســال قبل با کاهش ۲۴.۶ درصدی و نسبت به ماه قبل با افزایش 
۷.۴ درصدی مواجه شده است.در دی ماه سال ۱۴۰۳ نرخ رشد ماهانه 
قیمت شرکت های صنعتی بورسی افزایش ۶.۴ درصدی داشته و رشد 
نقطه به نقطه با افزایش ۵.۸ واحد درصدی نســبت به ماه قبل، به ۳۰.۸ 

درصد رسیده است.

توسعه

خریدار  وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی 
با بیان اینکه باید نیــروی کار با مهارت بین 
المللی تربیت کنیم، گفت: می توان حداقل 
دســتمزد را بر اســاس نوع فعالیت اصناف 
تعیین کرد.به گــزارش وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی، احمد میدری روز دوشــنبه 
در آیین رونمایی از یکصد فرصت ســرمایه 
گذاری در ســازمان آموزش فنــی و حرفه 
ای کشــور گفت: رییس جمهــوری در ایام 
انتخابات اعتقاد راســخ خــود را به بخش 
خصوصــی و بازرگانان با نقل قــول از نهج 
البلاغــه و نامه مالــک بیان کردنــد. نامه 
حضرت علی )ع( به مالک اشــتر یک جامعه 
شناسی از گروه های مختلف جامعه و نقاط 
و قوت ضعف ارائه می دهــد و باید بارها آنها 

خواند.
وی با بیان اینکه حضرت علــی )ع( در نامه 
به مالک اشترک ضمن توصیف جزئیاتی از 
اصناف و گروه هــای مختلف می فرماید هر 
گروه را با کمک گروه هــای دیگر می توان 
شــناخت و اصلاح کرد، خاطرنشــان کرد: 
آنجا حضرت دربــاره بازرگانان می فرمایند 
کــه »بازرگانــان پدید آورندگان وســایل 
زندگی از دور دست هستند«، آنها را مردمی 
آشــتی طلب توصیف می کنــد و به مالک 
اشــتر توصیه می کند که از ســتیزه جویی 
بازرگانان نترســد. حضرت علی )ع( در این 
نامه بازرگانان و اهالی صنعــت را مایه قوام 
جامعه می داند و از مالک می خواهد که آنها 

را در کنار خود قرار دهد.
میدری ادامــه داد: حضــرت در ادامه نامه 
خود به مالک اشتر توصیف دقیقی از اقشار 
مختلف جامعه و خصوصیاتشــان ارائه می 
دهــد، درحالیکه هیچ کــدام را هم مقدس 
نکرده است و سپس به مالک توصیه می کند 
که با مردم مدارا کند. پزشکیان در جلسات 
مختلف هر هفته این موضوع را بیان می کند 
و توضیح می دهد که چرا باید برای مقابله با 
تحریم ها و رســیدن به توسعه منطقه ای به 
ســراغ بخش خصوصی و صاحبان کسب و 
کار رفت و با آنها ارتباط مستقیم برقرار کرد.

وزیر تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی در ادامه 
سخنان خود یکی از برنامه های وزارت رفاه 
را تعیین دســتمزد بر اســاس صنف خواند 
و گفت: ماده ۱۴۱ به ما ایــن اختیار را داده 
که برحسب نوع مشــاغل و اصناف دستمزد 
را تعییــن کنیم و راهبرد مــا حرکت به این 
سو است که دســتمزدها بر اساس صنوف 
تعیین شــود. چون گاهی حداقل هایی که 
در تهران وضع می کنیم برای یک صنف در 
یک استان دیگر ممکن است باعث رکود آن 
صنف شود. بر همین اســاس تصمیم داریم 
با مشــارکت اســتانداری و اتاق بازرگانی و 
نمایندگان تشــکل های کارگــری در هر 
اســتان حداقل یک صنف را به صورت مجزا 

تعیین دستمزد کنیم.
وی تعیین دســتمزد منطقه ای در کشور را 
به دلیل نبود زیرســاخت، غیرقابل اجرا در 

شرایط فعلی دانســت و گفت:  زمینه اجرای 
دستمزد منطقه ای در کشور ما وجود ندارد. 
در کشورهایی که دستمزدهای منطقه ای 
دارند مهاجــرت نیــروی کار تحت نظارت 
شهرداری ها صورت می گیرد درحالیکه در 

کشور ما چنین چیزی وجود ندارد.
میدری دربــاره موضوع اصلاح ســازمان 
تامیــن اجتماعی و روابط کار خاطرنشــان 
کرد: اصلاح ســازمان تامیــن اجتماعی و 
روابط کار شروع شده است. آن زمان که من 
معاون رفاه بودم در ایــن زمینه بحث هایی 
شد و بر همین اســاس می خواهیم از سال 
آینده در هر فصل یکی از مســائل صاحبان 
کسب و کار را با کمک اتاق بازرگانی بررسی 
و حل کنیم و در این باره پیشــنهاد داده ایم 
که در هیات نظــارت از نماینــده اتاق هم 

استفاده کنیم .

زمان بازنگری در سیاست های 
مدیریت ارزی رسیده است

میدری بر ضرورت تغییر در سیاســت های 
مدیریت ارزی کشــور تاکید کــرد و اظهار 
داشت: لازم اســت سیاست هایی که از سال 
۹۷ در حوزه مدیریت ارزی کشور به اجرا در 
آمده اســت تغییر کند. واردات کالا در سال 
۹۸ با ۳۶ میلیارد دلار اداره می شد. آن زمان 
ما این مسائل ارزی را نداشــتیم. امسال اما 
با وجود این کــه ۶۸ میلیــارد دلار مصرف 
ارزی و واردات رســمی و خروج ســرمایه 
اتفاق افتاده، باز هم با جهش قیمت ارز روبرو 
بودیم و این نشــان می دهد که در سیاست 
ها باید بازنگری شــود و این بازنگری باید با 

مشارکت صاحبان کسب و کار باشد.

با همکاری ها فنی وحرفه ای
 را بالنده کنیم

وی همــکاری اتــاق بازرگانی و ســازمان 
آموزش فنــی و حرفــه ای کشــور را یک 

ضرورت توصیف کرد و گفــت: معتقدم که 
آموزش فنی و حرفه ای باید از صفر تا صد از 
طراحی مواد آموزشی، تربیت مربی، تجهیز 
تامین مالی و برگزاری آزمون را شامل شود. 
اگر همکاری در همه رده ها باشــد می توان 
آموزش فنــی و حرفه ای را بالنــده کرد. اما 
اگر همکاری به یک زمینه محدود شــود به 

نتیجه نمی رسیم.
وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعــی درباره 
اهمیت آموزش فنی و حرفه ای کشــور به 
بیان خاطره ای پرداخت و خاطرنشان کرد: 
زمانی که معاون رفاه بودم از مسئول برنامه 
ریزی کشــور هند به ایران دعــوت کردم تا 
تجربه های خــود را ارایه دهد کــه با وی به 
مجلس شورای اســلامی رفتیم. او در آنجا 
در پاسخ به ســوال نمایندگان که پرسیدند 
در صورت بالا رفتــن بیکاری شــما کدام 
مسئول را مورد ســوال قرار می دهید، گفت 
که از رییس سازمان آموزش فنی و حرفه ای 
می پرسیم و این پاسخ عجیبی بود. او گفت 
نیروی کار باید به شــکلی آموزش ببیند که 
در بدترین شــرایط هم بتواند شغل خود را 
داشته باشد. درک این مساله برای ما سخت 

است.
میــدری تصریح کــرد: تجربه مــا در مرور 
علل فقر می گوید که یکــی از دلایل اصلی 
نداشــتن مهارت و آموزش فنی و حرفه ای 
اســت. در بررســی هایی که در این زمینه 
داشــتیم مورد اتریش هم جالــب بود. در 
اتریش ۷۵ تا ۸۰ درصد دانش آموزان برای 
تحصیل به مراکز فنــی و حرفه ای می روند. 
البته آنجا بنگاه های اقتصادی ارتباط بسیار 
نزدیکی بــا مراکز آموزش فنــی و حرفه ای 
دارند، ما هم باید به سمت ارتباط بنگاه ها و 
سازمان های آموزش فنی و حرفه ای برویم.

وی یکی از عوامل بیــکاری را »نبود نیروی 
ماهر« در دنیا و به خصوص در ایران دانست 
و گفت: برای حل این مشــکل باید مهارت 

آموزی را در دستور کار قرار دهیم و سازمان 
فنی و حرفــه ای می تواند ایــن کار را انجام 
دهد و اینجا نقطه شــروع همکاری ما و اتاق 
بازرگانی اســت که فرصت های شــغلی و 
کسب و کاری را پیدا کنیم و برای نیروی کار 
با مهارت تربیت کنیم. البته این کار آسانی 
نیست، اما با همکاری بخش خصوصی قابل 

تحقق خواهد بود.
وزیر کار با بیان اینکه می توان نیروی کاری 
با مهارت بیــن المللی تربیت کــرد، اظهار 
داشــت:  می توان با کمک بخش خصوصی 
نیــروی کار ماهری تربیت کــرد که بتواند 
مدرک معتبر جهانی داشــته باشد و این در 
برنامه های ما در وزارت تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی و سازمان آموزش فنی و حرفه ای 
کشور قرار دارد و لازمه اش این است که در 
استان ها در رشته های مختلف کارگروهی 
تشکیل و محتوای آموزشی مناسب تعیین 
شود و صلاحیت حرفه ای نیروهای آموزشی 
هم بررسی شود؛ این تغییر بزرگی است و با 
تلاش مضاعف ما و شــما در اتاق بازرگانی 

قابل انجام است.

دولت تهیه و توزیع سبد کالا 
را واگذار کند

میدری بر لزوم برون سپاری برخی فعالیت 
ها در دولت تاکید کرد و خاطرنشان کرد: در 
ســال ۹۲ دولت آقای روحانی سبد کالایی 
برای مــردم در نظــر گرفت کــه در نتیجه 
نوع غلط توزیع، چند ســختی هایی در اجرا 
به مردم وارد شد. با بررســی هایی که انجام 
دادیم به این نتیجه رســیدیم که دولت در 
تامین کالا و توزیــع آن نباید دخالت کند و 
اگر قرار به توزیع منابــع و یارانه ای به مردم 
هســت می توان آن را از طریق تعاونی ها و 
فروشگاه ها انجام داد. در آن زمان هر استان 
یک مسئول توزیع داشت. اما در تجربه های 
بعدی و تغییراتی که انجام شد ما در معاونت 

رفاه وزارت توانســتیم با ۲ نفر پرســنل ۱۵ 
میلیون بســته توزیع کنیم. در دولت شهید 
رییســی هم این برنامه با عنــوان کالابرگ 
الکترونیکی ادامه یافت و با کمترین نیروی 
کار و هزینه تامین کالا و شبکه توزیع را افراد 

دیگری انجام دادند.

یکصد فرصت سرمایه گذاری
 سازمان آموزش فنی و حرفه ای کشور 

رونمایی شد
در این نشست با حضور »صمد حسن زاده« 
رییس اتــاق بازرگانی، صنایــع، معادن و 
کشاورزی ایران و »غلامحسین محمدی« 
معاون وزیر و رئیس ســازمان آموزش فنی  
وحرفه ای کشور، »پیام باقری« نایب رییس 
دوم اتــاق بازرگانی و »عیســی منصوری« 
رییس مرکــز پژوهش های اتــاق ایران با 
هدف ایجاد پیوند میان آمــوزش و بازار کار 
از یکصد فرصت سرمایه گذاری برای توسعه 
زیرســاخت های آموزشــی و تقویت نقش 
بخش خصوصی و تعاونی در توسعه مهارت 

آموزی کشور رونمایی شد.
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در دولت 
چهاردهم با تاکید بر نقــش و جایگاه نظام 
مهارت آموزی در چرخه اقتصــادی و بازار 
اشتغال کشــور با محوریت توسعه منطقه 
ای بــر پایه عدالــت از طریــق به کارگیری 
ظرفیت هــای بخش خصوصــی ۶ راهبرد 
کلیدی را در حوزه توسعه مهارت آموزی به 

شرح زیر طراحی کرده است:
طراحــی آموزش هــای مشــترک: ایجاد 
دوره های آموزشــی مشــترک با مشارکت 
بخش خصوصی و سازمان های دولتی برای 

افزایش کیفیت و بهره وری.
برگزاری دوره های ترکیبی: ارائه دوره های 
آموزشی تلفیقی که نظریه و عمل را در کنار 

هم قرار دهد.
مشــارکت در اشــتغال زایی: اســتفاده از 
آموزش های مهارتــی به عنوان ابزاری برای 

ایجاد فرصت های شغلی پایدار.
گســترش زیرســاخت های آموزشــی در 
مناطق محروم: توســعه مراکز آموزشــی 
در نقــاط کمتر برخــوردار بــرای کاهش 

نابرابری های منطقه ای.
مراکــز  ظرفیت هــای  اشــتراک گذاری 
آموزشــی با بخش خصوصی: بهره گیری از 
دانش و تجربه بخــش خصوصی در طراحی 

و اجرای دوره های آموزشی.
تمرکز بــر نیازهــای منطقــه ای: طراحی 
آموزش ها بر اســاس نیازهــای خاص هر 
منطقه بــرای کاهش مهاجــرت و تقویت 

اقتصاد محلی.
یکصد فرصت  ســرمایه گــذاری در مراکز 
تابعــه ســازمان آمــوزش فنی وحرفه ای 
در سراســر کشــور و با تاکید بر مشارکت 
در آموزش واقعــی در محیــط کار و تولید 
در قالــب مدل هــای مختلف مشــارکت و 

سرمایه گذاری ارائه شده است.

خریدار   ســخنگوی کمیســیون روابط 
بین الملل و توســعه تجــارت خانه صنعت 
معــدن و تجارت ایــران گفــت: صادرات 
ایران به پنج کشــور عضو اتحادیه اقتصادی 
اوراســیا در ۱۰ ماهه امســال با رشــد ۲۷ 
درصدی در وزن و ۲۲ درصــدی در ارزش 

کالایی همراه بوده است.
ســید روح الله لطیفی در حاشیه نمایشگاه 
اوراسیا اظهار داشــت: از ابتدای سال جاری 
تا پایان دی ماه چهار میلیون و ۲۸۲ هزار تن 
کالای ایرانی به ارزش یــک میلیارد و ۶۳۱ 
میلیون دلار به پنج کشــور عضــو اتحادیه 
اقتصادی اوراسیا صادر شد که رشد ۲۷ و ۲۲ 
درصدی در وزن و ارزش نسبت به ۱۰ ماهه 

سال قبل داشته است.
وی افزود: روسیه با خرید دو میلیون و ۱۰۷ 
هزار تن کالا بــه ارزش ۸۸۹ میلیون و ۳۷۹ 
هزار دلار، مقصــد ۴۹.۲ درصد وزن و ۵۴.۵ 
درصــد ارزش کالاهای صادره به اوراســیا 
بوده که صادرات ما با این کشــور نسبت به 
مدت مشابه با رشــد ۱۵.۴ درصدی در وزن 

و ۱۶.۸ درصدی در ارزش همراه بوده است.

لطیفی درخصوص دومین مقصد صادرات 
ایران به اوراسیا گفت: ارمنســتان با خرید 
یک میلیون و ۷۱۸ هزار تــن کالا از ایران، 
مقصــد ۴۰.۱ درصــد وزن و ۲۴.۷ درصد 
ارزش کالاهای صادره بــه این اتحادیه بوده 
که صادرات کشــورمان به این کشور نسبت 
به مدت مشابه ۵۶.۵ درصد در وزن و ۲۰.۷ 

درصد در ارزش رشد را نشان داده است.
وی افــزود: قزاقســتان به عنوان ســومین 
مقصد، خریدار ۹.۱ درصد وزن و ۱۴ درصد 
ارزش کالاهــای صادراتــی ایــران به این 
اتحادیه بود که ۳۹۰ هزار و ۴۶۲ تن کالای 
ایرانی به ارزش ۲۲۷ میلیــون و ۵۰۰ هزار 
دلار را وارد کرده که این میزان نسبت به ۱۰ 
ماهه پارسال با رشد ۱.۴ درصدی در وزن و 

۳۸.۷ درصدی در ارزش همراه بوده است.
سخنگوی کمیســیون توسعه تجارت خانه 
صمت در ادامه توضیح داد: قرقیزســتان با 
خرید ۴۹ هزار و ۴۰۰ تــن کالای ایرانی به 
ارزش ۹۵ میلیون و ۳۲۲ هزار دلار، رشــد 
۵.۲ درصــدی در وزن و ۴۵.۷ درصدی در 
ارزش را تجربه کــرده و خریدار ۱.۲ درصد 

وزن و ۵.۸ درصد صــادرات کالاهای ایرانی 
به اتحادیه اوراسیا بوده است.

وی افزود: بلاروس با خرید ۱۷ هزار تن کالا 
از ایران بــه ارزش ۱۶ میلیــون و ۵۶۵ هزار 
دلار، علی رغم رشــد ۲.۳ درصدی در وزن، 
کاهــش ۳.۳ درصــدی در ارزش کالاهای 
صادراتی ایران به این کشــور را داشــتیم. 
سهم وزنی صادرات ایران به بلاروس ۴ دهم 
درصد کل وزن کالاهــای صادره به اتحادیه 
اوراسیا و ســهم یک درصدی از ارزش کل 
کالاهای ایرانی صادر شــده به این اتحادیه 

بوده است.
لطیفی در خصوص متوسط ارزش کالاهای 
صادر شــده به ایــن اتحادیــه توضیح داد: 
بیشترین ارزش کالا در ازای هر تن، مربوط 
به صادرات به قرقیزستان با هزار و ۹۲۹ دلار 
و ۵۰ سنت، بعد از آن بلاروس با ۹۶۹ دلار و 
۱۵ ســنت در هر تن، قزاقستان با ۵۸۲ دلار 
و ۶۴ سنت، روســیه با ۴۲۲ دلار و ۱۶ سنت 
و نهایتا ارمنستان با ۲۳۴ دلار ۲۸ سنت در 

هر تن بود.
وی در خصــوص عمــده کالاهــای صادر 

شــده به اوراســیا گفت: با وجود صادرات 
دو میلیــون و ۵۸۳ هزار تن مــواد معدنی و 
مشتقات نفتی به این اتحادیه )عمدتا انواع 
ســیمان و گچ و مواد معدنی صادر شده که 
ذاتا ارزش آن نســبت به واحد تن کم است( 
که ۶۰ درصــد وزن صــادرات را اختصاص 
داده، صرفا ۱۱ درصــد ارزش صادرات ما به 
این اتحادیه را شامل شــده و ۱۷۵ میلیون 
و ۳۱۶ هزار دلار ارزآوری داشــته است، اما 
محصولات غذایــی و کشــاورزی با حدود 
۸۵۰ هزار تن و ســهم ۲۰ درصدی از وزن 
کل کالاهــای صادراتــی به ایــن اتحادیه، 
۷۲۶ میلیــون دلار ارزآوری داشــته کــه 

۴۴.۵ درصــد از ارزش کل صــادرات ما به 
اوراسیا بوده اســت و این مزیت کشورمان 
در این بــازار باید تقویت شــود.محصولات 
پلی اتیلن و پلاســتیکی بــا ۲۲۹ میلیون 
دلار، محصــولات آهنی بــا ۱۵۶ میلیون 
دلار، کاشی و سرامیک و سنگ ساختمانی 
با ۳۳.۳ میلیون دلار، انــواع فرش و موکت 
با ۱۹ میلیــون دلار، دارو بــا ۱۱.۵ میلیون 
دلار، محصــولات بهداشــتی، شــوینده و 
آرایشی با ۳.۵ میلیون دلار و انواع لاستیک 
خودرو و وســایل نقلیه با ۱.۷ میلیون دلار 
عمده کالاهای صادراتی ایــران به اتحادیه 

اقتصادی اوراسیا در ۱۰ ماهه امسال بود.

در دومین دوره جایــزه ملی یادگیــری الکترونیکی 
کرسی یونسکو، واحد آموزش و یادگیری الکترونیکی 
مرکز گســترش فنــاوری اطلاعات )مگفــا( موفق به 

کسب جایگاه برتر شد.
به گزارش سازمان گسترش و نوســازی صنایع ایران، 
دوره دوم جایزه ملی یادگیری الکترونیکی با تمرکز بر 
فناوری های نوظهور در حوزه آموزش الکترونیکی، به 
همت کرسی آموزش و یادگیری الکترونیکی یونسکو 
با حضور دبیرکل کمیســیون ملی یونسکو و جمعی از 

برگزیدگان برتــر یادگیری الکترونیکی در کشــور در 
محل دانشگاه خاتم برگزار شد.

راحله رمضانی مدیر آمــوزش الکترونیکی مگفا در این 
مراسم با اشــاره به تجربیات مگفا در راستای آموزش 
الکترونیکی، گفت: واحد آموزش الکترونیکی مگفا به 
عنوان یک شرکت پیشــرو در حوزه فناوری اطلاعات، 
بســترهای حرفه ای لازم بــرای ارائه و پیاده ســازی 
متدهای مختلف آمــوزش همچون VR، آموزش های 

آنلاین، آفلاین و تلفیقی را دارد.

رمضانی ادامه داد: پیاده ســازی و آموزش راهکارهای 
جامع هوشمندسازی زنجیره معادن به ویژه در تحقیق 
و توسعه نیاز سنگ آهن مرکزی ایران، سامانه یکپارچه 
آموزش آنلاین اتاق اصناف و … از خدمات آموزشــی 

است که در این شرکت صورت گرفته است.
وی افزود: ترکیــب AI با VR و AR دســتاوردهای 
زیادی را در حــوزه آموزش بــه همراه داشــته و این 
ترکیب فناوری ها کارکنان را قادر می سازد که مهارت  
تصمیم گیری در شــرایط مختلف به ویژه واکنش در 

شــرایط بحرانی را در فضایی مشــابه با محیط واقعی 
تمرین کنند تا خسارت ها و آســیب های جانی و مالی 

به حداقل برسد.
در ادامــه این مراســم حســن فرطوســی دبیرکل 
کمیسیون ملی یونسکو گفت: یونســکو برای تشویق 
کشــورها جهت ســرمایه گذاری در حــوزه آموزش 
دیجیتال و ارتقای اثربخش آن چندیــن توصیه ارایه 
کرده که از آن جمله می توان به توسعه زیرساخت های 

دیجیتال اشاره کرد.

مگفا

ونیکی مگفا در کرسی یونسکو کسب جایزه ملی یادگیری الکتر



 مصوبه مرکز فضای مجازی کفایت می کند

تنظیم گری رمزدارایی ها نیاز به قانون جدید ندارد

بازار مالی
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 5
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rسه شنبه      7   اسفند 1403    شماره 1815

و، چاشنی رشد شاخص وه خودر  تقاضای گر
 کل بورس تهران

روز دوشنبه ۶ اسفند ماه ۱۴۰۳، شاخص کل بورس تهران در حالی کار 
خود را با رشــد ۴۷۹۶۱ واحدی آغاز کرد که روز گذشــته بازار سرمایه 

شاهد رشد ۲۱۷۰۱ واحدی در این شاخص بود.
 بعد از اینکه روز گذشــته بازار ســرمایه با رشــد ۲۱۷۰۱ واحدی 
شــاخص کل بورس تهران با تقاضای خریداران رو به رو شــد، این 
شاخص روز دوشنبه ۶ اسفند ماه ۱۴۰۳، کار خود را با رشد ۴۷۹۶۱ 
واحدی در ســاعت اول معاملات آغاز کرده و به تــراز ۲,۷۸۳,۷۸۵ 
واحد رســیده اســت که موج تقاضا گروه خودرویی عامل اصلی این 

رشد بوده است.
شــاخص کل هم وزن بورس تهران نیز همسو با رشــد شاخص کل، با 
افزایش ۸۷۶۶ واحدی مواجه شــده و اکنون به تراز ۸۳۸,۹۲۰ واحدی 

رسیده است.
گروه فلزات اساسی، شــیمیایی و فرآورده های نفتی به ترتیب با ارزش 
معاملات ۳۲۳، ۳۲۱ و ۹۷ میلیــارد تومانی برترین گروه های صنعت از 

نظر ارزش معاملات تا لحظه تهیه این گزارش هستند.

نمادهای مؤثر بورسی و فرابورسی
نمادهای فارس، فملی و فولاد از مؤثرترین نمادهای بورســی بر رشــد 
شــاخص کل تا این لحظه بوده اند و دو نماد آریا و نیشــکر با مجموع اثر 
مثبت ۱۰۲ واحدی و نماد مــارون با اثر منفی ۶۱ واحــدی پر تأثیر بر 

شاخص کل فرابورس تا این لحظه هستند.
ضمناً در صدر پرتراکنش ترین نمادهای بورســی به ترتیب ســه نماد 
محتشم، سیســکو و فولاد قرار دارند و در بازار فرابورس نمادهای تازه 
وارد اخشــان، شــمس و خیمن پرتراکنش ترین نمادهای فرابورسی 

هستند.

برترین های عرضه و تقاضا
در ســمت تقاضا ســه نماد خودرو، فملی و اهرم به ترتیب با صف خرید 
۳۳۶، ۲۵۶ و ۲۳۶ میلیــارد تومانی برترین تقاضای بــازار را در کوارتر 
اول بازار ثبت کرده اند و از طرف دیگر ســه نماد شاراک، ثامان و وصنا به 
ترتیب هرکدام با صف فروش های ۵۴، ۴۳ و ۳۳ میلیارد تومانی در صدر 

صف های فروش جای گرفته اند.

گردش نقدینگی در بازار
شاخص های بازار ســرمایه تحت تأثیر ورود نقدینگی )فروش حقوقی( 
۶۹۰ میلیارد تومانی و خــروج نقدینگی از صندوق هــای درآمد ثابت 
به میزان ۱,۰۱۷ میلیــارد تومان بود کــه ارزش معاملات خرد ۳۲۱۹ 
میلیارد تومانی، تشــکیل صف خرید در ۳۰۲ نمــاد مجموعاً به ارزش 
۳,۳۳۹ میلیارد تومان و صف فروش ۷۰ نمــاد مجموعاً به ارزش ۵۰۳ 

میلیارد تومان قرار گرفت.

تا این لحظه ســرانه خرید و فروش حقیقی به ترتیب به میزان ۴۶ و ۲۲ 
میلیون تومان است.

حجم کل معاملات در بازار ارز تجاری از ۴ میلیارد 
دلار عبور کرد

از ابتــدای فعالیت بــازار ارز تجــاری مرکــز مبادله ایــران تا پنجم 
اســفندماه، حجم کل معاملات بر اســاس ارزش دلاری، از ۴ میلیارد 

دلار گذشت.
 به نقل از مرکز مبادله ایــران، از ابتدای فعالیت بــازار ارز تجاری مرکز 
مبادله ایران تا پنجم اســفندماه، حجم کل معاملات بر اســاس ارزش 

دلاری، از ۴ میلیارد دلار گذشت.
حجم کل معاملات این بازار بــه تفکیک نوع ارز، پنــج میلیارد و ۹۹۶ 
درهم، یک میلیــارد و ۵۲۵ میلیون دلار، پنج میلیــارد و ۴۶۲ میلیون 
یوآن، ۱۷۴ میلیون یورو و ۱۷۰ میلیون روبل بوده اســت. معادل ارزش 
دلاری بازار ارز تجاری معــادل چهار میلیــارد و ۸۹ میلیون دلار بوده 

است.

گفتنی است، در دو جلسه معاملاتی روز یکشــنبه پنجم اسفندماه، 
حجم کل معاملات بــازار ارز تجاری مرکز مبادله ایــران به تفکیک 
نوع ارز، ۶۴ میلیون دلار، ۲۸۳.۷ میلیــون درهم و ۷.۶ میلیون یورو 
بوده است؛ معادل ارزش دلاری این حجم معاملات ۱۴۹.۳ میلیون 

است.
در این روز ۳۵۶ واردکننده و ۴۰ صادرکننده اقدام به معامله انواع نماد 

ارزی کردند.

ویترین

خریدار  کارشناســان حقوقــی و صنعت 
دیجیتال معتقدند در حــوزه تنظیم گری 
فعالیت انواع رمزدارایی ها، سند اخیر مرکز 
ملی فضای مجــازی می تواند بســیاری از 

نیازها را پاسخ دهد.
اولین نشســت تخصصی بررســی مســیر 
قانون گذاری صنعت رمزدارایی ها با حضور 
جمعی از مسئولان و کارشناسان این حوزه 
امروز ۶ اسفند ۱۴۰۳ در ســازمان بورس و 
اوراق بهادار به همت شرکت اطلاع رسانی و 

آموزش بورس برگزار شد.
در این نشســت که با حضــور نمایندگان، 
مدیران و کارشناســانی از دســتگاه های 
مختلــف در حــوزه رمزدارایــی برگــزار 
شــد، برخی کارشناســان اعــلام کردند: 
رمزدارایی ها می تواند در شرایط فعلی کشور 
بسیاری از مشــکلات را برطرف کند، اما به 
دلیــل برخی کج ســلیقگی ها در دوره های 
زمانی گذشته، فرصت های زیادی از دست 

رفته است.
دی ماه امســال مرکز ملــی فضای مجازی 
ســندی درباره رمزارزها و تفکیــک انواع 
رمزدارایی هــا و نهادهای متولــی هر نوع از 
رمزدارایی ها منتشــر کرد که با استفاده از 
پیش نویســی که وزارت اقتصاد تهیه کرده 
بود تنظیم شــد؛ این ســند مهمترین سند 
بالادستی در حوزه رمزدارایی هاست، با این 
حال ممکن است در آینده قانون گذاری در 

حوزه رمزدارایی ها بررسی شود.

قوانین فعلی کشور پاسخگوی 
تنظیم گری رمزدارایی هاست

محمدرضا علیزاده حقوقدان و عضو کمیته 
تدوین ســند رمزدارایی مرکز ملی فضای 
مجازی در این نشســت اظهار کرد: اساسا 
در حوزه رمزدارایی ها نیاز به تصویب قانون 
جدید نداریم چون قوانین سابق ما تا میزان 
خوبی از نظــر حکمرانــی قانونــی به این 

موضوع ورود داشته است.
وی افزود: در قانون بــورس و اوراق بهادار، 
تعریف عــام از اوراق بهادار ارایه شــده و هر 
ســندی که متضمن عین یا ماهیت دارایی 
باشــد را در برمی گیرد؛ ایــن تعریف اعم از 
برگه کاغذی یا دنیای دیجیتالی برای اوراق 

بهادار است.
کارشناس حقوقی ادامه داد: رمزدارایی یک 
برگه ثبتی اســت که می توانــد هم کاغذی 
باشــد و هم اینکه در ســرورهای متمرکز، 

نشانگر دارایی باشد.

علیــزاده یادآور شــد: برخی آثــار عارضی 
رمزدارایی را می توانیــم قانونی کنیم، ولی 
در اصل مسأله که در نظام حقوقی اقتصادی 
ما، دارایی ها شــامل بازار پول، بازار سرمایه 
و ثبت اســناد و املاک اســت دیگر نیازی 
نیســت که نهــاد تنظیم گــر دارایی های 

کاغذی یا دیجیتالی، متفاوت باشند.
وی به ماده ۳ قانون بازار غیرمتشــکل پولی 
که بر اهمیت تفکیک بازار پول و ســرمایه 
تاکید کرده اشاره و اظهار کرد: این تفکیک 
در تنظیم گران بازارهای پولی و مالی نشان 
می دهد که تنظیم گر اصلی رمزدارایی های 

مبتنی بر اوراق بهادار، سازمان بورس است.
علیــزاده بیــان کــرد: کمیســیون عالی 
تنظیم مقررات مرکز ملــی فضای مجازی، 
کمیسیون اصلی و بالادســتی برای تدوین 
نظام تنظیم گری در حــوزه فضای مجازی 
اســت و این صلاحیت را داراســت که سند 

رمزدارایی ها را تهیه کند.
وی ادامــه داد: البتــه خلأهایــی در نظام 
اداری و اجرایــی کشــور داریم کــه از این 
لحــاظ نیازمندیم تا ماهیــت و مؤلفه های 
رمزدارایی ها از هم تفکیــک و اختلاف نظر 
دستگاه ها در این حوزه، برطرف شود؛ چون 
دستگاه های مختلف تاکنون وظایف خود را 
در این زمینه انجام نداده اند. سند صادره از 
ســوی مرکز ملی فضای مجازی این خلأ را 
پوشش داد و انواع ماهیت رمزدارایی ها و نیز 
کارکرد هر نهاد را از هم تفکیک و مشــخص 

کرد.این کارشــناس حقوقی اذعان کرد: در 
بحث استخراج رمزارزها، ســند مرکز ملی 
فضای مجازی، تنظیم گر اصلــی را وزارت 
صمت تعیین کــرده اســت؛ موضوعی که 
در اینجا مهم اســت این اســت صلاحیت 
تنظیم گری بانک مرکــزی صرفا در زمینه 
نظام ابزار پرداخت است که رمزارزها، نقش 

و ابزار پول را ایفا می کند.
علیزاده افزود: واژه رمزپــول برای اولین بار 
در قانون بانک مرکزی آمده که سال ۱۴۰۰ 
تصویب شــد، البته تعریــف آن تا حدودی 
مبهم اســت؛ در این قانون دربــاره ویژگی 
رمزپول و نیز خلــق آن صحبت می کند که 
اگر متمرکز بود تحت نظارت بانک مرکزی 

است، ولی این تعریف ناقص و نارساست.
به گفته این فعال نظــام حقوقی اقتصادی، 
رمزدارایی هایــی که به عنــوان ابزار تامین 
مالی استفاده می شــوند ذیل شورای ملی 
تامین مالی هستند که براساس قانون تامین 
مالی زیرساخت، یک شورای بین دستگاهی 
اســت.وی تأکید کرد: هر نوع رمزدارایی به 
جز رمزپول که دارای پشــتوانه پولی است، 
می تواند اوراق بهادار باشــد که تنظیم گری 
آنها در حــوزه صلاحیت ســازمان بورس و 

اوراق بهادار است.

نهادهای تنظیم گرِ انواع رمزدارایی ها، 
بعضا تداخلاتی با هم دارند

در ادامه این نشست علیرضا ناصرپور مشاور 

رییس سازمان بورس و اوراق بهادار گفت: از 
وقتی نظامنامه رمزدارایی ها از سوی مرکز 
ملی فضای مجازی ابلاغ شده، صرف نظر از 
مبانی حقوقی، باید بدانیم یک ســند مهم و 

بالادستی در این خصوص داریم.
ناصرپور تصریــح کرد: در جــدول تعیین 
نهادهای مؤثر در تنظیــم رمزدارایی ها که 
مرکز ملی فضای مجــازی آن را ابلاغ کرده، 
نهاد تنظیم گر رمزدارایی هایی که به عنوان 
اوراق بهادار شــناخته می شــوند، سازمان 
بورس اســت، ضمن اینکه مصــداق اوراق 
بهادار بودن یک دارایی را نیز شــورای عالی 

بورس تعیین می کند.
مشاور رئیس ســازمان بورس بیان کرد: 
عمــده اوراق بهــادار با درآمــد ثابت در 
حوزه بازار ســرمایه، برای نظــام تامین 
مالی مــورد اســتفاده قــرار می گیرند، 
لذا ممکن اســت نهــادی که بــه عنوان 
تنظیم گر رمزدارایی های مورد اســتفاده 
به عنــوان ابــزار تامین مالــی، تداخل ها 
وموازی کاری هایــی بــا ســازمان بورس 

داشته باشد.
وی خاطرنشــان کــرد: در حــال حاضر با 
توجه به چارچوب ســند مرکز ملی فضای 
مجــازی خیلــی از موضوعــات از حیطه 
اختیارات سازمان بورس خارج شده و فقط 
قسمت هایی که ممکن اســت ابهام ایجاد 
کند، محل بحث اســت، مثلا در حال حاضر 
تقاضای توکنایز کردن یک ملک به سازمان 

بورس ارائه شده که باید مشخص شود کدام 
نهاد، مســئول صدور چنیــن مجوزهایی 

است.
ناصرپــور تصریح کرد: تبصــره یک جدول 
تعیین نهادهای تنظیم گر رمزدارایی ها که 
مرکز ملی فضای مجازی تدوین کرده، نهاد 
تنظیم گر رمزدارایی های با پشــتوانه طلا را 
بانک مرکزی تعیین کرده که با قانون اوراق 
بهادار که سازمان بورس را متولی این حوزه 

تعیین کرده، در تعارض است.
وی افــزود: قانون تامیــن مالــی تولید و 
زیرســاخت، شــورایی ایجاد کرد که حتی 
یک نهاد ناظــر جدی که فعالیــت اجرایی 
داشته باشد، ذیل این شــورا تعیین نکرده 
اســت، باتوجه به اینکه تامین مالی جمعی 
مصوبه شــورای عالی بورس دارد، تداخلی 
با مصوبات شــورای ملی تامین مالی ندارد، 
چون در قانون مربوطــه )قانون تأمین مالی 
زیرســاخت( آمــده اگر مصوبات شــورای 
تامین مالی با شــوراهای تخصصی تعارض 
داشت، مصوبات شوراهای تخصصی ارجح 

است.

دومین پلتفرم برتر رمزارزهای غرب 
آسیا در ایران است

عباس آشتیانی رئیس کمیسیون بلاکچین 
و رمزارز نظام صنفی رایانه ای کشــور هم در 
بخش دیگری از این نشســت اظهار داشت: 
وضعیت بورس کشــور در حــال حاضر به 
گونه ای است که رشــد نمی کند، درنتیجه 
شاهدیم مردم به سمت خرید طلای آنلاین 
و پلتفرم های تبادل می روند که مورد اعتماد 
عموم هستند. بنابراین باید سازمان بورس 

به آن توجه داشته باشد.
وی افزود: بیت کویــن به طور خاص فرصت 
مناســبی برای تأمین مالی است. باید اجازه 

داد این شکل دارایی وارد معاملات شود.
فعال صنعت بلاکچین یادآور شد: باید تکیه 
ما بــه پلتفرم های داخلی حــوزه رمزارزها 
باشد. دومین پلتفرم برتر خاورمیانه را ایران 
دارد، اما کم خواهی از سمت سازمان بورس 
وجود دارد، هم در زمینه توکنایز کردن و هم 
اینکه در بدترین حالت سکوهای معاملات 
ما بیشتر شبیه کارگزاری هستند تا صرافی. 
بنابراین سازمان بورس بهتر می تواند بر آن 
نظارت و متولی گری داشــته باشد. فقدان 
آیین نامه آنها از سمت ســازمان بورس هم 
موضوعی اســت که باید مــورد توجه این 

سازمان قرار گیرد.

قیمت طلا در معاملات روز دوشنبه بازار آسیا، به دلیل 
نگرانی ها در مورد برنامه هــای تعرفه ای دونالد ترامپ 
و انتظار ســرمایه گذاران برای گــزارش تورم کلیدی 

آمریکا، نزدیک به رکورد بالای اخیر ایستاد.
 بهای هر اونس طلا برای تحویل فــوری، در معاملات 
روز جاری، در ۲۹۳۴ دلار و ۸۲ سنت ثابت ماند. بهای 
هر اونس طلا در بازار معاملات آتی آمریکا، ۰.۱ درصد 

کاهش یافت و به ۲۹۵۰ دلار و ۱۰ سنت رسید.
قیمت هر اونس طلا در پنجشــنبه گذشته، به رکورد 

تاریخی ۲۹۵۴ دلار و ۶۹ سنت صعود کرده بود.
دونالد ترامــپ، رئیس جمهور آمریکا، هفته گذشــته 
اعلام کرد که تعرفه های جدیدی را طــی ماه آینده یا 
زودتر اعلام خواهد کرد و الــوار و محصولات جنگلی را 
به برنامه های اعلام شــده قبلی بــرای اعمال عوارض 
بر خودروهای وارداتی، نیمه رســاناها و داروها اضافه 
خواهد کــرد. این تعرفه هــا پس از اعمــال تعرفه ۱۰ 
درصدی اضافی بر واردات چیــن و تعرفه ۲۵ درصدی 

بر فولاد و آلومینیوم، اعلام شدند.

معامله گران مســیر نرخ بهره فدرال رزرو را برای یافتن 
ســرنخ ها، به دقت زیر نظر دارند، زیرا سیاســت های 
ترامپ تورمی تلقی می شود. اگر تورم بالا، فدرال رزرو 
را مجبور به حفظ نرخ بهره کند، جذابیت طلا به عنوان 

یک دارایی بدون بازده، کاهش خواهد یافت.
طبق گزارش رویترز، بازارها همچنین منتظر انتشــار 
شاخص مخارج مصرف شــخصی آمریکا در روز جمعه 
هستند که معیار مورد علاقه فدرال رزرو برای سنجش 
تورم اســت و در روشن شــدن مســیر نرخ بهره بانک 

مرکزی، تعیین کننده خواهد بود.  
تقاضای فیزیکــی برای طلا در چیــن و هند، در هفته 
جاری، اندک بود زیرا خریداران به دلیل قیمت های بی 

سابقه، از خرید اجتناب کردند.
در بازار سایر فلزات ارزشمند، بهای هر اونس نقره با ۰.۱ 
درصد کاهش، به ۳۲.۵۸ دلار رسید. هر اونس پلاتین 
با ۰.۷ درصد افزایش، به ۹۷۶ دلار و ۲۵ ســنت رسید و 
هر اونس پالادیوم با ۰.۴ درصد افزایش، به ۹۷۲ دلار و 

۹۳ سنت رسید.

طلا

مسیر صعود طلای جهانی مه آلود شد

 ریزش بزرگ یا فرصت خرید؟

پیش بینی آینده بازار طلا و دلار 

مینا یوسفی  این روزها با رشد خیره کننده 
دلار و انس جهانی شاهد رشد بیش از پیش 
صندوق های طلا و تقاضای قابل توجه برای 
خرید یونیت های ایــن صندوق ها به عنوان 
ســرمایه گذاری امــن در شــرایط بحرانی 
هســتیم. صندوق عیــار مفید بــا خالص 
ارزش دارایی های ۴۷ هــزار میلیارد تومان 
و صندوق پشتوانه طلای لوتوس با ۳۲ هزار 
میلیارد تومان، دو صنــدوق ثروتمند فعلی 
هستند که البته بازدهی های به نسبت عالی 

نیز کسب نموده اند.
صندوق کیمیــا زریــن کاردان با ۱۴۶.۱۹ 
درصــد و صندوق عیــار بــا ۱۴۳.۴ درصد 
بیشــترین بازدهی یــک ســاله را نصیب 
ســرمایه گذاران نمــوده اســت. میانگین 
بازدهی صندوق های طلا در یک سال اخیر 

حدود ۱۰۰ درصد بوده است.

ارزیابی بهترین صندوق 
سرمایه گذاری در طلا

ســرمایه گذاری در طلا یکــی از روش های 

جذاب بــرای ســرمایه گذاری محســوب 
می شــود. ماهیت این صندوق ها به نحوی 
اســت که افراد با خرید واحد های صندوق 
به طور مســتقیم از بازار طلا و سکه کسب 
سود می کنند. از آنجایی که انواع متعددی از 
صندوق طلا در بازار سرمایه موجود هستند، 
انتخاب بهترین صندوق طلا برای اکثر افراد 

دشوار است.
یکی از مهم ترین معیار های انتخاب بهترین 
صندوق طلا برای ســرمایه گذاری ســابقه 
عملکرد صندوق اســت. با بررسی بازدهی 
سال های گذشــته صندوق، می توان به این 
موضوع پی برد که آیا صندوق توانســته در 
شــرایط مختلف بازدهی مناســبی داشته 

باشد یا خیر؟
در پاسخ به این سوال باید گفت که »زرفام« 
بهترین بازدهــی را در بیــن صندوق های 
طلا در ۱۱ ماه اخیر را بــا بازدهی ۱۰۶.۸+ 
درصدی کسب کرده است.رتبه دوم متعلق 
به صندوق عیار با ۱۰۶+ درصد اســت. رتبه 
سوم نیز متعلق به صندوق کهربا با ۱۰۲.۵+ 

درصد اســت. کمترین بازدهی نیز در بین 
صندوق های فوق متعلق به صندوق آلتون 
است که ۸۵.۹+ درصد بازدهی داشته است. 
میانگین بازدهــی صندوق های طلا ۹۷.۳+ 
درصد اســت. اختلاف بازدهی بیشــترین 
بازدهی صندوق با کمتریــن آن ۲۱ درصد 

است.

کل ارزش خالص دارایی های کدام 
صندوق بیشتر است؟

AUM یــک صنــدوق را به عنــوان یکی 
صندوق هــای  انتخــاب  معیار هــای  از 
ســرمایه گذاری طلا اســت. خالص ارزش 
دارایی های صندوق های ســرمایه گذاری 
طلا یکی از معیار های اساسی برای انتخاب 

بهترین صندوق طلا است.
در هفته اول اســفندماه صندوق عیار مفید 
با خالــص ارزش دارایی هــای ۴۷ همت و 
صندوق پشتوانه طلای لوتوس با ۳۲ همت 
دو صندوق ثروتمند فعلی هستند که البته 
بازدهی هــای به نســبت عالی نیز کســب 

نموده اند.

تنوع پرتفوی سرمایه گذاری 
صندوق های طلا به چه صورت است؟

بهترین صنــدوق طلا بــرای خرید معمولاً 
دارای پرتفویــی متنوع اســت که شــامل 
گواهی سپرده سکه، شــمش طلا و اختیار 
سکه و اوراق درآمدثابت اســت. این تنوع، 
ریســک ســرمایه گذاری را کاهش داده و 

بازدهی بهتری را فراهم می کند.

حباب قیمتی صندوق های 
سرمایه گذاری طلا در هفته اول اسفند

حباب قیمتی شامل اســمی و ذاتی است. 
حباب اسمی به فاصله میان قیمت صندوق 
طــلا و NAV آن اشــاره دارد. در حالی که 
حباب ذاتی به حباب قیمتــی دارایی های 
موجــود در ســبد مانند ســکه طــلا در 
صندوق های طلا اشــاره دارد. حباب واقعی 
از مجموع حباب اســمی و حبــاب ذاتی به 

دست می آید. 
باید توجه داشــت که هر چه حباب قیمتی 
صندوق بیشتر باشــد، آن صندوق با ارزشی 
بیشــتر از ارزش ذاتی خود در حال معامله 
است. حباب لحظه ای صندوق های طلا در 
ذیل آمده اســت. درخشــان، زروان و لیان 
کمترین حباب واقعی را دارند. صندوق های 
زر و مثقال بیشــترین حباب واقعی را تا این 

لحظه نشان میدهد.
سمت و سوی انس جهانی؛ مقاومت 

انس کجاست؟
قیمت طــلا جهانی به رونــد صعودی خود 
ادامه داد و در جلســه معاملاتــی اروپا در 
انتهای هفته پیشــین به بالاتــر از ۲،۹۴۵ 
دلار رســید که یک رکــورد تاریخی جدید 

محسوب می شود. 
این افزایش پــس از اظهــارات تند ترامپ 
درباره اوکراین و تأکید مجــدد او بر اعمال 
تعرفه های سنگین صورت گرفت.در همین 
حال، اولین مذاکــرات میان مقامات ایالات 
متحده و روسیه موجب نگرانی معامله گران 
شــده اســت که آیا توافقی در کار خواهد 

بود یا خیر. علاوه بر ایــن، ترامپ تأیید کرد 
که تعرفــه ۲۵ درصدی بــر واردات خودرو 
اجرایی خواهد شــد و این تعرفه ها شــامل 

واردات دارو نیز خواهد شد.
اگر الگوی دیامتریک را برای طلای جهانی 
محتمل بدانیم، در لگ صعودی G هستیم 
و می توانــد به حوالــی ۳۰۰۰-۳۱۰۰ دلار 

نزدیک شود.
 اولیــن محــدوده حمایتی در ایــن روند 
صعودی محدوده ۲۶۵۰-۲۷۰۰ اســت.از 
دید تکنیکالی، انس جهانی سطح مقاومتی 
مهــم ۳۰۰۰-۳۳۰۰ دلار را دارد؛ لــذا در 
ســرمایه گذاری ها باید به مقاومت نزدیک 

انس دقت داشت.

دلار در محدوده مقاومتی مهم
بازار دلار شــب عید بســیار داغ اســت ولی 
چارت ها چیز دیگــری می گویند. اگر الگوی 
بلند مدت دیامتیریک مدنظر باشــد، در این 
ســناریو در آخرین لگ صعودی میان مدتی 
هستیم که موج G است؛ لذا نشان از مقاومت 

مهم حوالی ۹۷۰۰۰ تومان دارد.
 انتظار داریم به این محدوده واکنش نشــان 
دهد و شاهد توقف افسار گسیخته و آرامش 
در بازار آزاد دلار تا پایان ســال باشیم.نهایتا 
اگر تصمیم به سرمایه گذاری در صندوق های 
ســرمایه گذاری با قیمت های فعلی را دارید، 
بهتر اســت کمی تامل نمایید تــا وضعیت 
بازار های تاثیرگذار طلا و دلار مشخص شود. 
در غیر این صورت با توجه به موارد فوق الذکر 

برترین صندوق را انتخاب نمایید.

آگهی تحدید حدود اختصاصی 
شناسه آگهی: 1887632

چون تحدید حدود ششدانگ قسمتی از یکباب ساختمان پلاک شماره 200 فرعی 
از 8/4۹ واقع درباغ جوزا بخش 14 ثبت اصفهان که طبق پرونده ثبتی به نام اکبر 
حمزوی فرزند یوسف در جریان ثبت است به علت عدم حضور متقاضی ثبت به 
عمل نیامده اینک بنا به دستور قسمت اخیر از ماده 15  قانون ثبت و بر طبق 
تقاضای نامبرده تحدید حدود ملک مرقوم در روزسه شنبه مورخ 1404/1/1۹ 
ساعت ۹ در محل شروع و به عمل خواهد آمد. لذا به موجب این آگهی به کلیه 
مالکین و مجاورین اخطار میگردد که در روز و ساعت مقرر در محل حضور یابند. 
اعتراضات مجاورین و صاحبان املاک مطابق ماده 20 قانون ثبت از تاریخ تنظیم 
صورت مجلس تحدیدی تا )30( روز پذیرفته خواهد شد و طبق تبصره 2 ماده 
واحده قانون تعیین تکلیف پرونده های معترضی ثبت معترض ظرف یک ماه از 
تاریخ تسلیم اعتراض به این اداره بایستی با تقدیم دادخواست به مراجع ذیصلاح 

قضایی گواهی تقدیم دادخواست را اخذ و به این اداره تسلیم نماید . 
تاریخ انتشار : 1403/12/7 

ابو الفضل شهریاری نائینی  - مدیر واحد ثبتی حوزه ثبت 
ملک غرب اصفهان  از طرف حمید رضا زمانی



استاندار یزد با اشاره  یزد -سمیه شرف دینی 
به انتخاب یزد به عنوان »شــهر جهانی زیورآلات 
سنتی« توســط ارزیابان شــورای جهانی صنایع 
دستی گفت: این اتفاق مهم باعث تغییرات اساسی 
و نمود بین المللی و جهانی این صنعت فاخر خواهد 

شد.
محمدرضا بابایی در نشســت مشــترک ارزیابان 
شورای جهانی صنایع دســتی که باحضور معاون 
صنایع دســتی و هنرهای ســنتی وزارت میراث 

فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی و جمعی 
از مدیران و فعالین عرصه طلا و جواهرات اســتان 
برگزار شد اظهارداشت: زیست مسالمت آمیز ادیان 
مختلف و اقلیت های مذهبی در یزد نماد »وفاق بین 
المللی« است و ســابقه زندگی کردن زرتشتیان، 
کلیمیان و مســیحیان در کنار مســلمانان شهر و 

استان یزد بسیار طولانی و به درازای تاریخ است.
وی انتخاب یزد به عنوان شــهر جهانی زیورآلات 
ســنتی توســط ارزیابان شــورای جهانی صنایع 

دســتی را باعث دگرگونی و نمود بین المللی این 
صنعت فاخر دانست و افزود: صنعتگران هنرمند یا 
هنرمندان صنعتگر یزدی نیز با عملکرد درخشان تر 
و به روزرســانی هنر خود تغییرات اساسی را در این 

صنعت رقم خواهند زد.
شهردار یزد هم د ر این نشســت با اشاره به جایگاه 
صنایع دستی در هویت فرهنگی این شهر جهانی، 
بر لزوم بهره گیری از ظرفیت هــای این حوزه برای 
توسعه پایدار و رونق گردشگری تأکید کرد و اظهار 
داشــت: یزد به عنوان یکی از مهم ترین شهرهای 
صنایــع دســتی ایــران و جهــان، ظرفیت های 
گســترده ای در این حوزه دارد که باید به درستی از 

آن ها بهره برداری شود.
ابوالقاسم محی الدینی با اشــاره به این که صنایع 
دســتی بخش جدایی ناپذیر از بافــت تاریخی و 
فرهنگی یزد است، افزود: این هنرهای سنتی نه تنها 
هویت شهر را حفظ می کنند، بلکه می توانند نقش 
کلیــدی در اقتصاد محلی و ایجاد اشــتغال پایدار 

داشته باشند.

وی تصریح کرد : معرفی و توسعه بازارهای صنایع 
دستی، برپایی نمایشگاه های تخصصی و گسترش 
فضاهای شــهری متناســب با این هنر، از جمله 
اقداماتی اســت که می تواند به رشــد این صنعت 

کمک کند.
شهردار شهرجهانی یزد همچنین با اشاره به ثبت 
یزد به عنوان "شــهر ملی زیورآلات سنتی" در سال 
۱۳۹۹، بر لزوم توجه ویژه به این حوزه تأکید کرد و 
گفت: شــناخت جایگاه ویژه زیورآلات سنتی در 
صنایع دســتی یزد و معرفی آن به سطح جهانی، 
می تواند مســیر تازه ای برای توســعه اقتصادی و 

گردشگری شهر فراهم کند.
محی الدینــی بر ضــرورت ایجاد نمایشــگاه ها و 
گالری هایی بــرای نمایش آثار صنایع دســتی در 
ســطح شــهر تأکید کرد و افزود: برپایی فضاهای 
دائمی برای عرضه آثــار صنعتگران، ضمن جذب 
گردشگران داخلی و خارجی، می تواند زمینه ساز 
رونق اقتصادی و ایجاد انگیــزه در میان هنرمندان 

باشد.

وی همچنین ایجاد المان های شــهری مرتبط با 
صنایع دســتی، اجرای طرح های نورپردازی برای 
جلوه بخشــی به آثار هنری، طراحی فضاهای سبز 
و مبلمان شهری متناســب با هویت یزد را از دیگر 
اقداماتی دانســت که می تواند در معرفی بهتر این 

هنرها مؤثر باشد.
شهردار یزد حفظ تکنیک های سنتی زیورآلات یزد 
را یکی از ضرورت های اساســی دانست و افزود: اگر 
این هنرها به درستی حفظ و معرفی نشوند، بخشی 
از هویت تاریخی شهر از بین خواهد رفت. استفاده از 
دانش و تجربه استادکاران قدیمی و آموزش نسل 

جدید برای ادامه این مسیر ضروری است.
محی الدینی با تأکید بر لــزوم تدوین برنامه های 
حمایتی بــرای هنرمندان و صنعتگــران صنایع 
دستی، از همکاری با مراکز تحقیقاتی و دانشگاهی 
برای حفظ و توســعه این هنرها خبر داد و تصریح 
کرد: تحقیقات علمی و پژوهشی در زمینه صنایع 
دســتی، می تواند نقش مؤثری در ارتقای کیفیت، 

نوآوری و گسترش بازارهای جهانی داشته باشد.

توسط ارزیابان شورای جهانی صنایع دستی  ؛

    یزد به عنوان »شهر جهانی زیورآلات سنتی« معرفی شد

معاون شهرسازی و معماری شهرداری کرج:

ج افتتاح شد اولین نمایشگاه اسناد شهرسازی کر

معاون شهرسازی و معماری شــهرداری کرج از افتتاح  کرج-ترنم مظفری
اولین نمایشگاه اسناد شهرسازی و ویدئو مپینگ و همچنین مقدمات رصدخانه 

شهری کرج خبر داد.
عباس سعیدی کیا در حاشــیه افتتاحیه اولین نمایشگاه اســناد شهرسازی و 
ویدئومپینگ و همچنین مقدمات رصدخانه شــهری کرج اظهار کرد: با توجه به 
اهمیت اسناد تصویری در مطالعات معماری و شهرســازی و جایگاه این اسناد 
در پژوهش های علمی، فرهنگی، اجتماعی و دیگر موضوعات مرتبط با شــهر، 
معاونت شهرســازی و معماری با تعامل و مســاعدت شــهردار و شورای شهر 
کرج اقدام به برگزاری اولین نمایشگاه اسناد شهرســازی و ویدئو مپینگ کرده 
است.ســعیدی کیا ادامه داد: در این نمایشــگاه که از امروز، اول اسفندماه تا ۱4 
همین ماه، میزبان بازدیدکنندگان اســت، شــاهد نمایش تعدادی از نقشه ها و 
اسناد قدیمی شــهر کرج هســتیم.وی افزود: با توجه به قدمت برخی از اسناد و 
نقشه های موجود از مناطق مختلف شــهری، بخش زیادی از این داده ها با هدف 
ارتقای کیفیت بصری توســط همکاران نهاد مطالعات و برنامه ریزی شهری به 
روز رسانی شده و به فرمت GIS درآمده  است.این مسئول توضیح داد: در اسناد و 
نقشه هایی که در این نمایشگاه اکران می شود بسیاری از جزئیات کرج قدیم مثل 
وضعیت قنات ها، چاه ها، باغات، تراکم ها و مانند آن قابل مشاهده است.سعیدی 
کیا تصریح کرد: بازدیدکنندگان می توانند بجز مشاهده نقشه و اسناد قدیمی، با 
استفاده از عینک وی . آر، از آخرین وضعیت پروژه های مهمی که در گوشه و کنار 
شهر در حال اجرا هستند، مطلع شوند.وی تصریح کرد: این نمایشگاه به صورت 
نسخه آموزشــی بوده و برای تحلیل داده ها و اطلاعات موجود در این نقشه ها و 

اسناد به دنبال جذب اعتبار برای راه اندازی رصدخانه شهری کرج هستیم.
به گفته این مســئول، در زمینه راه انــدازی مجموعه اهــداف مختلفی دنبال 
می شــود که از مهمترین آنها می توان به ایجاد بســتری مناســب برای ارتباط 
ســازنده با نهادهای درگیر با مدیریت شــهری به منظور هــم افزایی در تولید 
شاخص ها و اطلاعات شــهری، کمک به تصمیم گیری مشــارکتی در تمامی 
سطوح، ظرفیت ســازی و هدایت خط مشی های تصمیم ســازی با استفاده از 
دانش مبتنی بر شواهد و پایش نابرابری های شهری اشاره کرد.معاون شهرسازی 
و معماری شــهرداری کرج افزود: از بین ماموریت های رصدخانه شهری باید به 
جمع آوری، پالایش، تفسیر، تحلیل و بصری سازی داده های مدیریت شهری و 
فراهم سازی شرایط مناسب جهت نمایش گزارشات آماری و تحلیلی اشاره کرد. 
وی ادامه داد: بدیهی اســت با راه اندازی رصدخانه شــهری کرج همه داده های 
شهری در یک مرکز متمرکز می شــود که این امر زمینه ساز مدیریت یکپارچه 
شهری است.علاوه بر این با این اقدام، امکان بررسی دقیق تر شاخص های شهری 
کرج از قبیل موقعیت جغرافیایی، جمعیت، نرخ رشد، ارزش تاریخی و فرهنگی 

شهر و پیشرفت های تکنولوژیک و ... فراهم می شود.
سعیدی کیا توضیح داد: در کنار کارکردهای مذکور با راه اندازی این مرکز شاهد 
کنترل و پایش دقیق تر نحوه اجرای طرح تفصیلی خواهیــم بود که از این گذر 
می توان روند رشد شــهر و تأثیر اجرای طرح را در بخش های مختلف آن بررسی 
کرد.وی گفت: امیدواریم با مســاعدت و توجه ویژه شــهردارو اعضای محترم 
شورای شهر به زودی این رصدخانه شهری کرج راه اندازی شود تا هم شهروهم 

شهروندان از مزایای آن برخوردار شوند.

 رئیس سازمان بسیج کارگری و کارخانجات کل کشور:

 پالایشگاه اصفهان نقش راهبردی
 در رفع ناترازی بنزین دارد

اصفهان-مریم مومنی  رئیس سازمان بســیج کارگری و کارخانجات کل 
کشور با مدیر عامل پالایشگاه اصفهان دیدار کرد

 اصفهان نقش راهبردی در رفع ناتــرازی بنزین دارد و با توجه به تعهد و تخصص 
مدیرعامل پالایشگاه، پیشرفت این شرکت قطعی است.

در این دیدار، الله بداشــتی ضمن تبریک انتصاب شایسته دکتر باقری به عنوان 
مدیرعامل شرکت پالایش نفت اصفهان، با اشاره به ســابقه ارزشمند مدیریت 
ایشان در صنعت پالایشی کشور گفت: پالایشگاه اصفهان نقش راهبردی در رفع 
ناترازی بنزین دارد و با توجه به تعهد و تخصص مدیرعامل پالایشگاه، پیشرفت 

این شرکت قطعی است.
رئیس سازمان بسیج کارگری و کارخانجات کل کشور در بخش دیگر از صحبت 
های خود از تمام کارگران بســیجی خواســت بــا توجه به اهمیــت صنعت به 
فرمایشات مقام معظم رهبری در خصوص رفع موانع تولید و جهاد تبیین توجه 

بیشتری داشته باشند.
مدیرعامل شــرکت پالایش نفت اصفهان نیز با بیان اینکه پالایشــگاه اصفهان 
بیش از ۲۵ درصد سوخت مورد نیاز کشــور را تأمین می کند، اظهار داشت: این 
شرکت در راستای مسئولیت های اجتماعی با اجرای پروژه های زیست محیطی 
در جهت رفع ناترازی انرژی گام های بلندی برداشــته و امیدواریم با همیاری و 

تلاش همکاران روزهایی روشن تر از قبل برای شرکت و کشور بسازیم.
 گفتنی است پس از این دیدار، الله بداشتی و سرهنگ عطایی از نمایشگاه کتاب 

شرکت پالایش نفت اصفهان که در ایام الله دهه فجر برپا بود، بازدید کردند.

وگاه ها    تامین سوخت مایع مورد نیاز نیر
توسط ناوگان حمل و نقل منطقه ایلام

ایلام-فرجی مدیر شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتــی منطقه ایلام از 
ارسال سوخت ذخیره به نیروگاه های گازی کشــور توسط نفتکش های ناوگان 

حمل و نقل این منطقه خبر داد.
به گزارش روابط عمومی شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه ایلام، 
پرویز ایدون گفت: در راســتای جلوگیری از وقفه در تولید برق، تامین سوخت 
مورد نیاز منطقه و همچنین کمک به تامین ســوخت پایدار انرژی نیروگاه های 
کشور، این منطقه با افزایش 4۰دستگاه نفتکش به ناوگان حمل و نقل منطقه از 
ابتدای مهرماه سال جاری تاکنون ضمن تامین سوخت مداوم منطقه از مبادی 
جنوبی کشور، در تامین سوخت نفتگاز نیروگاه های اسلام آباد، کرمانشاه، قم و 

پرند تهران مشارکت داشته است.
ایدون افزود: تامین ســوخت نیروگاههای مذکور در کنار تامین بنزین و نفتگاز 
مصرفی استان از انبارهای ماهشهر و دره شهر با مشــارکت ناوگان حمل و نقل 

منطقه به طور مستمر تا پایان سال ادامه دارد.

خبر

 خرم آباد-فرزانه هداوند اداره حراست مخابرات منطقه 
لرستان  بعنوان  یکی از حراست های برتر در بین دستگاههای 

اجرایی استان برگزیده شد .
 طی مراسمی  با حضور دکتر سید ســعید شاهرخی استاندار  
لرستان  ، مدیر کل محترم اطلاعات استان لرستان ، مدیر کل 
محترم حراست کل استان که در ســالن همایش استانداری 
برگزار شــد از ســید علی موســوی  ،رئیس اداره حراســت 
مخابرات منطقه لرســتان به عنوان  یکی از حراست های برتر 

در استان تجلیل بعمل آمد.
سید علی موســوی با اعلام این خبر افزود : بر اساس ارزیابی 
های صورت گرفته از عملکرد ادارات حراســت ســازمانها و 
دســتگاههای اجرایی در ســال ۱4۰۳، حراســت مخابرات 
منطقه لرستان، به عنوان حراســت برتر معرفی و با اهداء لوح 

مورد تقدیر و تجلیل قرار گرفت .
وی افــزود: این موفقیــت حاصل همکاری  وتــلاش تمامی 
همکاران ونیز مجموعه خدوم حراســت مخابــرات منطقه 

لرستان حاصل گردیده است.
رئیس اداره حراست مخابرات منطقه لرستان با ابراز امیدواری 
عنوان نمود امید اســت با تلاش  در امر اجــرای برنامه های 
مســتمر و موثر و فعالیتهای خالصانه و دلســوزانه پرســنل 
حراست ، در راستای اعتلای ارزشهای نظام مقدس جمهوری 
اسلامی و  در امر حفاظت و حراســت از  مخابرات و همچنین 
سیاستهای  ابلاغی شــرکت مخابرات وخدمتگزاری به مردم 

استان قدمی برداریم.

  اداره حراست مخابرات منطقه لرستان 
درجمع   حراست های برتر استان قرار گرفت

سمنان-رضا سروش  نخســتین رویداد صــدرا با هدف 
شناســایی و معرفی فرصت ها و ظرفیت های شغلی و اجرای 
طرح پویش به همت دانشگاه آزاد اسلامی واحد شاهرود آغاز 

شد.
رییس دانشــگاه آزاد اسلامی واحد شــاهرود روز یکشنبه در 
حاشــیه برگزاری این رویداد در جمع خبرنگاران گفت: طرح 
پویش با هدف کارآمادگی، همراه کــردن آموزش و مهارت، 
ایجاد ارتباط و پیوند نظام مند دانشگاه آزاد اسلامی با صنعت و 

جامعه به اجرا در می آید.

حســینعلی ســمیعی افزود: این طرح در راســتای معرفی 
دانشــجویان به صنعت و بازار کار در قالب اجرای طرح پویش 
از پنجم تا هفتم اسفند در دانشگاه آزاد اسلامی واحد شاهرود 
برگزار می شــود. وی از برگزاری کارگاه های کاربردی جانبی 
در این رویداد خبر داد و گفت: کارآفرینی و اشــتغال همزمان 
با تحصیل دانشــجویان در راستای رشــته تحصیلی از جمله 

اهداف برگزاری این رویداد است.
سمیعی با اشاره به حضور ۳۰ شــرکت در رویداد صدرا، ابراز 
کرد: ۱۰ شرکت دانش بنیان نیز در این رویداد حضور دارند تا 

ارتباط بین دانشجویان و صنعتگران بیشتر محقق شود.
وی با اشــاره به اینکه ۲ مجموعه صنعتی به طور مداوم در این 
دانشــگاه فعال هســتند، افزود: با راه اندازی این ۲ مجموعه 
۲۰۰ دانشجو که ۵۰ نفر از آنها در دانشگاه آزاد واحد شاهرود 

همزمان مشغول به تحصیل هستند، فعالیت دارند.
رییس دانشگاه آزاد اسلامی واحد شاهرود ادامه داد: برخی از 
ظرفیت ها و فرصت های شغلی در شهرستان برای دانشجویان 
و حتی بعضی از مســوولان ناشناخته اســت که شناسایی و 

معرفی آنها یکی از اهداف برگزاری این رویداد است.

سمنان

ود ویداد صدرا با هدف معرفی فرصت های شغلی در شاهر   آغاز نخستین ر

کرج-ترنم مظفری  شــهردار کرج بر ضرورت آذین بندی 
سطح مناطق و ایجاد فضای معنوی برای فرا رسیدن بهار طبیعت 
و ماه بهار قرآن تاکید کرد و از مدیران خواست در روزهای پایانی 

سال پاسخگوی مراجعات شهروندان باشند.
 مهرداد کیانی در جلســه شــورای برنامه ریزی که صبح امروز 
چهارشنبه در سالن جلسات شهرداری برگزار شد به موضوعات 
مختلفی از جمله فضاســازی شــهر در ایام نوروز و ماه مبارک 

رمضان پرداخت.
وی با بیان اینکــه برخی الِمان هایی که پیــش از این در مناطق 
استفاده شده مناســب اســت اما برخی دیگر از مناطق در این 
خصوص نیاز به رسیدگی دارند، از مدیران خواست آذین بندی 
و اجرای طرح های متناســب با این ایام را با همکاری ســازمان 

زیباسازی مورد توجه ویژه قرار دهند.
کیانی در بخش دیگری از گفته های خود در این جلسه به یکی از 
مشکلات رایج در شهر پرداخت و گفت: متاسفانه اتفاق عجیبی در 
شهر رخ می دهد که بیشتر شبیه یک طنز تلخ است؛ شهرداری 

بعد از ۲۰ ســال معبــری را آســفالت می کند و چنــد روز بعد 
دستگاه های خدمات رسان در آن معبر اقدام به حفاری می کنند!

کیانی با تصریح بر اینکه دستگاه های خدمات رسان باید در این 
زمینه از شهرداری مجوز بگیرند، اذعان کرد: مدیران مناطق باید 
در این خصوص پاســخگو باشــند که چرا چنین مجوزی صادر 
شده و اگر بدون اجازه شــهرداری انجام شده علت چه بوده و چرا 

جلوگیری نشده است.
وی، در بخــش دیگــری از صحبت هــای خود کــه خطاب به 
مدیران و مســئولان حوزه تحت مدیریت مطرح شد، به افزایش 
مراجعه های مردمی به ستاد مرکز اشاره کرد و این معضل را ناشی 

از بی توجهی برخی مدیران در مناطق و سازمان ها برشمرد.
این مســئول خاطرنشــان کرد: بســیاری از این مراجعات در 
سطح منطقه قابل حل اســت و اگر در اتاق مدیران رو به مردم و 
مراجعه کنندگان باز باشد، با چنین چالش هایی مواجه نخواهیم 

شد.
کیانی بیان کرد: درِ اتاق بنده هر ساعت از روز که مراجعه کننده ای 

وجود داشته، رو به مردم باز بوده و تلاش کردم هر کجا و هر ساعتی 
که ارباب رجوع درخواستی داشته مطابق قانون عمل کرده و اقدام 

مورد نیاز را به اجرا دربیاورم.
شــهردار کرج با تاکید بر اینکه حتی اگر به دلایل قانونی قادر به 
اجرای درخواست مردم نیستیم باید در کمال ادب و احترام با آنان 
برخورد کنیم، تصریح کرد: متاسفانه برخی مدیران با رفتارهایی 

خلاف شأن مردم، با آنها رفتار می کنند.
وی هشــدار داد: هر نوع رفتاری که به مفهوم بی توجهی به ارباب 

رجوع باشد نباید از سوی مدیران و مسئولان انجام شود.
این مســئول، از مجموعه تحت امر خود خواست هنگام برخورد 

با مردم، با تمام توجه به رفع دغدغه مراجعه کنندگان بپردازند.
شهردار کرج، به خاموشی ها و مشکلات ناشی از قطع و وصل برق 
در ساعات اداری نیز اشاره و بیان کرد: مدیران همه تلاش خود را 
به کار گیرند که خاموشی ها به قطع سیستم ها نیانجامد و مردم در 

مناطق و سازمان ها سرگردان نشوند.
حضور مســتمر مدیران در محل کار بویژه در روزهای منتهی به 

عید نوروز از دیگر تاکیدات شهردار به حاضران بود.
وی همچنین از مسئولان مناطق خواست در ساعات شبانه روز 
سرکشی مســتمر به خیابان ها و نقاط مختلف منطقه داشته و 

اولین نفری باشند که چالش های مناطق را احصاء می کنند.

البرز
شهردار تاکید کرد:

ورت آذین بندی  مناطق و ایجاد فضای معنوی برای فرا رسیدن بهار طبیعت و ماه بهار قرآن   ضر

سرزمین
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شهردار :

گاکرمانشاه به عنوان پایتخت فرهنگی شهرهای آسیایی سال ۲۰۲۵ معرفی شد

 کرمانشاه-حسســنا فخارزاده  شــهردار کرمانشاه در 
جمع خبرنگاران به تشــریح مهمترین شاخص ها برای انتخاب 
کرمانشــاه به عنوان پایتخت فرهنگی شــهرهای آســیایی و 
تاثیرات آن پرداخت و گفت: کرمانشــاه بین ۵۷ شــهر   دنیا به 

عنوان پایتخت فرهنگی شهرهای آسیایی معرفی شد. 

 دکتر نادر نوروزی، در نشســت خبری با اصحاب رسانه، که در 
تالار شهرداری کرمانشاه برگزار شد، به انتخاب کرمانشاه بعنوان 
پایتخت فرهنگی شهرهای آسیایی اشاره کرد و، اظهار داشت: 
مجموعه ای از ویژگی ها و اقدامات انجام شــده در کرمانشــاه 
باعث شد تا کرمانشاه از سوی مجمع شهرداران آسیایی، بعنوان 
پایتخت فرهنگی شــهرهای آسیایی در ســال ۲۰۲۵ انتخاب 

شود.
نوروزی به شاخصه هایی که به انتخاب کرمانشاه بعنوان پایتخت 
فرهنگی شهرهای آسیایی کمک کرد اشــاره کرد و افزود: شهر 
کرمانشــاه با پیشــینه فرهنگی و تمدنی بســیار قوی و آثاری 
تاریخــی از ادوار مختلف تاریــخ از دوره پیــش از تاریخ تا عصر 
معاصر، مفاخر و بزرگان، تنوع گویش ها، اقوام، پوشش ها و آداب 
و رسوم  و مذاهب مختلف را دارست، و کرمانشاه سه سال پیش از 
سوی یونسکو بعنوان شهر خلاق خوراک در دنیا معرفی شد و در 

زنجیره شهرهای خلاق دنیا قرار گرفت.

به گفته شهردار کلانشهر کرمانشاه: شهر ما از زمانی که به لیست 
۵۷ شهر خلاق دنیا وارد شد، از ســوی کشورهای مختلف دنیا 
همچون ترکیه، چین و روســیه به رویدادهــای زیادی در این 
حوزه دعوت شدیم و در حال حاضر هم مکاتبات و تعاملات بین 
ما و شــهرهای خلاق دنیا ادامه دارد تا بتوانیم به معرفی بیشتر 

کرمانشاه بپردازیم.
نوروزی از  رونمایــی ۱۰۰ نوع خــوراک کرمانشــاه و حضور 
بلاگرهای معروف در حوزه گردشــگری و خوراک در این شهر 
خبر داد و افزود: کرمانشــاه به عنوان مدیر کمیته مســئولیت 
اجتماعی و مشارکت های مردمی مجمع شهرداران آسیایی در 
سال گذشته بود که به معرفی هر چه بیشتر کرمانشاه کمک کرد، 
که در نهایت در مجمع شــهرداران آسیایی که حدود ۱۰۰ شهر 
قاره کهن در آن عضوند، با رأی اعضا، کرمانشاه بعنوان پایتخت 

فرهنگی شهرهای آسیایی در سال ۲۰۲۵ انتخاب شد.
شهردار کرمانشــاه از مهمترین تأثیر انتخاب کرمانشاه بعنوان 

پایتخت فرهنگی شهرهای آسیایی را معرفی کرمانشاه دانست و 
در ادامه گفت: از این پس در هرکدام از شهرهای عضو این مجمع 
رویداد فرهنگی برگزار شود، از کرمانشــاه نام برده خواهد شد و 

کلیپ ها و مستنداتی از این شهر پخش می شود.
وی ادامه داد: انتخاب کرمانشــاه بهترین فرصت را در اختیار ما 
قرار خواهد داد تا به معرفی این شــهر، توسعه فرهنگی و تبادل 
و تجارب فرهنگی با ســایر شهرهای آســیایی بپردازیم. و یکی 
از برنامه هــا برای بهره گیــری از این عنوان، دعوت از ســفرای 

کشورهای آسیایی برای سفر به کرمانشاه است.
نوروزی ادامه داد: پس از انتخاب کرمانشــاه نشستی مشترک با 
استاندار داشتیم و ایشان تأکید کرد که همه دستگاه های اجرایی 
اســتان باید این موضوع را در برنامه ها و فعالیت های کاری خود 
قرار دهند و مقرر شــده که روی تمام محصولات غذایی که در 
استان تولید می شوند، عنوان »کرمانشاه، شهر خلاق خوراک« 

بیاید.

نفت سپاهان رونمایی کرد؛

     بسته بندی جدید محصولات شرکت نفت سپاهان
مراســم رونمایی از بســته بندی  اصفهان-مریم مومنی
جدید محصولات شــرکت نفت ســپاهان با حضور مدیرعامل 
شــرکت، فرهاد امین دهقان، و جمعی از خبرنگاران و فعالان 
عرصه رسانه  در محل غرفه نفت سپاهان در سومین نمایشگاه 
بین المللــی تجارت با اوراســیا برگزار شــد که با اســتقبال 
گسترده ای از ســوی فعالان صنعت نفت و رسانه ها همراه بود 
و به عنوان یکی از رویدادهای مهم این نمایشــگاه مورد توجه 

قرار گرفت.
در این مراسم فرهاد امین دهقان با اشــاره به اهمیت نوآوری و 

بهبود مســتمر در ارائه محصولات، اظهار داشت: »بسته بندی 
جدید محصولات نفت ســپاهان نه تنها از نظر زیبایی شناسی 
ارتقا یافته اســت، بلکه با بهره گیری از فناوری هــای روز دنیا 
و با هدف افزایش رضایت مشــتریان طراحی شده است.« وی 
همچنین تأکید کــرد که این تغییرات بخشــی از راهبرد کلی 
شــرکت برای حضور مؤثرتر در بازار داخــل و رقابت با رقبای 

مطرح داخلی است.
وی همچنین در ادامه به نقش شرکت نفت سپاهان در توسعه 
اقتصادی کشــور و حضور مؤثر در بازارهای بین المللی اشــاره 

نمود.
بسته بندی جدید محصولات نفت ســپاهان با طراحی مدرن، 
گامی مهم در راســتای مســئولیت پذیری اجتماعی و محیط 
زیستی این شرکت نیز محســوب می شود. این اقدام همچنین 
نشــان دهنده تعهد مداوم شرکت نفت ســپاهان به کیفیت و 

نوآوری در تمامی فرآیندهای تولید و عرضه محصولات است.
مراســم رونمایی با بازدیــد مدعوین و مهمانــان از غرفه نفت 
ســپاهان و ارائه توضیحــات تکمیلــی دربــاره ویژگی های 

بسته بندی جدید به پایان رسید.
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حمایت بانک توسعه صادرات ایران از صنعت 
وشیمی؛ گامی برای کاهش ناترازی انرژی پتر

همزمان با آغاز ششــمین نمایشــگاه و همایش تخصصــی نفت، گاز، 
پتروشــیمی و پالایش، مدیرعامل بانک توســعه صــادرات ایران طی 
یادداشــتی به ظرفیت های این حوزه و زمینه های بهــره برداری از آن 

پرداخت.
 به گزارش خریدار به نقل از روابط عمومی بانک توسعه صادرات ایران، 

متن یادداشت افشین خانی به این شرح است:
 صنعت پتروشــیمی طی چند دهه گذشــته از جملــه صنایع پررونق 
محسوب می شد که رشد ســالانه آن از میانگین رشــد سالانه اقتصاد 
جهانی بیشــتر بوده اســت.وجود خوراک ارزان گاز طبیعی به ویژه در 
میدان گازی پارس جنوبی، نیروی کارماهر، پیمانکاران قوی در بخش 
مهندسی و ســاخت، ســازنده های معتبر تجهیزات و ماشین آلات در 
داخل کشــور و امکان اســتقرار واحد های تولیدی در سواحل جنوبی 
و در نزدیکی مراکــز تولید خوراک و بنادر صادراتــی، از جمله مزایایی 
رقابتی قابل ملاحظه ای بود که به منظور جلب سرمایه گذاری دولتی و 

خصوصی، در این صنعت ایجاد شده بود.
در دهه ۷۰ و نیمه اول دهه هشــتاد، ســرمایه خارجی فراوانی در این 
حوزه جذب و ایجاد و گســترش مناطق ویژه اقتصادی پتروشیمی در 

بنادر عسلویه و ماهشهر را سبب شد.
در حــال حاضر واحدهای تولیــدی این صنعت با ظرفیت اســمی ۹۰ 
میلیون تن و ظرفیت عملی افزون بــر ۷۰ میلیون تن، حدود ۴۵ درصد 
سهم صادرات غیر نفتی کشــور به ارزش بیش از ۱۶ میلیارد دلار را در 

اختیار دارد.
نظام تامین مالی در کشور ما، وابستگی شدیدی به بانک ها دارد و از این 
رو، همواره دربزنگاه های اقتصادی، این بانک ها هســتند که به کمک 
تولید می آیند.با افزایش سرمایه بانک توســعه صادرات ایران در نیمه 
دوم دهه هشتاد، شــرایط ورود به طرح های بزرگ از جمله پروژه های 
صنعت پتروشــیمی فراهم شد و با شــروع محدودیت ها و تحریم های 
ناجوانمردانه بین المللی علیه کشــور عزیزمان، تقاضای تأمین مالی در 
این صنعت از فاینانسورهای خارجی به ســمت بانک های داخلی و به 

ویژه بانک توسعه صادرات انتقال یافت.
با توجه به رسالت این بانک در توســعه صادرات غیر نفتی، ورود به این 
صنعت با توجه بــه مزیت رقابتی و توان صادراتی بــالای آن و ارز آوری 

قابل توجه مورد توجه ارکان اعتباری بانک قرار گرفت.
طی ۲ دهه اخیر نیز بانک توســعه صادرات ایران در تأمین مالی ۵ واحد 
پتروشیمی کردستان، گچساران، بوشــهر، کیمیای پارس خاورمیانه و 
سلمان فارسی با حجم کل سرمایه گذاری به ارزش بیش از ۴/۵ میلیارد 
دلار مشارکت کرده که ارزش تأمین مالی انجام شده آن به۱/۵میلیارد 

دلار می رسد.
ظرفیت اســمی ۵ واحد مذکور بالغ بر ۶ میلیون تــن انواع محصولات 
پتروشیمی با ظرفیت صادراتی حدود ۴ میلیارد دلار در سال در ظرفیت 
نهایی و اســمی اســت که در حال حاضر حدود ۱/۳ میلیارد دلار آن در 
سال محقق شــده و در جریان است؛ بدین ترتیب ســهم بانک توسعه 
صادرات ایــران در تأمین مالی این صنعت حدود ۷ درصد و ســهم این 

بانک در صادرات و ارز آوری صنعت مذکور نیز به همین میزان است.
اکنون که با گذشت زمان، ناترازی در حوزه انرژی به شکل چشمگیری 
نمایان شده و آثار آن در زیرســاخت های کلان، فعالیت های اقتصادی 
خرد و حتی زندگی روزمره عموم مردم دیده می شــود، مشخص شده 
است که سرمایه گذاری در حوزه های بالادستی به ویژه در زمینه نفت، 

گاز، پتروشیمی و پالایش تا چه اندازه مهم و استراتژیک است.
در حال حاضر نیز بانک توســعه صادرات ایران آمادگی دارد در راستای 
کاهش هزینه های تامیــن مالی بنگاه های تولیــدی صادرات محور و 
همچنین افزایش تــوان رقابت پذیری در بازارهــای تجاری خارجی، 
علاوه بــر حمایــت از افزایــش تولید در ایــن بخش ها، بــه صادرات 

محصولات آن نیز کمک کند.
ششمین نمایشگاه و همایش تخصصی نفت، گاز، پتروشیمی و پالایش 
که با رویکرد حمایت از ســاخت داخل در جزیره کیش برگزار می شود، 
بهترین فرصت برای بهره مندی از خدمات این بانک در راســتای بهینه 
سازی شرایط انرژی کشور، رفع ناترازی ها و نیز کمک به تحقق اهداف 

برنامه هفتم پیشرفت است.

تمرکز شرکت ملی نفت بر اکتشاف نواحی مرزی
مدیر اکتشــاف شــرکت ملی نفت ایران، تمرکز این شرکت را اکتشاف 
نواحی مرزی بیان کرد و گفت: استفاده از ظرفیت هوش مصنوعی، دقت 
و ســرعت کار اکتشــاف را افزایش می دهد. به نقل از وزارت نفت، سید 
محی الدین جعفری در نشســت تخصصی »افزایش تولید دانش بنیان 
نفت و گاز« در ســومین همایش پتروتک اظهار کرد: شانس پیدا کردن 
میدان های بزرگ نفت و گاز همچون آزادگان هم اکنون بســیار پایین 

آمده و ضریب این شانس به ۷ درصد رسیده است.
وی با اشــاره به اینکه تمرکز اکتشــاف های نفت و گاز ایران روی حوزه 
رســوبی زاگرس بوده و بعد از ملی شدن صنعت نفت، تمرکز بر افق های 
آســماری و پس از انقلاب اســلامی تمرکز بر لایه رســوبی ایلام بوده، 
به طوری که بیشتر کشفیات در این ســازند رقم خورده است، تصریح 
کرد: هم اکنون باید به ســمت افق های پایین تر برویم. برای این کار نیز 

نیاز به فناوری برای افزایش سرعت و دقت اکتشاف ها داریم.

مدیر اکتشاف شرکت ملی نفت ایران با اشاره به اینکه هم اکنون صنعت 
حفاری کشور به شدت نیازمند فناوری روز است، اظهار کرد: برای نمونه 
یکی از میدان های نفتی کشــور که ســال ۱۹۷۰، مدت زمان حفاری 
آن ۱۵۲ روز بــوده حدود ۴۰ ســال بعد زمان حفــاری آن به ۴۰۰ روز 
رســیده اســت.جعفری ادامه داد: در یک میدان دیگر که همچنان در 
حال حفاری هســتیم، ســال ۱۹۶۹ تا عمق ۵۸۰۰ متری حفاری و در 
۲۶۰ روز تســت شــد اما اکنون پس از ۲۶۰ روز، تقریباً هنوز در عمق 
۵۶۰۰ متری هستیم و تست حفاری تمام نشده است! چه اتفاقی افتاده 
که زمان حفاری ما این قدر طولانی شــده اســت؟! باید به این موضوع 

پرداخته شود تا زمان حفاری به حداقل برسد.
وی با بیان اینکه اســتفاده از ظرفیت هوش مصنوعی، دقت و ســرعت 
کار اکتشــاف را افزایش می دهد، گفــت: اســتفاده از ظرفیت هوش 
مصنوعی، اولویت ما در مدیریت اکتشــاف است.مدیر اکتشاف شرکت 
ملی نفت ایران با بیان اینکه اکنون این شــرکت همکاری بسیار خوبی 
با شــرکت های دانش بنیان و دانشــگاه ها دارد، اظهار کرد: امیدواریم 
با اســتفاده از ظرفیت هوش مصنوعی در این زمینه بتوانیم ســرعت و 
کیفیــت کار را ارتقــا دهیم، همچنیــن تمرکز ما بر اکتشــاف نواحی 
مرزی اســت و امیدواریم با کمک همکاران در بخــش منابع متعارف و 

غیرمتعارف کارهای بزرگی انجام دهیم.

شعبه

و نیر

خریدار  هوش مصنوعی )AI( و یادگیری 
ماشین )ML( با سرعتی چشمگیر در حال 
تغییر صنعت بانکداری و مدیریت ریســک 
هستند. بانک ها و مؤسسات مالی با استفاده 
از این فناوری ها، نه تنها فرآیندهای سنتی 
خود را بهینه ســازی می کنند، بلکه قادرند 
بــا تحلیــل داده هــای کلان، تصمیمات 
دقیق تــری بگیرنــد و از تقلب هــای مالی 
جلوگیــری کننــد. ایــران نیز با توســعه 
زیرساخت های دیجیتال، در مسیر استفاده 

از این فناوری ها قرار گرفته است.
 تحــولات اخیــر در هــوش مصنوعــی، 
سیســتم های بانکی را به سمت دیجیتالی 
شدن و خودکارســازی فرآیند ها سوق داده 
اســت. الگوریتم هــای یادگیری ماشــین 
اکنون می توانند حجم عظیمی از داده های 
مالی را پردازش و تحلیل کنند و در نتیجه، 
تصمیمات مالی دقیق تر و سریع تری اتخاذ 
شــود.یکی از مهم ترین حوزه های استفاده 
از هوش مصنوعی در بانکــداری، مدیریت 
ریســک مالی اســت. مدل های پیشرفته 
یادگیری ماشین به بانک ها کمک می کنند 
تا رفتار های غیرعادی را شناســایی کرده و 
احتمال وقوع تخلف را پیش بینی کنند. این 
امر باعث می شــود که فرآیند های نظارتی 
کارآمدتر شــده و تخلفات مالی در مراحل 

اولیه شناسایی شوند.

 کاربرد های کلیدی هوش مصنوعی
 در بانکداری

1. پیشگیری از تقلب های مالی:
هــوش مصنوعــی می توانــد الگو هــای 
تراکنش هــای بانکی را بررســی کند و در 
صورت مشــاهده فعالیت هــای غیرعادی، 
هشدار های لازم را صادر کند. این سیستم ها 
قادرند تراکنش های مشکوک را شناسایی 
کرده و از پول شــویی یا ســایر جرائم مالی 

جلوگیری کنند.

۲. اعتبارسنجی هوشمند:
در روش های سنتی، بررسی سوابق اعتباری 
مشــتریان برای دریافت وام به زمان زیادی 
نیاز دارد. اما با اســتفاده از هوش مصنوعی، 

بانک ها می توانند با تحلیل داده های مالی، 
اجتماعی و رفتــاری کاربران، رتبه اعتباری 

آنها را به صورت دقیق و سریع ارزیابی کنند.

3. چت بات های بانکی:
چت بات هــای مجهز به هــوش مصنوعی، 
نقش مهمــی در بهبود تجربه مشــتریان 
بانکــی ایفــا می کننــد. این سیســتم ها 
می توانند به ســوالات مشــتریان پاســخ 
دهند، عملیات مالــی را انجام دهند و حتی 

پیشنهادات شخصی سازی شده ارائه دهند.

4. مدیریت خودکار ریسک:
الگوریتم های هوش مصنوعــی می توانند 
داده های مالی را تحلیل کــرده و تغییرات 
بــازار را پیش بینــی کنند. ایــن قابلیت به 
بانک هــا کمــک می کند تــا از نوســانات 
اقتصادی آگاه شوند و استراتژی های خود را 

متناسب با شرایط بازار تنظیم کنند.

چالش های پیاده سازی هوش 
مصنوعی در بانکداری ایران

با وجود تمام مزایای هوش مصنوعی، اجرای 

آن در صنعت بانکداری ایران با چالش هایی 
همراه اســت. یکی از مهم تریــن چالش ها، 
امنیت داده ها و حریم خصوصی مشــتریان 

است.
 بانک ها باید از پروتکل های ســخت گیرانه 
امنیتی بــرای محافظــت از اطلاعات مالی 

کاربران استفاده کنند.
از ســوی دیگــر، عــدم شــفافیت در 
الگوریتم های یادگیری ماشــین نیز یکی از 

دغدغه های اصلی است. 
بســیاری از مدل هــای هــوش مصنوعی 
به عنــوان جعبه ســیاه عمــل می کنند و 
مشــخص نیســت که چگونه به نتایج خود 
رسیده اند. این مسئله می تواند چالش هایی 
را در حوزه تصمیم گیری هــای مالی ایجاد 

کند.
همچنین، زیرســاخت های فنــاوری در 
بانک های ایران هنوز به طــور کامل برای 
بهره گیــری از هــوش مصنوعــی آماده 
نیســتند. برای پیاده ســازی این فناوری، 
نیاز به ســرمایه گذاری در سیســتم های 
دیجیتال و توســعه مدل های پیشــرفته 

داده کاوی وجود دارد.

تجربه جهانی در استفاده از هوش 
مصنوعی در بانکداری

ایالات متحده:
ماننــد آمریکایــی  بــزرگ   بانک هــای 

از   Wells Fargo و   JPMorgan  
سیســتم های هوش مصنوعی برای تحلیل 
بازار های مالی، شناســایی الگو های تقلب و 
بهینه سازی استراتژی های سرمایه گذاری 

استفاده می کنند.

انگلستان:
در بانک هــای دیجیتــال این کشــور، از 
مدل هــای AI بــرای تحلیــل داده های 
مشتریان و شخصی ســازی خدمات مالی 
استفاده می شود. این رویکرد باعث افزایش 
بهــره وری و کاهش هزینه هــای عملیاتی 

بانک ها شده است.

چین:
و  فین تک هــا  ســریع  رشــد  بــا 
 WeChat سوپراپلیکیشــن هایی ماننــد
Pay و Alipay، هــوش مصنوعــی به طور 
گســترده ای در تحلیــل رفتــار کاربران، 

تشخیص ریســک های اعتباری و مدیریت 
سرمایه های مالی به کار گرفته شده است.

 آینده هوش مصنوعی
 در بانکداری ایران

بانک های ایرانی به تدریج در حال اســتفاده 
از هوش مصنوعی برای بهبود خدمات خود 
هســتند. برخی بانک هــا از چت بات های 
هوشــمند برای پاســخ گویی به مشتریان 
اســتفاده می کنند و مدل هــای یادگیری 
ماشین برای تحلیل ریســک های مالی در 

حال توسعه هستند.
با این حال، برای استفاده گسترده از هوش 
مصنوعــی در بانکداری ایران، لازم اســت 
که بانک ها ســرمایه گذاری بیشــتری در 
زیرســاخت های دیجیتال انجــام دهند و 
چارچوب هــای نظارتی شــفاف تری برای 
تنظیم مقــررات هوش مصنوعــی تدوین 

شود.

همایش فینشورتک و بررسی آینده 
بانکداری با هوش مصنوعی

بــرای بررســی فرصت هــا و چالش های 
هوش مصنوعــی در بانکــداری، همایش 
فینشــورتک در تاریخ ۷، ۸ و ۹ اســفندماه 
در سالن همایش های رایزن برگزار خواهد 

شد.
در این همایش، متخصصان بانکی، مدیران 
فین تک و کارشناســان فنــاوری اطلاعات 
درباره نقش هوش مصنوعی در بهینه سازی 
خدمات بانکی، اعتبارســنجی هوشمند و 

مقابله با تقلب های مالی بحث خواهند کرد.
همچنیــن، نمایشــگاهی جانبــی نیــز 
برگزار خواهد شــد کــه در آن جدیدترین 
دســتاورد های فناوری در حوزه بانکداری 
دیجیتال و تحلیــل داده هــای کلان ارائه 

می شود.
ایــن رویــداد توســط گــروه رســانه ای 
اقتصادآنلایــن برگزار می شــود و فرصتی 
اســتثنایی برای فعالان حــوزه بانکداری و 
فناوری مالــی خواهد بود تا دربــاره آینده 
تحــول بانکــداری دیجیتــال در ایــران 

گفت و گو کنند.

مدیرعامل شــرکت ملــی صنایع پتروشــیمی گفت: 
۲۶ درصد گاز کشــور در نیروگاه هــای راندمان پایین 
مصرف می شــود که اگر آن را با انرژی های تجدیدپذیر 

جایگزین کنند شرایط بهبود می یابد.
حســن عباس زاده مدیرعامل شــرکت ملــی صنایع 
پتروشــیمی در دومین روز از همایش پتروتک گفت: 
در حــال حاضر ظرفیــت محصولات پتروشــیمی به 

۱۰۰ میلیون تن ظرفیت نصب شــده رســیده که ۶۰ 
میلیون تن از آن محصول پتروشــیمی و ۳۰ درصد از 
آن مواردی اســت که جزو محصولات پتروشــیمی به 
شــمار نمی آید.به گفته وی، این ۶۰ درصد محصولات 

پتروشیمی قابل فروش هستند.
وی ادامــه داد: در محصــولات پایه پیشــرفت خوبی 

کردیم ولی در پروپیلن کمی عقب ماندگی داریم.

عباس زاده خاطرنشــان کــرد: ســه مجموعه بزرگ 
یوتیلیتی در کشــور هر کدام به صــورت متمرکز هزار 
مگاوات تولید برق می کنند و هــزار مگاوات به صورت 

پراکنده تولید برق دارند.
مدیر عامل شــرکت ملی صنایع پتروشــیمی اضافه 
کرد: آینده پتروشــیمی متأثر از تکنولوژی های جدید 
خواهد بــود و باید به فکر توســعه پتروپالایشــگاه ها 

باشــیم.وی ادامه داد: تاکیدمان برای پتروپالایشگاه 
شــهید ســلیمانی این بود که ۳۰ درصد محصولات، 

پتروشیمی باشند.
این مقام مسئول خاطرنشان کرد: ۲۶ درصد گاز کشور 
در نیروگاه های راندمان پایین مصرف می شــود که اگر 
آن را با انرژی های تجدیدپذیر جایگزین کنند شرایط 

بهبود می یابد.

وشیمی پتر

وگاه های راندمان پایین مصرف ۲۶ درصد گاز کشور در نیر

خریدار  ایــران در منطقه ای خشــک و 
نیمه خشک از جهان قرار دارد، اما به خلاف 
تصور عمومی، کم آبی ذاتی این ســرزمین 
به تنهایی دلیــل بحران آب نیســت؛ بلکه 
ســوءمدیریت منابع آب، این کشــور را با 

بحران آب روبه رو کرده است.
 ایران در منطقه ای خشک و نیمه خشک از 
جهان قرار دارد، اما به خلاف تصور عمومی، 
کم آبی ذاتی این ســرزمین به تنهایی دلیل 
بحران آب نیست؛ بلکه سوءمدیریت منابع 

آب، این کشــور را با بحران آب روبه رو کرده 
اســت. در حالی که منابع آبی پایدار نقش 
مهمی در امنیت ملی، غذایــی و اجتماعی 
دارنــد، سیاســت های اشــتباه دولت ها 
طی دهه های گذشــته، ایران را به ســمت 

»ورشکستگی آبی« سوق داده است.

بخش های مصرف کننده اصلی آب 
در ایران

بررســی ها نشــان می دهــد کــه بخش 

کشاورزی بیشترین ســهم مصرف آب در 
ایــران را دارد. مطابق با آمارهای رســمی، 
حدود ۸۰ تا ۹۰ درصد از منابع آب شــیرین 
کشــور در این بخش مصرف می شــود. در 
حالی کــه صنعت تنها ۲ درصــد و مصارف 
شــهری و خانگی حــدود ۸ درصــد از کل 

مصرف را به خود اختصاص داده اند.
در مقایســه با کشورهای همســایه، ایران 
مصــرف آب بالاتری در بخش کشــاورزی 
دارد، برای نمونه، در ترکیه و عراق، راندمان 
آبیاری کشــاورزی بیش از ۵۰ درصد است، 
در حالی کــه در ایران این میــزان کمتر از 
۳۵ درصد برآورد می شــود، ایــن موضوع 
نشــان دهنده هدررفت گســترده آب در 
کشاورزی است که عمدتاً به دلیل استفاده از 
روش های سنتی آبیاری و نبود فناوری های 

نوین رخ می دهد.

هدررفت آب در شبکه های توزیع و 
فضای سبز

یکی دیگر از مشــکلات جــدی، هدررفت 
آب در شــبکه توزیع شــهری است، طبق 
برآوردهــا، بیــن ۲۵ تا ۳۰ درصــد آب در 
لوله کشی شهری به دلیل نشتی، فرسودگی 
و مدیریت ضعیف هدر مــی رود، این میزان 

در کشــورهای توســعه یافته کمتر از ۱۰ 
درصد است.

در بخش فضای ســبز نیز مشکلاتی وجود 
دارد، بســیاری از شــهرهای ایران، آبیاری 
فضای سبز را با آب شــرب انجام می دهند، 
در حالی که در کشــورهای دیگر از پساب 
تصفیه شــده برای ایــن منظور اســتفاده 

می شود.

تبخیر گسترده منابع سطحی و 
مصرف بی رویه آب های زیرزمینی

یکی از چالش های اساسی منابع آبی ایران، 
تبخیر شدید آب های سطحی است. سالانه 
بین ۶۰ تــا ۷۰ درصد از بارش های کشــور 
تبخیر می شــود که در مقایسه با کشورهای 
همسایه، رقم بســیار بالایی اســت، دلیل 
اصلی این موضوع، اقلیم خشــک و گرمای 

شدید در بسیاری از مناطق ایران است،
کنــار آن، برداشــت بی رویــه از منابع آب 
زیرزمینــی موجــب افت شــدید ســطح 
آب ســفره های زیرزمینی و فرونشســت 
زمین شــده اســت. طبــق آمار ســازمان 
درصــد   ۸۵ از  بیــش  زمین شناســی، 
دشــت های ایران در وضعیت بحرانی قرار 
دارند و برخی از آن ها با افت سطح آب بیش 

از یک متر در سال مواجه اند.

پیامدهای اجتماعی و مهاجرت 
اقلیمی

بحران آب در ایران بیش از ۱۶ هزار روســتا 
را با کمبود آب مواجه کرده اســت و حدود 
۴ میلیون ایرانی به آب ســالم دسترســی 
ندارنــد، در نتیجــه، ۳۳ هزار روســتا طی 
۵۰ ســال اخیر خالی از سکنه شــده اند و 
ســالانه ۳۰۰ هــزار مهاجر اقلیمــی وارد 
تهران می شــوند. این مهاجرت بی رویه، به 
رشد حاشیه نشــینی، بیکاری و مشکلات 

اجتماعی در کلان شهرها دامن زده است.
بحــران آب در ایــران نتیجــه ترکیبی از 
ســوءمدیریت، هدررفت منابع و تغییرات 
اقلیمــی اســت، در حالی که کشــورهای 
همســایه با برنامه ریزی صحیح توانسته اند 
بهــره وری آب را افزایــش دهنــد، ایران 
همچنان با مصــرف بی رویــه، روش های 
ناکارآمد آبیاری و توســعه شــهری بدون 
توجه به منابع آبی، وضعیت خود را وخیم تر 

کرده است.
اگــر سیاســت های مدیریــت آب اصلاح 
نشود، ایران در ســال های آینده با بحرانی 

گسترده تر و ناپایدارتر روبه رو خواهد شد.

مدیرعامل شــرکت تولید، انتقال  خریدار 
و توزیع نیــروی بــرق ایــران گفت:همه 
مشــترکان اداری، تجــاری و بانکهــا باید 
با تنظیم دمــای محیــط روی ۱۸ درجه و 
کاهش ۵۰ درصدی مصرف برق نســبت به 
دوره مشابه سال گذشــته، مصرف خود را 
کنترل کنند و چون  اعمــال محدودیت بر 
روی کنتورهای هوشــمند تنظیم شده، در 
صورت عدم کاهش مصــرف، با قطعی برق 

مواجه خواهند شد.

مصطفــی رجبی مشــهدی روز دوشــنبه 
در نشســت مدیریــت مصرف بــرق که به 
صــورت برخط بــا مدیران عامل شــرکت 
های زیرمجموعــه صنعت بــرق در توانیر 
انجام شــد، با تاکید بر لزوم اجــرای کامل 
برنامه هــای مدیریت مصرف بــرق در همه 
بخشــهای صنعتی، خانگی، کشــاورزی، 
اداری و تجاری در کشــور خاطرنشان کرد: 
صنعت برق ســخت ترین هفته زمستان را 
به لحاظ سرمای شــدید و انتقال سوخت به 

نیروگاهها تجربه می کند.
وی با بیــان اینکه حفظ ذخایر ســوخت و 
اســتمرار تولید برق نیروگاهها مســتلزم 
اجرای کامل و دقیــق برنامه های مدیریت 
مصرف برق در کشور است، ادامه داد: اجرای 
دقیــق برنامه های مدیریــت مصرف برای 
حفظ پایداری شــبکه برق کشور ضروری 

است و باید به درستی اجرا شود.
مدیرعامل توانیر با اشــاره بــه وقوع کمینه 
دمایی در اغلب نقاط کشــور، بر لزوم حضور 

مدیــران عامل و پایش مســتمر مصارف از 
طریق ســامانه رصــد تحت نظــر توانیر به 
منظور اجرای دقیــق برنامه های مدیریت 
مصــرف و همچنین آمادگی شــبانه روزی 
گروههای عملیاتی صنعت برق برای پشت 
سر گذاشتن شرایط بارشی و برودت هوا طی 

هفته پیش رو تاکید کرد.
رجبی مشــهدی افــزود: همه مشــترکان 
اداری، تجاری و بانکها می بایســت با تنظیم 
دمــای محیــط روی ۱۸ درجــه و کاهش 

۵۰ درصــدی مصرف برق نســبت به دوره 
مشــابه ســال قبل، مصرف خود را کنترل 
کنند، چــون  با توجه اعمــال محدودیت بر 
روی کنتورهای هوشــمند تنظیم شــده، 
در صورت عدم رعایــت و کاهش مصرف، با 

قطعی برق مواجه خواهند شد.
وی از مشــترکان خانگی درخواست کرد با 
کاهش دو درجه ای وســایل گرمایشــی به 
تامین گاز و برق پایدار همــه هموطنان در 

سراسر کشور کمک کنند.

انرژی

بحران آب ایران؛ زاییده سوءمدیریت و تغییرات اقلیمی

رجبی مشهدی:مشترکانی که مصرف خود را کاهش ندهند، با قطعی برق مواجه می شوند



کتاب موسیقی ۱۴۰۴ منتشر شد
ســالنامه تخصصی پژوهشــی موســیقی با عنوان »کتاب موسیقی« 
با تالیف حمیدرضــا عاطفی پژوهشــگر و عضو هیئت مدیــره کانون 

پژوهشگران خانه موسیقی ایران پیش روی مخاطبان قرار گرفت.
»کتاب موســیقی« در قالب ســالنامه تخصصی پژوهشی موسیقی به 
تالیف حمیدرضا عاطفی روزنامه نگار، پژوهشــگر و عضو هیئت مدیره 

کانون پژوهشگران خانه موسیقی ایران منتشر شد.
این کتاب بیش از یک دهه سابقه انتشار دارد و اینک با اصلاحات نهایی 
و آخرین تغییرات در حوزه موسیقی کشــور برای سال ۱۴۰۴ منتشر 

شده است.
در این ســالنامه تاریخ تولد و درگذشــت هنرمندان موســیقی اعم از 
آهنگساز، خواننده، ترانه سرا، پژوهشگر به انضمام صدها عکس و گزیده 
ای از سخن بزرگان گردآوری و با تطبیق و تحقیق دقیق اسناد و مدارک 

معتبر در کتاب موسیقی آمده است.
در انتهای کتاب موســیقی مجموعه ای از اطلاعات ارزشــمند از 
جمله اسامی هنرمندان موسیقی دارای درجه یک هنری)دکترا(، 
اســامی هنرمندان به خاک رفته در قطعه هنرمندان، برگزیدگان 
جشنواره ها و فستیوال های مختلف یک ســال اخیر و بسیاری از 
مطالب مفید و خواندنی به همراه عکــس های مربوط گرد آوری و 

ارائه شده است.
»کتاب موسیقی« از سوی مراکزی چون موســیقی عارف و خانه موزه 

امیرجاهد توزیع می شود.

مشکل سریال »تاسیان« چه بود؟
یک روزنامه نگار و منتقد ســینما و تلویزیون معتقد است تحریف تاریخ 
انقلاب از دلایل جلوگیری از پخش ســریال »تاســیان« توســط قوه 

قضائیه است.
 خبرگزاری قوه قضاییه از توقیف سریال »تاسیان« ساخته تینا پاکروان 
که از ســکوی فیلیمو در حال پخش بود خبر داد و نوشت: پخش سریال 
»تاسیان« که اخیرا چند قسمت آن منتشر شده است، به دلیل نداشتن 

مجوز تولید و پخش متوقف شد.
همچنین جلسه ای با حضور تهیه کننده سریال و مسئول سکو برگزار و 

به وی ابلاغ شده است که سریال دارای ایراداتی است. 
عوامل سریال باید ضمن کســب مجوز تولید و پخش ایرادات سریال را 

نیز اصلاح کنند.

در واکنش به خبــر توقیف این ســریال مهدیه اســلامی روزنامه نگار 
و منتقد ســینما و تلویزیون در توییتر نوشــت: باید از قوه قضائیه بابت 
جلوگیری از پخش سریالی که موجبات ناراحتی خانواده های مذهبی 
و انقلابی را فراهم کرده بود، تشکر کرد. مشکل »تاسیان« فقط نمایش 
بدحجابی، نوشیدن شراب و رقص زنان نبود؛ بلکه تحریف تاریخ انقلاب 

و نسبت دادن آن به حزب توده بود.

ورتی برای  وستایی ضر توانمندسازی جوامع ر
توسعه اقتصادی و فرهنگی کشور

معاون امور زنان و خانواده رئیس جمهور گفت: توانمندســازی جوامع 
روستایی ضرورتی برای توسعه اقتصادی و فرهنگی کشور است.

زهرا بهروزآذر، معاون امــور زنان و خانواده رئیــس جمهور در رویداد 
دانشــگاه، مســئولیت اجتماعی و توانمندســازی جامعــه محلی که 
به صــورت ویدئوکنفرانــس در دانشــگاه علــوم کشــاورزی و منابع 
طبیعی خوزســتان برگزار شــد، بر اهمیت نقش آفرینی زنان محلی و 

توانمندسازی جوامع روستایی تأکید کرد.
وی با اشاره به تفاوت مفهوم روستا و جامعه محلی گفت: اقتصاد روستا 
عمدتاً بر پایه کشاورزی، دامداری، صنایع دستی و منابع طبیعی است، 
اما جامعه محلی مفهومی گسترده تر دارد و شامل گروه های مختلفی از 
مردم، نه تنها در روســتاها، بلکه در محله های شهری، مناطق عشایری 
و حتــی اجتماعات دیجیتــال می شــود. جوامع محلی بــر تعاملات 

اجتماعی، سنت ها، باورها و روابط انسانی مشترک متکی هستند.
بهروزآذر با تأکید بر این که توانمندســازی روســتاها و جوامع محلی 
نیازمند راهکارهای متناســب با شــرایط هر منطقه اســت، افزود: در 
روستاها، توســعه زیرســاخت های کشــاورزی، دامداری، بهداشت 
و آموزش از نیازهای اساســی اســت، درحالی کــه در جوامع محلی، 
موضوعاتی مانند حفظ فرهنگ، ارتقای تعامــلات اجتماعی و تقویت 

شبکه های حمایتی نیز اهمیت دارد.
وی همچنین به چالش کاهش جمعیت روســتایی اشاره کرد و گفت: 
امروزه حدود ۳۰ درصد از جمعیت کشور در روستاها زندگی می کنند، 
درحالی که این رقم در گذشته بسیار بالاتر بود. اگر روستاها را رها کنیم، 
تنها یک جغرافیا را از دســت نمی دهیم، بلکه بخــش مهمی از میراث 
فرهنگی، هنر، زبان و ســبک زندگــی خود را نیز از بیــن خواهیم برد. 

روستاها قلب تپنده سنت ها، آئین ها و دانش بومی هستند.
بهروزآذر با اشــاره به اهمیت دانشگاه گفت: دانشــگاه ها نباید صرفاً بر 
آموزش و پژوهش متمرکز باشــند، بلکه باید با جامعه در ارتباط باشند، 

مشکلات آن را بشناسند و برای حل آن ها راهکار ارائه دهند.
وی یکی از راهکارهای دانشــگاه ها برای حمایــت از اقتصاد محلی را 
ایجاد مراکز نوآوری روســتایی عنوان کرد و افزود: این مراکز می توانند 
با توســعه کارآفرینی، تقویت صنایع دســتی، کشــاورزی هوشمند و 
گردشگری روســتایی، به رونق اقتصاد محلی کمک کنند. همچنین، 
با ایجاد شــبکه های بازاریابی دیجیتال و فــروش آنلاین، فرصت های 

اقتصادی جدیدی را برای جوامع محلی فراهم سازند.
بهــروزآذر همچنین بر ضــرورت اســتفاده از تکنولوژی هــای نوین 
کشاورزی مانند سیســتم های آبیاری هوشمند، کشــاورزی دقیق و 
مکانیزه تأکید کــرد و آن را نه تنها راهی برای افزایــش بهره وری، بلکه 
ابزاری برای بهبود کیفیت زندگی کشــاورزان، به ویژه زنان کشــاورز 

دانست.
وی در ادامه به نقش دانشــگاه ها در تقویت بهداشت و سلامت عمومی 
در روستاها اشاره کرد و گفت: یکی از اقدامات مؤثر دانشگاه ها می تواند 
گســترش خدمات پزشــکی از راه دور باشــد که امکان دسترســی 

روستاییان به پزشکان متخصص را افزایش می دهد.
دانشگاه علوم کشــاورزی و منابع طبیعی خوزستان، یکی از مراکز مهم 
آموزشی و پژوهشــی در حوزه کشــاورزی و منابع طبیعی در جنوب 
ایران اســت که فعالیت خود را از مهرماه ۱۳۳۴ آغاز کرده اســت. این 
دانشگاه به عنوان قطب علمی حوزه کشاورزی و منابع طبیعی، با تأکید 
بر آموزش های کاربــردی و پژوهش های مرتبط بــا نیازهای جامعه، 
نقش بسزایی در توسعه بخش کشاورزی استان خوزستان و کشور ایفا 

می کند.
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کم خوابی تهدیدی برای سلامت

خریــدار   عضو هیــات علمی دانشــگاه علوم 
پزشکی شــهید بهشتی و فلوشــیپ طب خواب 
با بیان این که کم خوابی تــا ۵۰ درصد خطر ابتلا 
به چاقــی را افزایش می دهد، گفــت: خواب کم و 
ناکافی موجب کوچک شــدن مغز، ضعف حافظه 
به ویژه کوتاه مدت، افزایش اســترس، یبوست، 
مشکل در سیستم گوارش، تضعیف عملکرد کبد، 

پیری زودرس و ضعف اعصاب می شود.
 لیلا امامی متخصص بیهوشــی و فلوشیپ طب 
خواب بیمارستان شهدای تجریش، افزود: خواب 
یک فرآیند فیزیولوژیکی اساسی است که به بدن 
اجازه می دهد خود را از نو بسازد و تجدید قوا کند 

تا به پایداری برسد.
وی با اشاره به این که بســیاری از افراد با مشکل 
کیفیت پاییــن یا کمبود خواب مواجه هســتند، 
اظهار کرد: این مشــکل می تواند به دلیل نداشتن 
زمان کافی برای خواب یا به دنبال اختلالاتی مثل 

بی خوابی و آپنه انسدادی خواب روی دهد.
وی با بیان اینکه کاهــش کمیت یا کیفیت خواب 
منجر به بروز مشــکلات متعددی برای سلامت 
انســان می شــود، تاکید کرد: آگاهی عمومی و 
مداخلات برای ارتقای بهداشت خواب بسیار مهم 

اســت.امامی افزود: در هر مرحله از خواب وظایف 
خاصی مانند تثبیت حافظه، تنظیم احساســات 
و بازســازی جســمی دارد و چرخه ای بودن این 

مراحل برای سلامت بهینه ضروری است.
عضو هیات علمی دانشــگاه علوم پزشکی شهید 
بهشتی تاکید کرد: نیاز انســان به خواب در طول 
زندگی براســاس ســن، بیماری های زمینه ای، 
فاکتورهای محیطی مانند محل زندگی، شــغل، 
تشکیل خانواده، فرزندآوری و عوامل دیگر تغییر 
می کند.امامی با اشــاره به توصیه انجمن جهانی 
خواب، گفت: بزرگسالان به طور متوسط به هفت 
تا ۹ ساعت خواب شبانه نیاز دارند، با این حال نیاز 
فرد به خواب ممکن اســت بســته به سن، سبک 

زندگی و وضعیت سلامت وی متفاوت باشد.
این متخصص بیهوشی، کم خوابی مزمن را باعث 
بروز مشکلات جدی بهداشــتی و سلامت در فرد 
برشمرد و به بررســی آنها پرداخت و اظهار کرد: 
کم خوابی می تواند منجر به افزایش هورمون های 
اســترس، التهاب و اختلال در متابولیسم گلوکز 
 شــود که این عوامل باعث بروز مشکلات قلبی و 
عروقی خواهد شد.به گفته وی خواب نامناسب بر 
سیستم ایمنی تاثیر منفی گذاشته و توانایی بدن 

را برای مبارزه با عفونــت ها کاهش و خطر ابتلا به 
بیماری هایی نظیر ســرماخوردگی و عفونت های 
ویروســی را کاهش داده و ۳۶ درصد ریسک ابتلا 

به سرطان روده بزرگ را افزایش می دهد.
وی کم خوابی را بــا بروز اختــلالات متابولیکی 
مرتبط دانســت و گفــت: کمبود خــواب باعث 
افزایش سه برابری خطر ابتلا به دیابت نوع ۲ شده 
و کنترل اشتها را از بین می برد.این فلوشیپ طب 
خواب در ادامه به تاثیر کیفیــت و کمیت خواب 
شبانه برسلامت روح و روان، خلق و خو و عملکرد 
شناختی فرد اشــاره کرد و افزود: کم خوابی یک 
عامل خطر مهم برای ابتلا بــه اختلالات خلقی از 
جمله افسردگی و اضطراب اســت.به گفته وی، 
اختلالات خــواب می تواند علائم فرد را تشــدید 
کرده و چرخــه ای معیوب ایجاد کنــد که در آن 
خواب نامناسب منجر به بدتر شدن سلامت روان 
فرد می شــود.امامی اظهار کرد: کمبود خواب در 
جوانی و میانسالی خطر ابتلا به اختلالات دمانس 
ماننــد آلزایمر را تا ۳۳درصــد افزایش می دهد و 
باعث عدم تعادل هورمونی شده که منجر به یاجاد 
استرس، مشکلات متابولیک و اختلال در رشد و 

تکامل می شود.
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فولاد مباركه مدل مردمی سازی اقتصاد را رقم می زند
مدیرعامل فولاد مبارکه در آیین تکریم و معارفه مدیرعامل این شرکت:

مدیرعامل فولاد مبارکه در آیین تکریم و معارفه مدیرعامل این شرکت با بیان 
این که نگاه ما به صنعت فولاد، نگاه آبادانی ایران است، گفت: فولاد مبارکه مدل 

مردمی سازی اقتصاد را رقم می زند.
به گزارش خبرنگار فولاد، سعید زرندی، مدیرعامل فولاد مبارکه در آیین تکریم و معارفه 
مدیرعامل این شرکت اظهار کرد: از فرصت حضور در جمع مردم شریف شهرستان مبارکه و 
شرکت فولاد مبارکه بسیار خرسندم و شایسته است از همه سهام داران و همچنین از وزیر محترم 
صنعت، معدن و تجارت که به بنده اعتماد کردند، تشکر کنم و امیدوارم بتوانم خدمتگزار خوبی 
باشم. باید قدردان زحمات خدمتگزاران فولاد مبارکه از ابتدای شکل گیری تا به امروز نیز باشیم.

 وی در ادامه افزود: در این جلسه باید قدردان زحمات خدمتگزاران فولاد مبارکه از ابتدای 
این  از دستاوردهای  گزارشی  و  داریم  توفیق  اگر  باشیم؛ چراکه  آن  امروز  به  تا  شکل گیری 
مجموعه می دهیم، باید یاد کنیم از کسانی که این شجرۀ مبارک را با نیّت های خالص و اقدامات 

ارزشمندشان پایه گذاری کردند تا خداوند به این ثمره برکت دهد.
 مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه خاطرنشان کرد: امیدوارم من نیز بتوانم این مسیر را با نگاه به 
سمت آینده ادامه دهم. به ویژه این که توفیق کار در حوزه فولاد برای خود من اهمیت ویژه ای 
دارد. پیش  از این در مسئولیت های مختلف ازجمله سال های 84 و 85 جهت برخی از طرح های 
وزارت صمت در فولاد مبارکه حضور داشتم و اعتقادم بر این بوده که صنعت فولاد تنها یک 

صنعت نیست، بلکه یک صنعتِ صنعت ساز و حتی برای مردم صنعتی رفاه ساز است.
 وی اذعان داشت: همچنان که خداوند در قرآن کریم در آیات شریفه سوره حدید از جمله 
»لَقَدْ أرَْسَلْنا رُسُلَنا باِلْبَیِّناتِ وَ أنَْزَلْنا مَعَهُمُ الْکِتابَ وَ الْمِیزانَ لیَِقُومَ النّاسُ باِلْقِسْط وَ أنَزَلْنَا الْحَدِیدَ 
فِیهِ بأَْسٌ شَدِیدٌ وَ مَنَافِعُ للِنَّاسِ به منافعی که در آهن نهفته است اشاره می دارد و در کنار اقامه 
قسط به آهن اشاره می کند؛ پس به یقین برکاتی در آهن است، چنانچه خداوند وقتی می خواهد 
فضل خود را به حضرت داود )علیه السّلام( نشان دهد، می فرماید: »وَألََنَّا لَهُ الْحَدِیدَ«، ما آهن را 

در دست او نرم کردیم.

   نگاه ما به صنعت فولاد، نگاه آبادانی ایران است
 زرندی بیان کرد: نگاه ما به صنعت فولاد، نگاه آبادانی ایران است؛ نگاه من به فولاد مبارکه، نگاه 
به کل فولاد، صنعت و اقتصاد ایران است. امروز که توفیق دارم در خدمت این گروه بزرگ صنعتی 
باشم، این نگاه را دارم که بتوانم گوشه ای از تحول در نظام اسلامی را با همراهی همکاران خوب 

این مجموعه رقم بزنم.
 وی عنوان داشت: وقتی از فولاد مبارکه صحبت می کنیم، به زحمات ارزشمند تأثیرگذاران 
این مجموعه طی سال های گذشته نگاه می کنیم، لذا باید نگاه تحولی داشته باشیم. دنیا، دنیای 
تغییرات سریع است و امروز در عرصه فولاد حداقل 3 یا 4 اتفاق جدید در حال رقم خوردن است؛ 
موضوع تحول دیجیتال و هوش مصنوعی، موضوع جدی امروز صنعت فولاد است و لحظه ای 

نمی توان از آن غافل شد، چراکه غافل شدن از این موضوع ما را سال ها از دنیا عقب می اندازد.
 مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه تصریح کرد: موضوع حرکت به سمت فولاد سبز و کاهش 
آلایندگی کربن از هر چیز دیگری برای صنعت ما ضروری تر است، چراکه بازار ما بازار صادراتی 
است و اگر این تغییرات را در خود ایجاد نکنیم، به زودی با مشکلات مواجه خواهیم شد. وقتی به 
روند بازارهای صادراتی دنیا توجه می کنیم، متوجه می شویم که باید به سمت این برویم که به 
بازارهای جدیدی وارد شویم و در این صورت با موضوع رقابت پذیری، کاهش هزینه ها و مواجه 

هستیم. 

    گروه فولاد مبارکه امروز به مرحله رقابت 
با غول های فولادی دنیا رسیده است

 وی یادآور شد: گروه معظم فولاد مبارکه امروز از دنباله روی در سطح اقتصاد جهانی به مرحله 
رقابت با غول های فولادی دنیا رسیده و اکنون می توانیم ادعا کنیم که این گروه باید بتواند در رده 
بزرگ ترین فولادسازان جهان قرار گیرد؛ در همین راستا از لحظه ای که این مسئولیت به بنده 
سپرده شد، هدف گذاری و چشم انداز های خوبی را برای آن ترسیم کردیم و نگاه رو به پیشرفت 

برای فولاد مبارکه داریم تا بتوانیم تحرک جدی در این مجموعه ایجاد کنیم.
 زرندی تاکید کرد: در همین راستا باید توأمان به چند نکته توجه داشته باشیم، وقتی از گروه فولاد 
مبارکه صحبت می کنیم، باید تضمین پایدار اقتصادی کل گروه را داشته باشیم. این در حالی است 
که به لطف الهی فولاد مبارکه بر اساس ساختار علمی خوبی شکل گرفته است. در حال حاضر 
توسعه های خوبی در حال اجراست و شرکت های زیرمجموعه فولاد مبارکه در استان های مختلف 
کشور فعالیت دارند. ضروری است که همه شرکت های زیرمجموعه گروه را با خود ارتقا دهیم و 
در گروه فولاد مبارکه از تعالی تک شرکتی به یک تعالی گروهی و جمعی برسیم. بهره وری ما در 
نوع خود در حال رسیدن به یک سطح اعلا است؛ ولی ضرورت دارد که این امر را در کل گروه 

فولاد مبارکه ارتقا دهیم.
 وی متذکر کرد: یکی از موضوعات ضروری برای ما، موضوع ارتقای شفافیت های مالی و رویه ای 

است که این موضوع را در دوره مسئولیتم به صورت جدی دنبال خواهم کرد؛ اگر می خواهیم فولاد 
مبارکه همچنان جزو بزرگان دنیا بماند و یا در جمع بزرگان دنیا باشد، باید نوآوری و تحول را 
به عنوان موضوعات اصلی خود بدانیم. در حوزه تحول، اقدامات خوبی در فولاد مبارکه انجام شده 
است. بسیاری از این اقدامات را در دوره ای که خودم در مجموعه وزارت صمت بودم در جلسات 

فولاد مبارکه حضور پیدا می کردم که این اقدامات را باقوت بیشتری ادامه خواهم داد. 

   فولاد مبارکه مدل مردمی سازی اقتصاد را رقم می زند
 مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه ادامه داد: باید بتوانیم از ظرفیت فولاد مبارکه برای عمل به 
منویات مقام معظم رهبری استفاده کنیم؛ در راهبرد سال جاری مردمی سازی اقتصاد در دستور 
کار قرار گرفت، از این رو فولاد مبارکه صنعتی است که می تواند این مدل مردمی سازی اقتصاد 
و استفاده از ظرفیت مردم را به بهترین شکل ممکن رقم بزند. در کمتر از 20 روز آینده و بعد 
از بازنگری و مرور موضوعات، برنامه های خود را به همه مقامات رسماً اعلام می کنم و مشخص 
خواهم کرد که در هر دوره ای چه اقدامی را انجام می دهم و به کدام سمت می روم، کاری می کنم 

که توقع از من زیاد باشد تا بتوانم در همان مسیر حرکت کنم.
 وی اضافه کرد: موضوع سودآوری شرکت برای ما مهم است و نخواهیم گذاشت کاهش سود 
اتفاق بیفتد؛ چراکه در این زمینه با تدابیر مختلفی دغدغه داریم. موضوع تأمین خوراک پایدار و 
توجه به حوزه معدن در کنار تأمین نیاز زنجیره تا 10 سال آینده و همچنین موضوع بین الملل 

فولاد مبارکه از اولویت های ماست. فولاد مبارکه به دنبال حریف و رقیب بین المللی است. کارکنان 
فولاد مبارکه عامل ارتقا و مزیّت رقابتی این شرکت هستند، لذا با تمام توان برای ارتقای معیشت 
و رفاه کارکنان فولاد مبارکه گام برداشته و به دعای خیر این عزیزان برای تحقق اهداف ملی و 

بین المللی نیاز دارم.
 زرندی بیان داشت: طی بیش از سه سالی که توفیق خدمت در هلدینگ سرمایه گذاری صنایع 
شیمیایی ایران در استان اصفهان داشتم و هر دفعه که از کنار رودخانه زاینده رود عبور می کنم، 
بسیار ناراحت می شدم؛ ازاین رو به استاندار و مردم محترم استان اطمینان خاطر می دهم که 
موضوع آب استان اصفهان به عنوان یک موضوع حساس، در اولویت های من قرار دارد. موضوع آب 
اصفهان برای یک شهر نیست، بلکه برای کل کشور است زاینده رود نماینده زنده بودن کل این 

جریان در کشور است، نمی توان از اصفهان سخن به میان آورده شود.

    جایگاه فولاد مبارکه و صنعت فولاد کشور"
 را در عرصه بین الملل ارتقا می دهیم

 وی تصریح کرد: نمی توان اسمی از استان اصفهان به میان آوریم ولی از سپاهان و باشگاه فولاد 
مبارکه سپاهان سخن نگوییم؛ از این رو توسعه ورزش استان و فوتبال سپاهان را در اولویت های 
خود قرار می دهم و حتماً از روند روبه رشد این باشگاه حمایت می کنم و این موارد تعهد استانی 
من است؛ توسعه و آبادانی منطقه پیرامونی به ویژه شهرستان مبارکه باید مورد توجه قرار گیرد؛ بر 
خود لازم می دانم موضوع شهرستان مبارکه را با نگاهی متفاوت بررسی کنم، چراکه کار  خیر را 

باید از نزدیکان خود شروع کرد.
 مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه اظهارداشت: در هر کجا که کار کرده ام، سعی داشتم خالصانه، 
صادقانه و بدون حواشی سیاسی ، کار خود را انجام دهم. معتقدم کارِ کشور نیازمند تفکری است 
که کار انجام گیرد و خداوند نیز به آن کار برکت خواهد داد. در همین راستا توفیقی که برای 
خدمتگزاری در فولاد مبارکه نصیب من شده را عنایت پروردگار متعال می دانم و برای حرکت در 
این مسیر صادقانه و خالصانه، تمام توان خود را بکار خواهم بست و از آن جایی  که توسعه گرایی 
یکی از اصول کاری بنده است تمام انرژی خود را برای توسعه و بزرگ شدن در عرصه بین المللی 

می گذارم تا جایگاه فولاد مبارکه و صنعت فولاد کشور را در عرصه بین الملل ارتقا دهیم.

   برای ساخت ایرانی آباد، محکم و استوار می ایستیم
 وی افزود: اگر به دنبال بزرگ شدن هستیم باید محصولات خاص تولید کنیم. در این زمینه باید 
از سایر رقبا متمایز باشیم؛ کارکنان و پروژه های توسعه ای فولاد مبارکه برای من اهمیت بسیاری 
دارند، به همین دلیل روز گذشته در اولین ساعات حضور خود در فولاد مبارکه با حضور در خطوط 
تولید با کارکنان دیدار و گفت وگو کردم، چراکه معتقدم هرچه داریم مدیون تولید هستیم و اگر 
تولید نباشد نه تولیدی داریم و نه امکاناتی. همچنین تسریع در روند اجرای پروژه نورد گرم 2 

شرکت یکی دیگر از اولویت های من خواهد بود. 
 زرندی در پایان خاطرنشان کرد: بنده ریسک می کنم، تصمیم می گیرم و سعی می کنم انسان 
مؤثری باشم؛ بنابراین همکاران بدانند که پای تصمیمات سخت می ایستم. در عین  حال برای 
مدیران فولاد مبارکه نیز این اعتماد به  نفس را ایجاد خواهم کرد تا بتوانند به موقع تصمیمات 
بزرگی برای اهداف بزرگ بگیرند؛ در عین  حال معتقدم باید شفاف کار کنیم و اعتماد مسئولین 
نظارتی را جلب کنیم و برای ساخت ایرانی آباد، جهت تحقق اشتغال زایی بزرگ برای مردم منطقه 

و ایران، محکم و استوار بایستیم.


